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POČETAK U 9,10 ČASOVA 

S A I) R Ž A J: 

1 — Čitanje i usvojen je zapisnika XV redovnog 
sastanka; 

2 — Sabpštenje c> podnošenju izveštaja Imuni- 
tetskog odbora o zalitevima g. Ministra pravde za 
izdavanje sudu senatora g. g. Tome Kovače vica i dr. 
Vase Giušca; 

3 — Dnevni red: Nastavak pretresa izveštaja Fi- 
nansijskog odbora o predlogu budžeta državnih 
rashoda i prihoda sa predlogom Finansijskotf zakona 
za godinu 1934/35. -- Predio^ budžeta primljen je u 
načelu. 

Govornici: Gavrilo Cenović, .Jovan Nešković, 
dr. Radenko Stanković, dr. Petar Zec, dr. Stanko Šver- 
■juga, Šerif Arnaulović, Asira Alibej,rović, Stevan Mi- 
Iialdžić, dr. Oton FrtingeS, dr. Sava Ulmanski, Pav- 
le Vujić, Ljudevit Gaj, .lovo Banjanin. 

Pretscdnik dr. Ljubomir Tomašić: Gospodo se- 
natori, otvaram XVI redoviti sastanak Senata Kralje- 
vine Jugoslavije. Molim g. sekretara da pročita za- 
pisnik zadnjeg našeg sastanka. 

Sekretar dr. Dura Kotur čita zapisnik XV redov- 
nog sastanka. 

Pretsednik dr, Ljubomir Tomašić: Ima li kakvog 
prigovora ovako sastavljenom zapisniku? (Nema). Jer 
se niko ne javlja za reč, objavljujem da je zapisnik 
primljen i ovim se overovljuje. 

Izvolite, gospodo senatori, čuti jedno saopštenje. 
Sekrctsr dr. Dura Kotur saopštava: Imunitetski 

odbor ppdneb je Senatu svoj ižveštaj o zalitevima K- 
.Ministra pravde za izdavanje sudu senatora g. f,r. To- 
me Kovačcvića i dr. Vase Giušca. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ovaj odborski 
ižveštaj umnožen je, razdeliče se ^. g. senatorima i 
biče stavljen na dnevni red kad to Senat zaključi. 

Prelazimo  na dnevni  red:  nastavak  pretresa  iz- 
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veštaja Finansijskdg odbora o predlogu budžeta dr- 
žavnih rashoda i prihoda sa predlogom Finansijskog 
zakona za godinu 1934/35. 

Reč ima senator g. Cerović Gavrila. 
Гаврило U,epoBHh: Господо сепатори, пемојте 

од мене очекивати какав дуг говор, Јер има ие- 
колико дана како болујем од грнпа, na зато n 
поједине моје мисли и говор могу испасти боле- 
спи. Алн ипак hy да проговорим неколико речи, 
не да вас замарам, Beli ћубити кратак, пошто сам 
се већ пријавно ме1;у осталим говорницима. 

После пеколнко псцрпппх и дугнх ronojia у 
I (ародној скупштини и Сепату, у првом Дому и 
у пачелпој н специјалпој дебати, a у другом Дому 
у начелпој дебати, ja ne бих могао o буџету pehu 
ни једну реч, јер je ту моје ораторство апсолутно 
пепотребпо. Алп како су сви буџети na свету једпо, 
како бих назвао, 6Hlie, око кога се окупл.амо да 
можемо проговорити и изван његових ци(|)ара, го 
hy ja проговорити пеколико речи, ne o њему, nero 
o приликама и o ономе што се веже за буџетску 
дебату. 

Ми, специјалпо у Црпој Гори, кад умрс неки 
човек чувамо га поћу и ту стојимо око њега, na 
а:со je on пеки скоррјевић, мп пемамо пишта до- 
бро да речемо. Али према onoj римској: „de шог- 
tuis nihil nisi bene" — окрепемо разговор и na дру- 
ге ствари. Овај наш буџет, с обзиром na прилике, 
mije тај скоројевић, него je врло добар, јср ми му 
не можемо наћи бољих извора nero што cv nafjc- 
пи овога пута, — јер бисмо тражнли злато у пе- 
ску, a nahn га ne бисмо могли. 

Но кад можемо ГОВОрИТИ o другим стварима, 
ja се na буџет nehv мпого ни освртати. Екопомске 
name прилике су такве, да су везапе са осталпм 
светом, јер ми нисмо једини у свету, који смо за- 
пали у кризу, него су запале и запашће — и ocrahe 
после нас — мпожнпе, које су ушле у ту крпзу 
Ми смо пол>опрпвредпа земл.а, DO no сто наше ста- 
новпиштво je аграрпог порекла,  и докле год иа 
тој осповици живимо, мп смо сигурпи да никада 
нећемо иматн опих елемепата, који he остати без 
хлеба,  као   mro   nx   имају   ипдустрнјске   н  друге 
8емл>е. Код нас ако je пезапослепост, она иоже да 
буде 5—6 no сто, док код осталих може да буде 
n 40—50 no сто. Све cv то, дакле појаве које nac 
кураже да, докле год имамо аграрних производа, 
ne треба да очајавамо да ћемо остатн без свога 
пајглавпијег средства, — бсз хлеба n хлеба. A ми, 
UlJiioropun, нарочито цепимо тај залогај и ни. o 
чему другом од Косова до данас ne сањамо nero 
само o хлебу. Ми писмо претепцпозпи, nac je Ру- 
сија држала и nac дапас ова држава, господо моја, 
ne  може  издржатп   са  опим   пајпотребпијим  еле- 
мептпма које ми као пепретепцпозпи хрвЖИИО од 
уједипЈепЈа до дапас, na ппак пикад питта ne до- 
бпсмо. Ja неИу улазити у део опих жалоспих из- 
jaua, које су пале у овоме Дому, где опи, који тре- 
ба да се л.уте и који бп требали да вичу na све 
Владе од 1918 годипе до дапас, ћуте као робовп, 
a опи који пису смели да дигпу никада гласа, да- 
нас дижу свој глас како je запоставл.ен тај и та\ 
део namera парода. Овде je г. Мппистар фипапспја 
и Мипистар без портфел^а г. Крамер и жао    ми je 
што пема остале господе Миппстара да чују ово 
псколико мојих папомепа. Свечапо пзјавлЈујем ов- 
де да бисмо мп лпчпо ималп права да за много 
ствари протествујемо, јер ми, као једпа мала cpn- 

ска краљевипа, која има прошлост своју, која je 
унела свој део у нсторију namera троименога na- 
рода — a специјалпо српскога парода — пмали бп 
право да говорпмо, na првом месту пза браће из 
Шумадије, Ипак се нцкада не јависмо да говоримо. 

Ми смо имали penai)aunje које броје не мањс 
nero 800 милиопа златпнх марака што je додељепо 
Црпој Гори као бившој српској краљевини. Од тих 
репарација мн писмо доонли пи једпог гвозденог 
мосга у Црпој Гори, јер су се од тих репарација 
подизали дупли колосеци од Београда до Загреби 
и ^1зубл>апе n радале су се многе   ц   мпоге друге 
пнстптуције. И кад je све овако, дајте, господо, да 
поставнмо свакога на своје место. Хоћемо ли тап- 
кати од 1918 годипе na овамо у једпу стопу те да 
jom тврдимо да се писмо уЈедштлп.   Ако je та no- 
јава, ja бих предложио палиЈативе, да оно што je 
било бритемо, na да предузмемо друге кораке и 
да се уједипимо na други начин, да уједтшмо one 
који неће да се уједипе, a не да нм дамо ono mro 
опи траже, јер ne бупе се ти људи опда, када се 
ронари против ове државе и кад се носе бомбе са 
страпе и кад се ради o животу namera Узвитепога 
Краља, Опи се опда ne бупе, већ кажу, да TO раде 
11ерчец и Павелић, a ja кажем да су опи иптелекту- 
алпи злочипци мпого гори од Перчеца и Павели- 
ha. Ja hy можда и претерати, али мене боли дута, 
господо, јер припадам опоме делу српскога пле- 
мспа, који je брата Хрвата цепно и цениће као n 
Словепца увек као свога брата. Ja сам увереп, ro- 
сподо, да пема im  једпога Cponna из Црпе Горе 
који неће дочекати загорског Хрвата искрепије и 
болЈе nero тто бих ja дочекао Kojera земљака мога 
друга и пријател.а r. Сочице. Шта je пама крнво 
у овој земљи, молим вас, господо? По onoj: Laisser 
taire — laisser passer, превео je Љуба Ненадовић: 
„ко he криву исправнтп Дрипу ', али ja ne бих тако 
превео. Ja бих превео друкчпје. Кад би мепе запа- 
ла власт и кад бих ja у овој земљи добио само је- 
Даи дал власта,    иаучио бих ja господу   где   тре- 
ба да иду   кад   овако-   говоре o државп,   којој су 
лрппали од 1918 до данас. Ta се господа пису бу- 
пила кад je na поттапским маркама стајало ,,Ма- 
ђар   Кнралт   потта«, a на железпицама »Мађар а- 
ламвашутакс, ia бупе се mro су овде,   како они ка- 
жу, препупн затвори Хрвата и препупа хиперпро- 
дукција Срба, a Хрвата пема. Ja hy вам објаснити 
И казати да нату баповипу црпогорску,  одпоспо 
зегску, и данас зову генералпим гуверперством, за- 
то што ту пема, без два пачелпика, пи једног Цр- 
погорца. To зна и г. Круљ.   To je била устатова из 
окупације која се тако звала, и ero видпте, ми се 
ne бупнмо, јер зпамо да су то претставпици власти 
one државе, у kojoj смо ми сви равпоправпи гра- 
ijann, јер су то браћа Хрвати и Словепци, који су 
нам ту као претставиици    власти    апсолутно   јед- 
пако мили, исто тако као да су сви самн naum   naj- 
блпжи.   Кад je сне   то тако,   ja   оа   ове   катедре 
подвлачим, да Крал>евској   владп   ипак   мора.м за- 
меритн, кад пије   после   дашжих   пупктација би- 
скупских и арцпбискупашх,   после   разних појава 
које   се   овде   одигравају у овој    шеспаестој    ro- 
дпин  од уједињења, иије стала томе «3 пут, јер 
се   то   све   допађа,   као да смо   jom у 1918 годи- 
mi.   Иначе   heiuo ми неки   повући   другу   лииију, 
na ћемо да учимо   one   који   nehe да знају тто je 
народ, тто je братство, што je слога.    У осталом 
пека иду опамо где им мирише траг... Ja ћу поред 



STliNUGKAl'SKli  BliLliSKB 127 

свега овога да кажем и да се помолим Богу: Бо- 
же, опрости нм, јер не знају шта чине, јер оно што 
ови Л>уди траже овде у Југославијн, они се ника- 
да нису усуднли да траже у кајзерлих кеииглихе 
естсрајхиш уигарнше моиархији. Omi су билн задо- 
вољии са политиком пок. Јосифа Франка, само 
да нм капље ни кија мрвица из 11еште под круном 
GB. Стевана, a данас су незадовољнн са држаиом, 
у којој нмају све ono што имамо мн снн остали, 
који СМО овде задоио.пин (Сгјенаи Јанкови!): Вч 
tre незиалица! Немате појма o томе!). Имамо, и- 
мамо, госнодннс! (Петар Добринић: A ко je лу- 
нао оне мађарске грбове у Загребу н налио за- 
ставе пред Францом .)осн(|)(>м?). — A ко je лунао 
српску цркву? Вн сте je луналн поквареним јајн- 
ма и  мастноннцама сте се бацали ма цркву. 

Прстссдпик др. Љубомпр Томашнћ: Молнм г 
говорника да се ne удаљава од предмета. 

Гаврнло UepoBHh (према IM'. Петру Добриин- 
liy и Стјепану .)airKOBiiiiyj: Ja се чудим што сте ви 
уонште овдс, јер вама овде треба статн за враг 
na вас нзбацити, na ндите за Павелићем и Иерчецом! 

Завр.шујућн enoj говор, ja hy молнти се Вогу 
ла нм Bor npocTOi, јер aie зиају што чине. 

Гласаћу у начелу за буџет, a како тај цесретни 
буџет храни н њнх, ja бнх гласао протнв. 

IIpt'TcejuniK др. ЈВубомир Томашић: Реч нма 
сенатор г. Јован Нешковић. 

Јован HeujKOBuh: Господо сенаторн, ннсам 
имао иамеру, да узпмам реч у ОвОГОДИШНној буџет- 
ској дискусији, алн извесне ствари и околиости 
идлучиле су ме na то, na Вас молнм, поштоваие 
колеге, да мн мало пажње ноклоните, a ja, ca сво- 
је стране, нзјавлзујем, да Вас neliv замарати нн ду- 
гом  распром,  нн каквом  опшнриом  крнгнком. 

Нарочнто ова прследња није мн у наме|):!, 
јер зиам колико je лако крнтнковати, a тешко од- 
лучиватн, решаватн н делати. Па, ипак, н нрн 
свем том, мало се крнтнке само но себи iiaMehe, 
јер где се ради, ту се и грешн. Поред овога, при- 
мити буџет без и једне речи, без и мало указнва- 
и.a na недостатке овога нлн онога, била бн нндн- 
ферситиост, a ова ИНДИферентност долазе11И баш 
из иаших редова, из редова странке, чијн je ува- 
жеии Претседник н Претседннк Крал.евске владе, 
која подносн буџет на одобреи.е, била би дале- 
ко ненрнјатиија no Владу од крнтике, нрожете 
доброиамериом жел.ом, да се и.ом укаже иа оно, 
што се сматра да he, нрнмен.еио na иаш јавпн 
живот, бол>е послужнтн и отаџбиии н народу, Ko- 
jima, дубоко сам убе1)ен, свакн од нас жели да 
послужн, како најбоље зиа и уме. 

Морам одмах рећи, да сам са доста пажље 
пратио, a у колнко инсам присуствовао, чнтао 
сам, буџетску дебагу Boi)eiiy у Народној скупштн- 
ни. Пало ми je у очн, a н Вама сигурио, да je ona 
ове годнне тамо врђена у знаку борбе протнв ко- 
рупције. Овакав начни дискуснје нмао je н сво« 
јнх добрнх н својнх р1)авих страна. Добра je стра- 
на овакве дебате у томе, што се јасно дало виде- 
ти, да су и Крал^евска влада и Парламенат вољни, 
да стаиу na пут свему, што с једне стране наносн 
материјалиу штету државн н народу, a с друрв 
стране, норазно делујс иа морал и веру у законн- 
тост тако, да се јавно мњење у последње времо 
почело узбу1)ивати у велнкој размерн. Р1)ава črpa- 
na бнла je у томе, што се у иачипу изпошења овнх 
жалоспнх појава пнје стало и зауставнло na ме- 

сту, где je то требало учипитн, већ се у геперали- 
сању тога добнла нмпреснја, да je ово велико злс, 
које пије паш снецнјалнтет, већ, можда у паш до- 
скора патрнјархалпи жнвог вешто убачепо са дру- 
ге страпе, обузело целокунии јавпи живот н сво- 
јим поразннм таласима прети да запљусне и no- 
cлcд^by оазу поштења и ндеалпог службовања 
држави н иароду. 

Овакав начнп дебате изазвао je Претседника 
Крал.евске владе уважепог г. Узуповнћа, да у ии- 
ше махова нптервеннше н узме реч, чипећи апел 
na говорпнке, да се у ннтересу угледа na страпи, 
у ннгересу Д1)жаве н њепог кредига a н у нптсресу 
jaunor морала ствари ие гсиералпшу. Придружују- 
ћи се потиуио овом апелу, госнодо сенаггори, слооо- 
дан сам смело, a мислнм н са пуно права, нзјави- 
тн да слава Вогу, a na орећу држлве и иарода, ово 
зло nnje захватило гро пашнх службепика и да 
je огромиа већица чннрвника у свима струкама и 
na свима пољнма још и дапас, н ако je борба за 
жииот све тежа и тежа, да се с тешком муком са- 
ставља крај с крајем, савесна и поштепа и пајнде- 
алпије служи своме Краљу, државн н пароду. 

Ово сам, господо сепаторн, имао дужпост да 
копстатујем ne из колегнјалпостн као пегдашњн 
суднја, neli нз дубоког уверења да je то истииа, 
нстина, која све више светли, што се нде ка ма- 
њнм н снтпијнм функционерима, као да хоће да 
нодвуче и потврди опу другу истипу, да се исто- 
рнја једпог народа нспнсује малнм словнма и да 
»елнка слова красе само почетке њепих заглавл)а 
н њепих страпнца н да je та нсторнја у толнко 
прнјатпија за чнтање у колико су ова снтпа сло- 
ва карактерпнја н чистнја. 

У исто доба сматрам за дужиост да поред 
ове копстатације упутнм молб>- Крал^вској влади 
да води рачупа o овнм снтпим слоннма, која he 
нснуннтн нсто()нју наше државне адмипистрације 
н да ne дозволн да нскушење буде велнко за one 
којн je буду чигали, гледају1и1 na њена бопато у 
крашепа почетпа слова. Другнм речима молим 
Краљевску владу, да прнмеи.ујуНн шнрока овлаш- 
Кен>а, која су joj дата у иајбол>ој иамери нстим се 
корнстн тако да делом покаже да joj je na срцу 
овај гро пашнх службепнка, који je зпао кроз 
сва искушења, натње н борбе, да nponece пеока- 
л.апу заставу савеспог, поштеног и ncnpamior слу- 
жбеннка бнло да je судија, професор, учигељ, ин- 
жињер, лека|), ■ офицнр, порезпнк нли ма какав 
други чнповпик. 

Молим Краљевску владу да utr заборави при 
овоме нн речн свог Миинстра фииаисија изре- 
чепе пред Иародпом скупштнпом. Ове су речи у 
толико зпачајпнје, шго их je нзрекао једап Мн- 
иистар ([ншапснја, који зпа и показао да зпа да 
креше, a од свих средстава за справљање буџета 
пајвнше je волео да се служи компресором. 

Ja hy те речн цитнратн нз стеиргр.афрктх беле- 
жака: 

,,Што се тнче другрг питања, пптаи.а иеличи- 
ие 11|)Н11адлежпостн, редоипе закопске прнпадлеж- 
nocTH, one које се Hciuialiyjy OIJIOMIIOM броју др- 
жавпих службеппка, претежпо већини и од којих 
иретежпа Beluma чнповинка једино И нскључиво 
живи, те прнадлежпостн пнсу nperepane, one су 
зпатно пиже него шго су н код земал.а, за које се 
ne може рећи да су екопомски и финансиски од 
паше земље јаче.    Te прнпадлежпостн су    према 
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првобитним закомскнм основама, према којима су 
утврђене, као mro рекох, до сада у три маха ре- 
луциране ii one lie бити у извесној, ne парочито 
значајној мери редуциране и са ступањем na сна- 
iy овог буџета, јер, као mro je познато, у § 17 
иредлога Финансиског закона предвиђен<5 je овла- 
mlieibe за иаплату једног ванредног допЈ^нпоса од 
1% на укупне принадлежиости lieliime државних 
плаге/кипка«. 

Ова je молба у толико већа што сам чуо са 
иите страиц да се rOBOpfti како je буџвт пелики 
због великих плата чнтжппчких и да би их тре- 
бало редуцирати. 

Ипко om сенатој) пирпп у иајсироматнијој 
Бановини, којој можда пајгеже падају буџетски 
намети, слрбодно изјављујем да народ, знајући 
да je и чииовиик дете парода, иеКе никад жалити 
да ое MimoimuK плати опако како захтева и.сгпп 
положај и живот, |ер он ne жсли да му чинобник 
гладује, (Министар финансија др. М. Ђорђени!,: 
Тапоо je!) као ш-го ne би хтео видети Да он расипа, 
(Мпиистар фииансија др. М. Ђорђевић: Тако je!) 
али под условом да тај чиповпик буде на висими 
свог позива и положаја, да je савестан и поштен, 
да пикад не заборави да он служи закону и иа- 
роду, a ne ови п.ему, a нарочито да мудре речи, 
које je изрекао за себе na једпој седиицн НарОД- 
ne скупттппе Министар правде г. МаксимовИћ, 
примени na себе у свом малом делокругу и ne ми- 
сли да свет почиње од њега. 

Ипје, господо сенаторм, терет велик због ве- 
личине плата. Не. Други су узроци тто буџет до- 
сиже ову колосалпу цифру од 6,117.000.000 дима- 
ра личпих расхода. 

To je због сувнте великог броја чнновппка. 
Ha 70 дута, господо сепаторн, долази један ак- 
тивни платежпи службепик, ако се узме да je n.n- 
хов број округло 200.000, a број стаповника "14 ми- 
лиопа; na снаке 233 дуте једап пензионер, док. 
na сваких 200 лица један инвалнд. Осгављајући 
one последп.е na страпу, јер да их je и дупло ви- 
ше, држава и народ немају права на њима Да ште- 
Де, Јер je њиховом крвл.у и крвл.у њихових иај- 
ближих цементиран темел. ове велпке и моћне Ју- 
гославије, која to никад неће заборавити, излази 
да na 54 дуте долази једап чонек са платом илн 
са пепзпјом. 

Додајте томе да и овогодишњи буџет има ко- 
лосалпу рубрику од 500,000.000 na iivrne и селид- 
бене трошкове и дијурне чиновника, na ћемо вп- 
дети да нису то плате т.ј. висине њине што чипе 
буџет онако тешким no народ, јер, господо cena- 
тори, ако се од 207.000 чнпонпика у ширем сми- 
слу речи одбије једап огроман број опих, којк. 
како се народски изражава г. Мппистар финВнси- 
ја, нису господа и који се no самом положају и 
природи посла, премештају врло ретко или ника- 
ко, опда излазн да je годишње предвиђено од 
3—4000 за сваког чиповпика na путне n селидбене 
трошкове и дијурпе, a то je нешто mro не сме да 
се деси и то je Америка, коју je г. Мппистар фи- 
iiaiicnja морао no други пут открити. Често сам, 
господо сенатори, мислио na ову дубоко правич- 
иу, оправдану и моралну закопску адредбу мале- 
не Србије, no којој ниједап чиновник nuje могао 
примити ни nape хопорара за какав државпи по- 
сао који обавл>а, поред своје дужпости, у месту 
свог службовања,   a данас   пама добронамерним 

одлучним владиним сарадппцима, који смо гото- 
ви да у интересу отаџбипе и пормалпог функцио- 
иисап.а Државе као такие примамо ОДГОВОрнбСТ 
за решавање мпогих веома тешких памета, пама 
се одмак затварају уста са силпим хоиорарним 
примаптма, која постоје као права привилегија, 
no речнма r. Министра финансија, једног пезпаг- 
ног броја чиновника. 

И зашто, питам се, Краљевској владн овлаш- 
iien.e у позпатом а-мапдману да може подврЈт ре- 
визијИ све прописе којима су нормирапа ra спе- 
цијална примања и te споредне прИнадлежности. 
Ja бих најрадоспија срца поздравио место пормп- 
pan.a укпда1Бе свпх специјалних примања n свих 
споредппх принадлежности na и тога пезпатпог 
броја привилегисаних чиновника-, јер у колико je 
тај број мањи (ма да ja ne мпслим да je on баш 
тако мали), у толико imine отскаче од средине и 
сгвара суроттшосг, завист и квври карактере — 
налижући законском ојфедбом да гаико у обој зем- 
љи не може нмати пи приматп na два или вишс 
места припадлежпостп од државе или државних 
институција; јер je природпо да нико у исто вре- 
ме ne може бити na два места и радити два прсла. 

Сећам се као млад човек да се na Л)уде одре- 
ђене у какну комиспју у своме месту гледало са 
нарочитом пажп.ом, јср се je знало да су тим зп- 
ine одликовани државним поверењем због своје 
спреме н чврстипе карактера, a сада се гледа kao 
na Л)уде под срећпом звездом povene, којима се 
ciinajv разни и мпогобројпи хопорарп. 

Нађите, господо, модус да се број премешта- 
ja сведе na мппимум, укппимо ову привклбгију 
рђавог дејства, na ћемо, уверен сам, олакшати бу- 
џет бар за 2—3 стотине милиона. Овим видите, 
господо сепаторп, ja допекле протпнречпм г. Mu- 
нистру фипапспја, јер on велп да na roj рефорМИ 
nehe се nocTuiin пеки нарочити n особити резул- 
тати и да не можемо очекивати постигнуће уште- 
да na стотине мнлнопа. 

Не заборавпмо стару мудроет да зрпо до зрпа 
даје погачу и да има маса пашпх домова која ra- 
ко и ради, да би дотла ретких дана до погаче. 

Зашто дл ое m уопште у иашем Дому ne гле- 
да на свако зрпо? Зашто одмах рачупати na сто- 
типе милиопа и зашто ne рачунати и ca nap десе- 
типа или nap стотипа мплиопа, ако ппшта др>го 
a ono због тога претежног иоралног н социјалног 
карактера ове уштеде, o кРјој говорп r. Минисгар 
финансија, тим пре, mro морални каракгер једпе 
|)еформе у даиом момепту вредп више него сто- 
тине милиопа динара^ 

A пајзад, госгшдо сепаторп, метпнмо руку на 
срце и ми и паши Другови из Скупштине n при- 
зпајмо да je доста тих издатака било na пашу 
молбу n нптервенцију, са оправдапих или neonpan- 
даних разлога, ja у то ne улазпм, јер ne зпам, по- 
што сам се вео.ма ретко овнм бавпо, метппмо руку 
na срце, велим, и призпајмо да бисмо боље ра- 
дили у пптересу државе, кад бнсио с једне črpa- 
ne делали na чиповпике да дођу до убеђења да je 
служба држави и народу у толико светија н Belia, 
што je место теже, a с друге стране деЛали na ре- 
тавајуће факторе да се o сваком од чпповпика 
води рачуна према iheronoj спремп, раду; вредно- 
ћи и карактеру. 

Природпо je да je ово питап.е компликовапо, 
јер    пптап.е    премештаја    je у директпој везп са 
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питањем сталиостн положаја. Јест, али има пре- 
мештаја no молби и no казни. По моме схватању 
onaj, који се no казпи премешта, није далеко од 
onora, којп ne заслужује ни останак у служби, 
јер ако on nuje због пеке кривице за једно место, 
no чему je за друго надлештво и зашто да публи- 
ка другог места буде, nn крива ни дужпа, кажње- 
na оваквим једним премештајем. 

Остаје, господо сепаторп, још nnran'.e смањи- 
вања броја чиновника, пнтап>е које je врло дели- 
катпо, врло тешко, чнтаво соцпјалпо питање. 

Из малочашњег упоређења, no коме испада 
да na сваке 54 душе долази једап, било активпп 
бпло пензионисани, државни платежник, несумњи- 
во je да je број огроман и да je отуда терет :.а 
иарод велики. Ако се сећам, ja сам лањске годипс 
изнео да се raj терет повишава услед самоуправ- 
пих, општинских чиновника, јер сам пзпео да се 
у маси onniTinia, особито иањих варошких и сео- 
скпх општина, целокупна комунална политика 
своди на пррналазак извора за покриће личних 
илдатака, 

Пре.ма ово.ме мпого je, cvumne je, неиЗДрЖЉИ- 
ио je no народ издржавање толИког бррја служ- 
беника, било државних било самоуправних. Кра- 
л.евска влада има тежак задатак да реши овај још 
тежи проблем. Изгледа ми да je неподел>ено ми- 
шљеше, да редукције мора бити, јер je број зби- 
л.а велики. Замнслите, да с обзиром na брбј са- 
моуправних чиновника na сваких 35 становника 
долази један или државни службеиик, или само- 
управни, или пензионер, или инвалид 

Kao прииер претрпаности, причао ии je један 
н(ародни посланик да у једном месту његовог сре- 
за има једпо падлештво врло мало са 3 служитс- 
л.а, од којпх je једап разврстаџ, a двојица днеп- 
ничари и да су ова тррјица најмили четвртог, крји 
за иикималну плату врши њин nocao. 

Алп ово неопходнр сиањивање повлачи за 
собом масу других питања. При решавању њего- 
вом мрра се погледати стварнрсти у очи. Човек 
се n пехотицс uma, mro he бити ca тим људима 
баченим на улицу тако рећи? Hehe ли то бити ппв 
кадар пролстарпјата поред neli nocrojciici ? Паме- 
he се питање, да ли je политички моменат пого- 
дан за то? Треба водити рачуна <> економским и 
социјалним обзирима. 

Ma ипак до редукције мора до11И. A кад до 
ii.e до1)е, ja молпм са овог места да ona буде це- 
лисходна n праведна. Никакве сентименталностИ! 
Никакврг другог обзира до обзира стварпе др- 
жавне потребе. 

Me треба затваратп очи нз буди каквих раз- 
лога пред презацосленошћу извесног броја чинов- 
ника или чланова извесних породица, док се na 
другој страни бедује. Me треба дозволити, да 
једни служе н да су na платпом сппску, да би мо- 
гли подмирнти луксузпе потребе, a да други трпе 
беду и оскуднцу. 

До редукције мрра доћи, али њој треба при- 
ступити кад буде дошао погодан моменат опрез- 
no n рбазривр, ииајући у виду све момепте од 
важности за правилно и праведно peiiieii>e тога 
mrraii.a. 

До редукције ирра доћи, али ni)e тога треба 
пајзгодппјп.м пачппом утврдити, при којим je пад- 
лештипма нагоииланрст, a да ове има, особпто 
при централним и великим падлештвима, то нико 

ne може да спори. M опда извршитн редукцију, 
na бпло то мушког пли жепског особл.а. Редук- 
ција ne смс и ne треба да захвати само жепско 
особлЈС, јер мн зпамо какве положаје TO ЖвНСКО 
особЛ)е заузима. 

He спорим да са социјалног n породичног 
становишта првепство за службу треба да пма му- 
шкарац, као старешина породице, али ne забора- 
впмо, да има и жепског особља, које су старешп- 
ne породице или једини стуб и ослонац породице, 
a npn томе ради са пуном савести и приљежности. 

11|)и решавању овог питања ja мушкарцу-ие 
могу дати предпост због тога што he се, ако 
дође до озбиљног каквог поремећаја, од њега 
тражити, да иде у прве редове и да се бори за 
Отаџбппу n за Краља, као што je у I [ародној 
скупштинн павео у свом говору уважени потпрет- 
седпик Финансијског одбора г. LIIehlepoB, јер у 
случају да до})е до озбил>пог каквог пореиећаја, 
ви сами знате, неће се внати први и други редо- 
mi, neii he и мушко ii женско и старо и младо има- 
тн да се, сваки иа сврј начин, бори за народ 0- 
таџбину и Краља 

Ово се признање женском особљу, a преко 
н,era и целом жепском свету, мора учпнити, јер n 
закон ставља na расположење државп, у случају 
оваквих пореиећаја, целокупно људство и нмо- 
вииу пашу, ne гледајући да ли припада мушкарцу 
или жеии. A пајзад и стога, што ne грсва забо- 
равитн na рад жена и MoryliHocT рада, ако се у 
том правцу васпитавају, баш и у овнм првим ре- 
довнма, ne roBopelni o улозн жепе у пигању мп- 
лосрђа или спремања мушкараца с n.ene стране 
за  raj посао баш у првим рсдопима. 

Ja ћу да идем право цнл.у и отворено да из- 
јавим: има канцеларија и надлештава за које жеп- 
ско особл.е mije, као што има познва na np. лекар- 
ских, учител>ск11х, професорских, попггаиско-теле- 
графасих и др., где жена може битп и идеалап 
радник, na чак можда и приљежнији рд мушкарца. 
1 Um hy jom даље и отвбрено pelin да пзмешано 
особље само отежава и одуговлачп послове. Mehv 
да кажем, попут једног на1)од110г послаппка, да су 
тада те канцеларије балетске школе, али no сла- 
бостп људској и с једне n с друге странеј добај) 
део времена проведе се ван посла. Нема ту one 
дисциплине, каква треба да влада, без обзира на 
каваљерство плп какве друге разлоге, нема стро- 
гостн, пема експедптивпости. Алп иа срећу вели- 
КОГ броја жепског особлЈа, no ОВЗКВИМ каицсла- 
ријама често су запослепн женски службеппци 
којн служе из спорта n луксуза, те њих v пунрм 
смпслу редукцпја може и да обухватп v првом 
реду. A да бих остао доследан себи, за редукцију 
сам na првом месту н onor мушког осрбља, које 
бн се показало непотребно, неспособно и псмар- 
no без икаквог обзира n милостп. 

При редукцији желети je, као mro се то чини 
и у попеким земљама, да се издавањем рецимо 
полугоднтп.нх принадлежности обештетп допекле 
рбдуцирацб лице и да му се да могућност да се 
прихватн другог посла n нађе себп ii\ та и иачппа 
да обезбеди егзистепцију •' ван државног запо- 
слења. 

Мема сумње, господо сепаторн, да he ово бп- 
■rn n тежак и неблагодаран и непопуларан бар с 
једпе стране nocao, али баш зато налазим да lie 
овај  nocao  MOhn  иаиестп  само  Илада   иопикла   из 
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редоиа иелике .Југослоиенске нациоиалпе странке, 
na чнјем челу стоје људи који су до one политич- 
ке писние дошли из иарода и мреко народа и који 
са снојом crpaiiKo.M нмају и no цену личие попу- 
ларности да истрају у испгоријској мисији Југосло- 
иепске иациоиалие страике н да спестраиим СВО- 
јим радом ПОЛИТИЦИ, коју je себи ставила у зада- 
так, полнтмци држаоног и нарадаог једшнсгиа и 
државие ксжсолидације обезбеде пун усиех. 

Огледало тс ПОЛИТИКС јестс државни буџет. 
lio iheMy, као једиом од најважнијих послона Вла- 
де, може се ценнтн рад Владс, ibene иамере, њени 
погледи и пазори. 

Несумњиво je, господо сенатори, да су и ове 
годипе чиијСПи велики naii()i)H у штедњн, али нпак 
та je штедња изведема поглавнто na материјалпим 
расходима, a TO mije штедња, коју треба нарочи- 
TO преиоручиваги, нити je то права штедња. To 
je штедња no иуждн, јер се друкчије ne може ра- 
дити, no сили прилика н околности. 

To nuje штедња, као mro nuje штвдња, реци- 
мо, ако једап дома11Ин у селу на свом пмању шге- 
ди при орању, ђубрењу, сстви, окопавању, исхра- 
im волова и изради и куповини пол>опривредних 
справа и алата, a вози се ma фијакеру и троши ие- 
мплице o слави, na гоаби и у кафани; ако његовн 
1>олови иду пепотковапп a on поси лаковапе ципе- 
ле; ако му кров na куНи прокптњаиа, a фијахер сс 
сваке годипе лакира ит.д. 

Штедети треба, али тамо где je паметпо и Ko- 
pneno штедетп. Ilo мом ехватању најбол>е би би- 
ло, да привредпе и опште прплпке дозвољавају, 
да се ие штедп im na одржаваљу путева, ни на 
изградњи других и пових путева, да се ne ттеди 
na аодизању и усавршавању аанетства и привре- 
де, да се ne штеди na Миппстарству социјалпе по- 
лптике, да се не штедн na просвети, да се ne ште- 
ди ии na чему, што парод води срећи и напретку, 
благостању и култури, што подиже привредпи 
пиво парода, mro ra усавршава физнчки и морал- 
no, што му диже веру у себе, у државу, у садаш- 
ibocr и у будућпост и што he од будућих пашнх 
генерација створити сраћне и задовољне грађане 
једпе Mohne, силне Крал^сттс Југославије, која 
би као и до сад што je била, и падаље била у све- 
ту Mohan фактор иира n 1)еда, a великп такмац 
na 11ол>у културе н социјалног напретка. 

Ha жалост прпвредпе тешке прилике ne до- 
звољаиају то. И као што ми зпамо то и oceliaMO, 
зна и Краљевска влада, којој je на срцу све ово и 
ако joj се na једап ружан пачпп са овога места 
спори да je то Влада целе земље и целог парода. 

Ja сам и лањске годппе рекао да nam народ 
волн n своју државу n СВОГ пациопалпог Краља. 

.Подпоспо je on и веће жртве за Крал.а и Отам- 
бппу, жртве које се ne броје и мере у дппарима, 
npomao je он кроз Beliy Голготу и муку, Па je из 
ње изашао већи и силнији; пребродића on и ову 
тешку крпзу, јер види и oceha да се o њему води 
рачуна, да се његов труд и зпој поштује и цепи. 
да се његова осећања правде и прапице поштују. 

Имајући пупо 11овереп>е да he Југословепска 
национална странка са КраЉевском владом из ње- 
пих редова и са људима, који су joj na челу, као 
пародпа влада, уз коју je огромпа већина наро- 
да, продужити Beli кориспо започети посао и у- 
чипити све што joj програм странке палаже, што 
захтевају    иптереси    парода,    Отацбипе и Краља, 

природпо je да нам се наиеће дужиост, да дамо 
пуну пОтпору roj Влади, a ту he.Mo потпору дати 
na првом месту изгласавашем буџета. 

Али, господо сенатори, ова nama IOTOBOCT да 
Крал>евс1<ој влади дамо буџет и тиме joj пружн- 
мо могућност за дал>и користап и конструктиван 
рад, ne значи и ne треба да значи изгласавање бу- 
џета без икаквог размишљања, критпке, ако je 
ценимо потребпом, и сугестија, које налазимо о- 
правдамим, корисним и нужним. Убе1)еп сам, да 
би ова Краљевска влада, у којој су ЛјУДи од иде- 
ја и парламентаризиа, изгласавање буџета про- 
сто и глухо, узела ne као зпак пеког великог при- 
јатељства и поверења, Beli kao индиферентну не- 
марност с name страпе у погледу na овако важап 
n^en nocao, na ггрема томе n na саму њу као твор- 
ца буџета. Због овога видели ere да je било врло 
лепих мисли и у Народпој скупштнпи и код nac 
и да еу их члаповп Краљевске владе са особитом 
пажњом слушали. 

Господо, био сам присутап, кад je у Марод- 
noj скупштини Претседник КраЛ>евске владе одо- 
бравао и аплаудирао једпој МИСЛИ oam једпог чла- 
na рпозиције. Taj гест Претседника! КралЈевске 
владе говори мпого. Он каже са колпко je пажње 
од страпе Краљевске владе npahena буџетска дис- 
кусија и колико je она вољпа да прими сваку су- 
гестију, која иде na корпст пормалпог функЦИО- 
imcaiba државпог апарата и na добро н КОрист 
napoja и државе. Ona најбоље побпја иеоправ- 
дапо набацивање o тесногрудрсти Владе и партп- 
је, из чнјих je ona редова. Реч je имао посланик 
др. Метикот. Говорећи o спол.пој сптуацпјп n 
светекој неизвеспостп, 6 прнпремама ратним ne- 
ких земаља, др. Метикош вели, да Иемо бити 
спремпи према свнма спољппм догађајима само 
опда, ако смо упутра код куће здрави, ако je упу- 
тра здрава полптика, која he све делове парода 
и задовољити и окупити na потпупој еарадп.и. 

AKO je Иретседппк Краљевске владе аплаудпрао 
овим речима, значи да дели то Mnm.i>eibc и дели га 
свакако ne na папиру и у речима, већ у ства!)!!, 
у ncrnini, na делу. Сигурап сам према томе, да je 
Крал.евска влада СПремиа да сваки поједшпачип 
случај, којп не иде овом циљу, испита, сузбпјеиис- 
прави, јер joj исто тако лежи na срцу добро и na- 
предак целнпе као сваком од nac, с том разликом 
што je ona та, која споси директпу одговорпост 
пред пародом и историјом. 

И док овако, господо сепатори, Крал>евска 
влада и ми са шом чипимо, били смо сведоци ко- 
лико прекјуче, како се од стране извеспих л.удп 
ради na томе, да смо упутра здрави, да се упутра 
дОђе до здраве политпке, која има да окупи na 
потпуној сарадп.п све делове namer парода. Осе- 
ћате, господо, no овим речпма да мислим na ro- 
вор r. сенатора Шуперипе, говор који nac je све 
запрепастпо и запањио, говор којн je далеко, 
врло далеко од тога да позива na сарадшу све 
делове парода и којим се желн да све код куће 
буде здраво и да упутра буде здрава полптика. 

Болно je тај говор одјекнуо у срцима правпх 
сипова Крал.евппе Лугослаипје и искреппх Југо- 
словена, a да из великрг поштоваша ne говорпм 
o широком cpnv првог Југословепа нашег узвнше- 
nor Краља, које истОм љубанлуу куца за Хрвата 
као и за Србипа, за Србипа као и за Словепца и 
Ко.ме с.мо сви мп, као спповп ове државе, једпако 
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Мили и драги  иодаиицн. 
Госиодииу  Шуперини    одговррецр  Je  neh ca 

овог места. 
Дозволите и мени као сину Шумаднје, Olie 

Шумадије колико српскс толико н југослонепске, 
коју je дуго шибао коњскн pen, o коме гопорн r-. 
Шуперина, али шшад no образу, која никад mije 
заборапила ии свој језик, ни свој род И понос, 
која je дала легендариог Карађорђја и ^удрог 
кнез Мнлоша, која je родила Стевапа Сип^елиКа 
и Тапаска Рајића, Хајдук Вељка н Хајдук Станки, 
Васу ЧарапнНа и Стапоја Главаша, која je треш- 
њевнм топовнма затресла турску империју, која 
je за шест недеља прелетала с победе на победу 
од Куманова до БитолјЗ, која je крвава и уморпа 
примила неравну борбу 1914 године, која je у 
1915 години изјавила да he се борити до послед- 
iber човека за ocлoбol)eIbe и уједињењс н по- 
следњег брата Хрвата и Словениа, која je прешла 
са својим седим и болесним Крал)ем албапску 
Голготу да се исмне на горди Кајмакчалап, која 
je широке руке и још шира срца пригрлнла искре- 
но, братски и one којн су je вређали н против ibe 
се борили, — дозволите ми, молнм вас, да се о- 
сврмем oaj) летимичпо иа говор г, Шупернне, тим 
пре што сам сенатор Зетске бамовине своје ста- 
рине, у коју je ушла бивша Краљевина Црна Го1)а, 
У којој тај коњски pen није могао нигде и пнкад 
да се смнри и која je тнпични пример српског ви- 
тештва, јунаштва и чојства. 

Г. Шуперина, ако се пс варам, пзјавпо je да 
би се творац Југословенске академнје, кад би ии- 
део што се сада ради, покајао што mije основао 
Хрватску академију зпаности и уметности, пошто 
су Србн створилн Српску академију наука. 

Коли^о мало snaiba п ггозиаваља и своје m na- 
me историјс! 

Ja ne зпам да ли би се великп Штросмајор 
покајао, алп сам сигурап да су се његрве кости 
у гробу превртале слутајуНч са пебескпх впсппа 
прекјучератњн говор r. Шуперпие, кад опако 
цппцарскп рачупа колико je која баповипа плати- 
ла no главп пореза, ne зпајући да има баповппа, 
које су тај порез плаћале децепијама, радеКп na 
остварењу дапатњице, мопетом која се ne да пз- 
разпти пи бапкпотама пи златом, na on ипак cpeh- 
ne биле да им прпвредпе моћи дозвоЛ)авају да и 
дапас у nehoj сразмерп дају Богу Божје, a цару 
царево, ne ВОДе^и рачупа опако ситппчарски n 
себичпо да ли he се та њихова лепта потрошптп 
na регулисање какве реке у Хрватској плп поди- 
зање железппчке npyie IIpnmTnna—Heli, jej) je 
њихово срце ninpoKo, братско, топло n ibiuia су 
подједпако драги n брат ca Саве и Дупава n onaj 
ca Вардара n onaj ca Мораве и onaj ca Боспе и 
Нрбаса, n onaj ca Тнмока н плавог Јадрапа, као 
и onaj пспод noHoenor Триглава. 

He знам да ли би се велпкп Штросмадер no- 
кајао, али зиам да му je душа у пебеским висппа- 
ма тужно зацвилила, кад je чуо опу гадпу опту- 
жбу, да Србип xolie у овој државп, o којој je то- 
лико годппа can>ao, за коју je стотнпе хил>ада ње- 
гових пајбол>их спиова свој живот положило, да 
Србнп хоће да упнтти и сатре кога? — свог 6\м\- 
та Хрвата. 

He зпам да ли би се великп Штросма јс]) po- 
кајао, али сам спгурап да je iberou великп дух 
порумепео од стида због one неоправдапе пзјаве 

да у onoj државп жапдармерија блокира хрватска 
села, да се свакп дап хапсе Хрваги, да су пупе 
апсане Хрвата, јер, ако велики дух Штросмајера, 
кога паше шумаднске гимпазпје сваке годипе npo- 
славл.ају као и Св. Саву n чпју here слпку iiahn 
у мпогој простој сеоској осповпој школн без npo- 
теста првосвепггеппка, ако, велим, тај велики дух 
тппта друго ne види, види бар стотнпе и стотине 
Хрватица, које су нашле у овом шовпнистичком 
Београду рада и којега, свакако ne због ружног 
nonamania према п.и.ма, папуттају болпа срца n 
сузпа  ока. 

1 le зпам да ли бп се велпкп Штросмајер no- 
кајао, али сам убеђен да би се одрекао и г. Llly- 
nepnne и свих Хрвата, који овако говоре, јер твр- 
дити да су Хрватп гриУуапн другога реда, да су е- 
копомскп п()робл>епи, да се од њих само т|)аже 
nape, a да немају у овој држави ппкаква права и 
учешћа у власти, толикп je nciicenc u пенстипа, 
да p томе ne треба mi говорити. 

Имате, г. Шуперипа, ви иста права кгк) н свп 
ми, и joui iieha, јер ево сте  чак  покушали да о- 
маловажпте   српскп   део   namera   паЈИЈда,   потсме- 
вајући му се за петвековпо ропство под коњскпм 
репом. Али сте се у ефекту 111)еварплп. Болап Je- 
сте тај део   наше исторпје,    болап као и период 
Нашег робовања Мађарима, али га се ми ne стп- 
дпмо, јер je светао и потврдио je стару мудррст 
да се na муци стварају n iio;i:iajy јупацп n челпчс 
карактерп, n jom 15ам после 34 годнпе    од своје 
матуре велим да сам na темат „које време пз cpn- 
ске историје пајвтпе волпм n зашто" одговорпо 
да  волпм   највише   период  робовап.а.   Ии   ово  ne- 
iiere Molili ппкад разумети, јер сте утсниулп у npo- 
рачупаваП)е динара и napa, јер се за Вас све обра- 
чупава у дипарпма и парама.    Да имате душу Ва- 
mer велпког    Штросмајера,    крји je nam због те 
дуте  сродпе  namoj дутн,  вп бисте  могли  разу- 
метн, јер треба нматп дуту na разумети гуслс и 
песме, патње u борбу, ускоке и хајдуке, борбу за 
слободу и жртве те борбе и пајзад ускрс те сло- 
боде. Да, треба иматп душу na разумети  поколе- 
n.a за која je бесмртпи Његот рекао: 

НоколепЈе за пјесму CTBOIJCIIO, 
Внле he се грабих у вјекове 
Да вам вјепце достојпе саплету 
Ваш he прнмјер учитн пјевача 
Како треба с 6ecMpnioiiihy зборпт. 

Bn велите да пемате    ппкаква    права ч пика- 
квог учешћа у власти. Колпко нетачности у TOM'J! 
Погледајте  испред узвнтепе  слике  Onora  (npka- 
зује руком na слпку lb. В. Краља), који Вас je име- 
повао за сенатора, na here видети да претселдтчки 
место у овоме високоме Дому баш од почетка зау- 
зпма Хрват, пстпна можда ne Хрват Bamer схва- 
тања, алп Хрват, и ппкоме од nac mije mi  na ум 
пало да се због тога бупи. 

Вн велпте да се само у Хрватској miMehe југо- 
словепство преко Југословепске пацпопалпе страп- 
ке, a да се у Србији рставља на миру српствр, 
које нма да угуши и aiicoi)6yje хрватство. 

Варате се, господпие Шуперина. Варате се 
горко и болпо. Са стављатем паших славпнх за- 
сгава, које су mac водпле кроз CTPflehe са победе 
у победу, које су се впле na Дслтраду, Нпту n 
Bpaibii 1877 ј-одппе, na К'умапову, Скоплл', При- 
зрепу, Прплепу n Битол.у 1912 nuime, које су со. 
лепршале na Церу, које су се впле n na Кајмак- 
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чалану, које су се оросиле морскбм пеном плаврг 
Јадрана, са стављањем тих наших светип.а у му- 
зеј, ми смо дали и последњи доказ да смо као до- 
бри Срби Још Пол.и Југословсии, a ви који тако 
1'опорнте доказали сте да пистс mi ДОбри Хрнати, 
да нисте Хрвати вашег великог Штросмајера. 
Ледна епизода са путоваИ)а словенске браће из 
Пол>с1<с. Прошла су та nama браћа са севера од 
Суботицс до Цетиња npeko Београда, Скопља, Ko- 
сова, Краљева, Ужице, Сарајева и Дубровника; 
Нигде пису чули име Србин; нигде сриство, свуда 
Југословен, свуда југословенство. A у Загребу? 
()д Вас и оваквих ваших другова ии речи d ју- 
гословсиству, Beli o хрватству. Ha иитање једног 
од парламептараца зашто то, ja иисам могао датн 
одговора, већ слежући раменима упитао сам да 
нису нашлн они одговор у пис.му, које им je тај- 
но дотурено од овакс добронамерних Југослове- 
na, који су прешли преко основних правила го- 
стопримства. 

Али iipel)HM() npcKo ове болпе и нежел.еие е- 
пизоде. Бацимо na н.у вео namer шнрокогрудог 
заборава у нади да iic дух зеликог Штросмајера 
победити и да се on у истиии iiche имати зашто 
кајатн. Нас чека други nbcao, посао који iie дати 
могућности Краљевској влади да настави и iii)()- 
дужн свој рад, дја обезбеди нормално функциони- 
саље државе, да обезбедп раД на консолидацији 
и иормалнзовању прнлика у зсмл.и, који he joj 
омогућити да земл.у достојно претставља споља, 
да joj прибави респект и поттовање, да збрине 
што je пезбрипуто, да уреди што je jom неуређе- 
no, да одговорн иадама машим и жел>ама Iberouor 
Велпчапства Kpa.i.a, Koju, ево Beli прошла je деце- 
mija, вОДИ Своју државу п GBOJ иарод ббљим да- 
пима и срећнијој будућности. У нади да he Кра- 
љевска влада вазда имати пред очима само до- 
бро Крал.а и Отаџбине, name велике и моНне Ју- 
гославије, и да Hehe имкад заборавнти узвитепе 
речи Iberouor Величанства: „Пророциипретече.Ју- 
гославије, љени мученици и јунаци јесу вечита сла- 
ва и жива моралиа снага велике Југословеискс 
мисли, кроз I!IHX je надисиална идеја слободе, 
љубави п јединства постала стварност, a угледа- 
њем na њнх ona iie бити славна будућнбст". — 
У ?1ади да he Краљевска влада све учинити да 
та nama оудуКпост постане збил>а славма, ja hy гла- 
сати за буџет и ако je on тешко бреме na крнзом 
ослабл>е11а 11ле11а namer народа . (Бурпо одобра- 
вање). 

Претседппк др. ЈБубомир Томашић: Реч има 
сенатор г. др. Радепко Станкбвић у смнслу § 41 
Посломшка. 

Jlp. Радепко Станковић: Господо сенатори, у 
одговору na говор r. сенатора Драгослава Ђорђе; 
вића у прошлој сенатској седпицп, у колико се 
raj говор односи na моју личпост, у првом реду 
најенергичније протестујем против сасвим неисти- 
ните тврдње г. сецатора Ђорђевића да сам зло- 
употребљавао име Његовог Величанства Крал.а. 
Свечапо изјавл.ујем пред Вама, господо сенато- 
ри, да име namera узвитепога Владара иисам чак 
im употребл.авао um у ресор«им послоипма, пи у 
политичким разговорима — ако за то ппсам и- 
мао нарочито одобреЊе односнб наређење. Ja 
служим, господо сенаторн, одано и верно Њего- 
вом Велпчапстну Краљу и Отаџбини n иикад nn- 
сам   (ni na    којп пачпп    птпта   подузимао   да се 

испнем na било које полоЖаје, нити ДВ се na ЊИ- 
ма одржавам. Теиденција смеле и неосповапе 
тврдње r. сенатора ^Борђевиђа довол.но je jacna. 

У сукобу са господом ректорима Унпверспте- 
та, којн noMiin.e г. сепатор Ђорђевић, вршио сам 
своЈУ дужност Министр.а просвете, a na цачин та- 
кав, да Mu je тадаљи ректор Београдског унивеп- 
ситета пред целим университетским сеиатом, при-, 
хватајући моје погледе за решење спора који je 
био у пнтању, признао да сам био у гштпуном 
праву. Да сам са господом ректорима оиако no- 
ступао како то пјзича сепатор r. ^Борђевић, веро- 
ватио je да ne бих ипкада постигао поменуто npn- 
знање. 

Да студепте нисам никада зава1)ао са ч.нхоипм 
професбрима, jacno се Beh види из факта тога, 
mro су под мојпм мпппстроваи.ем престали те- 
IIIKH нереди и изгреди, који имају свој почетак 
далеко ni)e мога доласка na мниистарски поло- 
жај и што je усп(>ставл>ен потпун ред n имр na 
свима уппверзитетима. 

Сасвим je перазулшо било тврдцти, да сам као 
■ Министар партизански поступаб, када се зна да 

ja од дана којега je прихваћен Видрвдански У- 
став, ne прппадам ни једпој иартији, a исто тако 
се зна да и пре уставпе бој)бе такође «исам npn- 
падао im једпој страпцп, јер ми за партизапство 
педостајс потребап с.мисао. 

Можда тек нисам зато партизап, што сам 
бранио не^аштићене наставпике, na се ina тај na- 
чин замерио пекојим још заосталпм партизапима 
пз раппјпх времепа, a свих партијских боја. 

Због ограпичепог времена навешћу само раз- 
логе o амовирању г, Драгослава Ђорђеви^а са no- 
ложаја помоћника Миипстра просвете. Tn јшзло- 
зи уједпо довољно објашњују и друге случајеве 
na које алудира г. сепатор Tiopbeimh. Позпато je 
да je noMohiiHK Мпппстров у Мнппстарству npo- 
евете ineij) сипх капцеларпја, свпх одељеп>а Mn- 
пнстарстваи да je on одговорап за рад у п>има. 
Beli у прва два месеца мога рада у Мипистар- 
ству могао сам да ухватидт пет случајева преме- 
штаја учитеља са мотивацијом да се одлука до- 
поси no њиховој молби. a у ствари mije постојала 
никаква молба, него je премештај бпо акт само- 
воље, која пије потпцала од мепе, потто сам 
лажним подацима обмапут бпо. 

За време noMohimKOBaii.a r. Ђорђевића грубо 
je фалсп(ј)т<овапа мотнвација једпога указа o 
премештају, пошто je тај указ већ носио пртпис 
I Беговог Величанства Краља. 

У соби помо1шика Министра просвете нзра- 
1)ена je одлука no опом случају, no коме сам у 
onoj поштованој кући одмах na почетку мога ми- 
ппстровања, дакле иако je ona пре мете vionecena. 
имао част да одговарам na подпету иптерлелаци- 
ју. Ha тој одлуци нзвршеп je тежак фалспфикат, 
који je видљив чак и за onora, којп и na пола ока 
самовиди. Ha тој одлуци у једпој фази њеној 
сарађивао je и г. Ђорђевић. Знао je дакле за њу 
и знао je каква je, и свеједшо пије ми дао no 
требпе податке за ннтерпелацију, како бих Mo- 
rao ствар у пуној светлости у Сепату да објаспим. 

Утврђено je у прпсуству једпог професора У- 
пиверзитета, бившег Мштстра и сепатора, да je 
г. Ђор1)еви11 као мој noMohnm< без мога зпања n 
без потребпог 6влаштен>а издао супрогпа наређе- 
ња no једпој стнарп,    у Kojoj'je моја одлука Beh 
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била iia.ia. Beli onaj иослсдњн разлог, господо ce- 
иаторн, сам за себе, и да нисам остале иавео, до- 
пољан je да објаши зашто сам се морао одлучи- 
тп да ne рефлектујем на сарадњу r. Драгослава 
Ћор!)епића као свога помоћника. Разуме се да сам 
за такву рдлуку морао добити n сагласпост тада- 
њег г. Министра Претседиика и да сам je без n- 
какврг оојашњавања н добно. 

O питан>у мога таксијрања господс посланика 
и сенатора, како то каже г. Ђорђевић, дозволите 
ми да дадем одгопор, ако га буде захтевало ono 
лице, на које би се наведене рсчи г. Tiopijeijulia 
могле да одиосе. 

Г. сенатор TnopijCBiih сматрао je да je потреб- 
ио, да у овој поштовашој KVIIII грврри и o мојој 
култури. За Рбјашњење молим Вас, господо сена- 
тори, да ми дозволите да изнесем само још једаи 
факат, из којега he се лако моћи пррсудити, да 
ли je г. сенатор Ђорђевић уопште квалификова)! 
да говори o култури. 

Када je пред овај Дом изнет закоиски пројекат 
o верској наставн, који je у Народној скупштнпи 
акламацијом примл.еп, у одбору за проучавањс 
овога закриског предлога био je и г. Ђорђевић. 
Одмах иа почетку седпице узео je реч и тврдио 
je, да правилници, који тим законским предлогом 
имају да буду озакоњепн, уопште не постоје, ripe- 
ма томе да je такав законски прсдлог сувишаи. У 
наредној одборској седници изнео само пба пра- 
ии.шика да их покажем госпрди члаиовима одбо- 
ра и да их тако, на супрот тврђен»у r. сеиатора 
оорђевића, уверим o њиховој фактичној егзистен- 
uii.ui. (Драгослав Ђорђевић: To инје истииа!). Ha 
raj начин сам утврдно, да r. Ђорђевић, као рани- 
jii цачелиик Одељења за основну иаставу и доц- 
mijii помрћник Зу1инистра просвете, мора да je 
знао, да постоје тн правилинци, да се je морао 
служити њима и да je вероватио као висок фулк- 
циоиар Мчнистарства и сзрађивао на њиховој ре- 
дакцији. Зашто je г. сенатор Ђорђевић у пркос 
свему томе пегирао у одбору егзистенцију правил- 
иика, довол.но je јаско, али je уједно јасио н то 
да човск, који je кадар да говори истачиости, 
ако му je то потребно, може и да даје „културне 
критике" o другнма на начин како je то учниио у 
Јучерашњбј сенатској седници. 

Драгослав Ђорђевић: Молим Вас, господине 
Претседниче, за реч оади личног o6jaimiJci[>a. 

Прстседиик др. Љубомнр ToMauiHli: Госпо- 
дипе сеиаторе, no Пословннку псмате право на 
реч. 

_ Драгослав Ђорђевић:   Грсподин je   прменуо 
моје име, говорио je неистину, и ja имам рраво 
na реч, да докажем да je говопио пеистииу. 

Прегседвик до. Љубомнр Томашић: Немате 
ираво na рсч no ГТословнику. Мма реч сепатор г. 
др. Петар Зец. 

Др. Петар Зец: Господо сенатори, у дебати 
за npuMaihe овргодишшег буџета пале су од črpa- 
ne опозицијс и у Народпој скупштини и у Сепату 
пзјаве, и прстављене су извеспе тврдње na којз 
je, додуше, долпчпо одговорепо n од претставни: 
ка Краљевске владе и од члапова владнпе већине, 
no које су толико карактерпстпчпе да сматрам 
потребппм, да посве кратко na п^пх одговорпм. 
Овај мој одговор у толико je више рправдан, што 
he on послужпти као разјапш.еп.е, због чега та 
господа пз опозицпје сада тако говоре и зашто 

oam та господа, бивши крал^вски мпиистри, i г 
ко говоре. Сигурпо су вам позпатн, господо се- 
натори, говорп г.г. Преке ft Никића из Народнс 
скупштине, a чули сте прекјучерашњи грвор г. 
Шуперипе овде у Сепату. . Ja ne палазим велпке 
разлике у та три опозициона1 говора с обзиром 
na 1вихову главиу садржипу n ефекат који се же- 
лео прстићи. Разлика je код ibiix само у топу и 
у мерп. Сва тројица изиосе како je nam народ - 
мисле дабоме na хрватски део namera napona — 
у пречанским крајевима малтретиран и измрцва- 
рои од жапдармернје, a xolie тиме да докажу, КО- 
лнко je тај парод незадоврљан са садашњим no- 
литичким стањем, те ra само жандармски купдак 
спречава да се ne буни, 

Г. Шуперина наступа саовим отворено, na no- 
ставл.а тезу o хрватском питању у namoj држави. 

Г. Прека оптужује mame истакнуте пречанске 
политичке и националне раднике и чланрве вла- 
;uiFie већине за полптпчка убиства и да би што 
npe n јаче постигао жел>епи ппл>, каже овако: ува- 
жепог врђу и претставника Хрвата убнјају само- 
стални демократи у ономе часу, кад се on баш бпо 
одлучпо да папустн свој дотадањи опозициопал- 
ни став и да поведе политику за Краља n за др- 
жаву. 

He смета г. Преки сасвим пптта, што je v 
том случају већ давно npe пала судска пресуда, 
која je прзитивно утврдила, да у том случају нема 
ни говора o прлитичком убиству, a сасвим je ве- 
роватпо, да г. Прека пијс ни у сну сањао, да he 
доживети одлучап деманти o политичкој преори- 
јентацији оног уваженог Хрвата опозиционалца, 
демаптп којп je дошао caN стране блиских поли- 
тичкпх сарадннка и једномишљебгака г. Прекс. 

Господо сепаторп, сва три помепута опози- 
циопална говорнпка високо cv котирали na namoj 
прлитичкој берзи све до пред кратко време и no- 
тто су сад увпделп да им вредпост рапндно спа- 
да из дапа у дан, сматрају за потребно да ступс 
v најживљу акцију. да поправе своју угрржену 
полптичку сИтуацију. 

Ta cvce господа одувек repiipani као искл.учи- 
ви претставници И и :фе хрваггског дола namer napo- 
да n no тој квалифимацији били су они до сада и 
хонорисани. Сад се je, међутим, полптичка ситуаци- 
ја у пречанским крајевима из оспова измепила и 
због тога долази ова њихова живља акција. 

Ham народ у опнм крајевпма одавпо je neli 
дошар до сазнања, да никад ниде имао никакове 
корпстп од партијских, племспских n верскпх бор- 
би, na je on зато свесрдно прихватио шестојапу- 
арску полнтику и са пуно вере и искрено сс дао 
na nocao око изградње своје лепше националне и 
државне будућности. Ja прдвачит ту чињеницу, 
да се бат хрватско сел.аштво махом одлучује за 
братску сарадњу са Србима и из тога je тамо сад 
настар нрви фропт југословена, који имаду само 
једап циљ пред очима, да пораде no својем naj- 
бол.ем знању n свом спагом за добро свог Кра- 
л.а n своје државе. 

При тој n таквој политичкој констелацији, 
господо сепатори, oceliajv се !1елагодпо сви onu, 
којп су — да се вулгарно изразим — сецовалн na 
1та1)тизапство, na племенску пли ma верску карту 
и зато je сасвпм разумљиво и песпокојстно n жив- 
л.а акција ne само пашпх опозпппопалаца у На- 
родпом претставниитву,  већ  и оних изван iiierM. 
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Све оне пунктације и декларацн.је и сва ona 
nacrojaiba око ожинл.апаи.а х|)патског питања, 
сва ona шаг1утаи>а oftp раздеобе држанпе власги 
no пвртијским ii котерпјскпм 1<;|>\'чс>ннма, све то 
нема никакве друге сврхе, ncli једимо ту, да упе- 
се забуиу и да ослаби морал у пашим југбсловен- 
cicHM редовнма, да разбије југссловеиски фроиг, 
na да се опет заигра коло племепских, иерских и 
паргизалскпх теревгапси n да тада oner пскоче 
na  non|)inn,:iy разпе полптичке рачуиђије. 

Тактика напшх олозицжшалада није баш са- 
свим неумешна. Они hc вам овде у Всограду држа- 
Tii чптава предавап.а o свом сиптстпчком југосло- 
вспству. Omi lie вам пзводити целе математске (|)()р- 
муле, да вам докажу, колпко би цептрппеталпе cna- 
re било у федерагивпо уређеној Лугославнјп n збу- 
ииКе вас са гапап.см, да лп je npiiiioicihc зему!!- 
ске општине Бсограду донеЖЈ ВИШе ппете иште- 
гралпом  или  синтетичном  југослслчмгсгву.   (Смг.х. 

Manija noiioiuiii добацује иронично: Onu би 
порупшли земупски мост!). Оии lie иам тобож у 
iKijueliCM повереП)у причати, каМО je пехомогепост 
и у владнној партији и у оамој Владп до максимума 
развијопа, како се воде пагајИИ преговори час са 
оиом, час са OITOM опозицпоном вслнчином, сад у 
име овог актиеног мнпистра, сад у име o;w;r дру- 
гпг, и тако дал^г и тако даље. 

One стварпс лобр/памерие и исгипскс критпке, 
mro су 1их иаши друговн пз владине већи:;1с овдс 
нзиосили истпчу наши опозициоиалцн Kaio доказ 
иаше партиске теслоге и слабостн. Они намерпо 
nelie да видс у тој појави гараицију за irninv кон- 
структивносг и за успех у нашем раду. ' 

Тактика je, како рскох, добро сми1пл>С1!1а, a 
iU№ je: довсстп до забупе и деморшшвације у ју- 
гословепским редовима, дочспати се власги, na 
опда да отаџбеници преговарају o државном урс- 
I)cn.y, како би рскао г. Шуперипа. 

Иако сам ja дубоко уверен у то да су naum пад- 
лежинм круровима добро позпатн сви тп потхва- 
ти шаших опозиционалаца као и закулпспе п>ихо- 
ве махипацпје што их предузимл^у,'ia ипак сма- 
трам својом дужпошћу, да их и са своје cri^ane и 
с овог места на свс то упозорн.м ц да им скрепем 
пажњу на ово. 

Mama политика n сав nam рад мора тежитн 
опом цил>у, који нам je посве jaono обележеп ма- 
iiii(l)ecroM Љ. В. Крал>а. Ту пема и me може ла бу 
де никакових коицеснја пн лево ни деоио. 

Мн нмамо сви да прионемо свом стагом n свим 
срцем ina nocao, да доведемо до пуног триумфа 
ту политику na коју иас je све заједпо mani јуначкн 
КраЉ упутио и у нашим редовима има места сва- 
KioM Хрвату, Србиту и Словенцу, који je вољам 
да се зп тај циљ искрепо и без пкакових резерви 
бори. 

У namiiM редовима не.ма места опим иагло- 
витии Лугословетимп као пи отима, који вечито 
рачупају само са партизаиством н који стално no- 
тежу ,nei<e племеиске и верске кЛ)учеве и рачунице, 
a при том воде 1Искл>учиво рачупа само o свом лич- 
пом ћару. 

Hainn релови су прскал^ени у борбп, наша je 
и морална и физичка спага огромпа n сваким да- 
moM све већа и успех наше борбе je осигуран. 

У специјалном делу дебате узећу реч да го- 
ворим o самом буџету, a сад (Изјавл>ујем да hy гла- 
сати за буцет, јер имам пупо повереп.е у Крал.си- 
ску владу. (Пљескање). 

Poprciscdnik dr. Miroslav Ploj: Reč ima sena- 
tor g. dr Sverljuga. 

Or. Stanko sverljiifja: Po svojoj dužnosti ja sam 
savestno proučio ekspoze Gospodina Ministra t'inan- 
sija o predlogu budžeta za godinu 1934/35, pročitao 
satn i proučio i njegov govor koga je održao u Na- 
rodnoj skupštini dana 28 februara ove godine i na 
kralju pažljivo sam pratio raspravu o ovom budže- 
tu koliko u Narodnoj skupštini toliko i raspravu u 
Senatu. 

Izvršivši tu dužnost, prelazim na dalju dužnost 
da iznesem o tom svoje misli i svoje poglede. 

Nastojaeu ал buuem što kraci u svojim izlaga- 
njima i iz toga razloga ona će možda biti i nepot- 
puna, a mnogume možda i odveć lapidarna. 

Ipak želeo bih i nadam se, da će te primedbe i 
ovake kakove jesu moći korisno da posluže cilju, što 
ga mi svi u taj čas imamo pred očima, t. j. očuva- 
nje državnih finansija od teških udaraca,.kojih je za- 
dalo i što će ih još zadati današnje teško privredno 
stanje, i ono uopšte što vlada u svetu pa i ono u kome 
se nalazi naša zemlja. 

Jer ne treba se varati, privicdna kriza još nije 
pri kraju, a naročito u nas nikakvi znaci ne govore 
za to. мо n pojedinim drugim državama takovih zna- 
kova ima, io inje dokaz da kriza jenjava, nego je to 
po mome mišljenju rezultat smišljenog rada kojega 
mi tamo vidimo, t. j. rada oko toga da se otklone po- 
sledice krize. Rezultat je to tamo više ili manje us- 
pešnog lečenja privrednih prilika, kuje vladaju u tim 
zemljama. Međutim samo privredno stanje i dalje je- 
ste i ostaje ne samo u svecu, kako to kaže doslovno 
u svome ekspozeu Gospodin Ministar finansija, još 
uvek veoma ozbiljno nego je ono naročito u nas 
nadasve ozbiljno te postaje sve ozbiljnije. 

Prilike, koje današnja kriza izaziva, naročito ne 
pogoduju privrednoj strukturi naše Kraljevine. Go- 
vori se uvek da ta struktura nama pomaže u tome da 
lakše prebrodimo krizu. To je možda neko vreme iz- 
gledalo tačno, ali je dovoljno imati u vidu samo pi- 
tanje rentabiliteta današnje poljoprivredne produkcije 
uopšte, pa da se odmah uoči pogrešnost ove tvrdnje. 
Istina je nažalost da bi naše privredno stanje već i da- 
nas bilo neuporedljivo bolje, kad bi bili pokušali da 
riješimo krizu poljoprivrede, krizu kredita i krizu 
novčarstva. Jer to je bilo i jeste donekle u našoj moći. 
Ja mislim da smo mogli po tim pitanjima da uradimo 
mnogo više nego što smo do sada uradili. 

Mislim dakle da danas već svatko vidi, da privred- 
na kriza nimalo ne pogoduje našoj privrednoj struk- 
turi. Ne treba nego samo u vidu da je priliv deviza 
pao iod okruglo (i milijarda dinara u godini 1931 na 
SVega nešto preko miliardu i 300 miliona dinara u 
godini 1933. A priliv iseljeničke ušteđevine od mili- 
arde dinara u 1929 god. na svega nešto preko 120 mi- 
liona dinara u godini 1933. Samo te dvije stvari ako se 
uvaže moraće se doći do zaključka, da — razumije se 
— aranžman naše Kraljevine sa stranim porterima 
naših zajmova znači do duše olakšanje u našem bi- 
lansu plaćanja, da ovaj aranžman naročito pretstavlja 
nadasve važan momenat po naš državni kredit, ali 
da ni taj po nas nesumnjivo veoma korisni aranžman 
nikako ne može da znači, s obzirom na katastrofalno 
opadanje našega izvoza, ravnotežu stranih sretstava 
plaćanja. A ta ravnoteža treba da bude jedna od glav- 
nih osnovica za stabilnost našeg novca. Time u vezi, 
moram da naglasim, da će naš izvoz i dalje stalno da 
opada, dočim o kakovom njegovom povećanju, koje 
bi iole imalo značaja u dogledno vrijeme ne može biti 
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ni govora. Za ovu svuju tvrdnju ja ĆU odmah da na- 
vedem i razloge. 

To je u glavnom posledica autarhije naših suseda 
i onih država u koje mi izvažamo, kako je to i g. Mi- 
nistar trgovine i industrije U svome govoru u Narod- 
noj skupštini konstatovao. Samo po mome mišljenju 
g- Ministar trgovine i industrije greši, kad smatra da 
je autarhija onemogućila izvoz agrarnih produkata 
svih agrarnih zemalja, jer kod onih agrarnih zemalja, 
kojesu valjanom privrednom politikom,naročito smiš- 
ljenom spoljnom trgovinskom politikom,tome predu- 
srele, nije ti) ni iz daleka slučaj u toj mjeri kao kod 
nas. A slijedom toga smanjivanje našeg izvoza posle- 
dica je njihove privredne politike u pogledu intenzi- 
fikacije njihove proizvodnje. A u tome oni postiza- 
vaju silne'uspjehe, jer svi naši susjedi bez izuzetka, 
šta više sve zemlje, u koje smo do sada izvozile svoje 
poljoprivredne produkte, ograničuju sve više uvoz 
tih produkata sa strane: kontingentima, povišenjem 
carina, uvoznim dozvolama i deviznim stegama. Na- 
žalost naša saobraćajna politika svojom krajnje fis- 
kalnom tarifskom politikom, koja izvozu ne čini do- 
voljno koncesiia, to i onako teško stanje još više ote- 
žava. O orijedlozima tarifskog odbora naša saobra- 
ćajna nolitika u tom pogledu a i inače u pogledu unu- 
trašnjih saobraćaja nije vodila dovoljno računa. (Pa 
zatim tu dolazi i vanjska privredna politika Italije. 
Mađarske, Austrije, pa i Nemačke). Jer te se države U 
svojoj vanjsko-trgovinskoj politici, prirodno, uprav- 
ljaju po svojoj spoljnoj politici. A za nju svi znamo, 
za čim se na kraju ide. Svakako ie tačno, da vanjska 
privredna politika tih zemalja nikako našoj privredi 
ne pogoduje. Poznato je, da je naš izvoz drveta u 
Italiju već sada teško pogođen, a uvoz stoke gotovo 
onemogućen. Da nam prijete velike pogibelji i_od 
kompenzacionih pogodaba Njemačke sa Rumuuijom 
i Bugarskom o kojima se neprekidno pa i sada vode 
pregovori. A te pogodbe značit će u krajnjoj liniji sve 
novo i osjetno otežavanje našeg izvoza. 

Ovi nam razlozi nalažu da u privrednom pogledu 
potražimo nove puteve. da nastojimo podizati nove 
mostove, jer će inače cijena našim izvoznim produkti- 
ma da doživi slom. Reorijcntaciiom našeg uvoza sa 
Zapada ka Istoku po mome mišljenju novi se putevi 
neće naći, dakle ja se bojim da nastojanja Kraljevske 
vlade u tom pravcu ne moeu uroditi plodom. Ni na- 
stojanja privredne Male antante do danas nisu dala 
takove rezultate, koji bi mi i donekle značili uspješno 
pronalaženje novih puteva. A isto tako ja i u Balkan- 
skom paktu ne mogu danas još da nazirem takav eko- 
nomski značaj, i ako je očevidan životni politički zna- 
čaj Male antante i politička važnost Balkanskog pakta 
u cilju očuvanja mira no Balkanu. 

Ni tako zvana aktivnost našeu: trgovačkog bilan- 
sa, pa ni onog sa Njemačkom i Čehosovačkom, tu ne 
može da nas utješi. Toj pojavi je jedini uzrok u tome 
što su te zemlje na taj način nastojale i uspjele prošle 
godine da naplate svoja potraživanja, svoje u nas 
zamrzle kredite. Ako se sve to uvaži, onda će biti sva- 
kome jasno, da nam sada tek predstoji danas najteže 
vrijeme. Znakove osjetnog potroršanja našeg privred- 
nog stanja već u prošloj godini konstatovalo je i Dru- 
štvo Naroda u svojoj publikaciji izdanoj u julu 1933 
godine pod naslovom »Situatiou econoniique mon- 
diale«, gde se razvitak krize u Jugoslaviji karakteriše 
kao »ubrzano pogoršanje« (aggravation aceelerće). 

Dolaze nam dakle najteže godine, u kojima će 
trebati da se izvrše veći napori, kako bi se naše dr- 

žavne finansije održale na visini, da prebrodimo krizu, 
da prebrodimo ovo teško privredno stanje i ne treba 
se varati u tome, da će to vrijeme da potraje još dugo, 
a gospodin Ministar finansija, koji vodi brigu o finan- 
sijskoj politici Kraljevine, mora sa time računati i 
mora da našu finansijsku politiku prema tome 
udeSava. 

Ali sve, i kad lome ne bi bilo tako, gospodin Mi- 
nistar, uvjeren sam da će se složiti sa mnom u tome. 
da državna finansijska politika treba da se vodi tako, 
kao da idem:) tek u susret najtežim privrednim pri- 
likama. I ja duboko vjerujem, da su danas misli Gos- 
podina Ministra tim problemom u glavnom i poza- 
bavi jene. Do sada je Gospodin Ministar finansija mo- 
rao da se ograniči na to da nastoji postići potrebitu 
uštedu, kako bi njome i jačanjem državnih prihoda, 
postignutih istina čisto fiskalnim načinom, očuvao 
potpuno i stvarnu ravnotežu u državnom budžetu 
Ako se ima u vidu, da je ušteda, ili kako je to ušlo u 
običaj kazati, kompres rashoda, bio sizifov posao, i d • 
je taj posaio iziskivao i mnogo vremena i željezne 
volje. Da je iziskivao svakodnevne ogorčene borbe 
Gospodina Ministra sa ljudima i sa prilikama oko 
sebe: onda je potpuno razumljivo da je taj nezahva- 
lan i težak trud do sada u ove tri godine, morao da 
posvema apsorbuje sve snage i sve vrijeme Gospo- 
dinu Ministru. I tu se naprosto nije fizički imalo vre- 
mena za to da se misli na šta drugo ili predvidi za ne- 
koliko godina u napreci. 

Dužnost mi j'' ovde obiektivuo istaći, da je po 
mom mišljenju Gospodin Ministar ovaj dio svoje 
zadaće, provođenje uštede uspješno izvršio. Samo 
njemu ide zasluga da ie sa uspjehom sprečio gore 
i teže rezultate našun državnim finansijama. 1 mi nje- 
mu za to dugujemo hvalu. 

Međutim, i ja se nadam da će. se Gospodin Mini- 
star sa mnom složiti u tome, a to bar ja čitam između 
redaka iz niegovog govora, mi smo sa kompresom 
rashoda ori kraju. 

To je na pr. razlog, zašto je ovogodišnji budžet 
i pored kompresiie od 511,000 000 dintra u stvari 
stvarno samo za 75 miliona dinara manji od prošlo- 
godišnjeg. Jer budžet na dalju kompresiju — dana« 
već osjetno, reaguje automatskim porastom. On usljed 
dosadašnje osjetne kompresije već sada, ovakav kakav 
je, u sebi sadržaje vrlo osjetnu tendenciju porasta. 
Ali ne samo to, nego ja se bojim da smo mi sa ušte- 
dama i do sada već otišli predaleko, 

U toj bojazni ne utvrđuje upravo i Gospodin Mi- 
nistar, koji je u tome svom govoru između ostalog 
istakao i to, da je smanjenje u ovom budžetu izvršeno 
najvećim djelom, pored rashoda saobraćaja, kod ras- 
hoda vojske. A neka mi je dozvoljeno dati izraza svo- 
joj bojazni, da li se u tome neće otići danas sutra pre- 
daleko, ili da. već i dosada tu se nije pošlo suviše da- 
leko, jer po mom mišljenju rashodi naše vojske i do 
sada nisu bili takvi, da bi oni trebali ili da bi oni smjeli 
da se smanje. U tome me uvjerenju podržava i to, što 
je Gospodin Ministar vojske i mornarice, neki dan iz- 
javio u Narodnoj skupštini. Našoj je vojsci, što ni- 
kada ne smjemo da zaboravimo, istorija namjenila 
nada sve tešku i odgovornu zadaću. Ona treba da u 
svako vrijeme bude spremna da brani našu velikim 
žrtvama stečenu slobodu, da brani naše tolikim pat- 
njama stečeno ujedinjenje, da brani našu Otadžbinu. 
A šta to znači pored geografskog i vaniskog poli- 
tičkog položaja naše zemlje, ja ne treba da vam raz- 
lazem. To je što se tiče materijalnog rashoda za voj- 
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skui A š(o se liči ličnih, navadani kao primer, da 
poslije velikog rala perizionisainl pukovnik —- srpski 
—• koji je sedam giodina proveo u ratovima, od na- 
še Kraljevine prima penziju od 2.000 dinara, dok je 
efektivno služio preko 40 godina svojoj otadžbini Kra- 
ljevini Srbiji. Upropastio je u tim ratovima zdravlje 

-i zato je morao ubrzo poslije velikog rata, da pode 
u mir šio ga je sigurno i zaslužio. A u Austriji pri- 
merice, i u Mađarskoj penzionisani pukovnik ima pre- 
ko 8.000 dinara penzije. Tanan 8.000 dinara ukupnih 
beriva ima i naš armijski general, Skupa sa dodatkom, 
od kojega mora da izdržava i hrani i svog posilnog 
i SVOff konja i da dolično svome položaju reprezen- 
tuje. Držim da nije potrebno da Vam navedem i druge 
primjere, pa i onaj so najmanjim našim činovnikom, 
i da vam dokažem kako su lični rashodi kod nas, kod 
svih državnih platežriika već došli i ispod minimuma' 
egzistencije. ,ler ni armijski general sa 8.000 dinara 
mjesečne plaće, dozvolite, ne može da živi onako, ka- 
ko to pristoji komandantu armije naše Kraljevine. 
Ja tvrdim da gotovo ni jedan državni službenik ni ak- 
tivni ni penzionisani ne ima danas u našoj Kraljevini 
više, tako reći, ni minimum pristojne egzistencije. Go- 
spodin Ministar bio je dakle nadasve obazriv u načinu 
izražavanja, ako je i sa punim pravom izjavio, da 
značajni politički i socijalni obziri, ne dopuStajii da 
se u redukciji ličnih rashoda ide i dalje. 

Za to. gospodo, u koliko se još hoće dalje da ide 
u sprovodenju štednje, bilo materijalnih bilo ličnih, mi 
slim da treba biti veoma obazriv i uraditi to smišlje- 
no i sa planom. Jer ako se štedi tamo gde ne treba. 
isto je kao i kad se rasipa. Ili zar je to štednja, kad 
se na izdržavanje puleva u budžetu predviđa godišnje 
samo 8.000 dinara po kilometru, dočim je od strane 
stručne nauke utvrđeno, da Z;J to treba mnofo više, 
kako bi se putevi mOsli sačuvati od upropašćivanja. 
Л u stvari troši se i potrošilo se prošle budžetske go- 
dine na to nešto preko 4.000 din. po km. Ili zar je to 
Slednja, kad se ne nabavila dovoljan broj pragova 
radi obnavljanja željezničkih nriiefa a lime i njihovog 
uzdržavanja? ili zar je to štednja, kad ni beogradski 
nravni fakullel nema dovoljno soba za predavanje ili 
kad na ljubiianskom univerzitetu zbbe: nemanja kre- 
dita za loženje, niofesior mora da predaje đacima kod 
temperature, koja iznosi svega б gradi Celzija iznad 
nule ili kad и našoj državi ima hiljadu razreda os- 
novnih škola bez nastavnika? 

Gospodo senatori, ne vrši se ušteda ni time, 
ako se ne predviđaju dovoljni krediti za neminovne 
potrebe. Između brojnih primjera navodim шга1ј za 
potrebe željezničkog saobraćaja. U prošlogodišnjem 
budžetu predviden kredit u iznosu "ч| 254 miliona di- 
nara nije bio dovoljan. To ie utvrđeno. Ove rodine 
smanjen je taj kredit na 249 miliona dinara, iako ie 
saobraćaj n DprasHi. Sto će tek sada da bude? Zar će 
se time izvršiti ušteda? Neće, Uealj će se ipak morati 
nabavljati, ali će računi i dalje, kao što je bivalo do 
sada, ostati neisplaćeni. A osim loga liferanti će i da- 
lje sav rizik počeka da ubacuju u cenu. A takvo je 
gazdinsto štetno i rasipno. I ono se mora odbaciti 
isto tako kao što i brojne t. zv. va'fbudžetske opera- 
cije i transakcije, od kojih su one, koje se tiču apso- 
lutno potrebnih riabavaka i investicija, izazvane upra- 
vo lom i takvom pogrešnom politikom štednje. 

Gospodo, konipres rashoda kao sredstvo finansij- 
ske politike više ne može da dođe u obzir. Za to, 
po mom mišljenju, i tako zvana ovlašćenja, ako im 
je to svrha, neće moći da ispune nade, koje se u nji- 

ma polažu. To smatram da mi je dužnost da i na o- 
vom   mestu   naglasim, 

G. Ministar u svome govoru daje nam jasan pre- 
gled o načinu, na koji se zbog redukcije prihoda u 
loku izvršenja zadnjih budžeta do sada tražilo nove 
izvore prihoda, a to Hajpre pri donošenju samoga bu- 
džeta za 1932/33 godinu, u izmenama i dopunama Za- 
kona o taksama, pa u samom toku izvršenja toga 
budžeta u avgustu 193:5 godine, u izmenama i dopu- 
nama Zakona b državnoj trošarini, te u izmenama i 
dopunama Zakona o porezu na poslovni promet i na 
kraju u Zakonu o naknadnim i vanredmm kreditima. 
Danas je već utvrđeno, pa to ističe i g. Ministar, da 
efekat tih novih napora nije bio značajan, iako se 
prirodno nije mogao zanemariti. Isto tako m napon 
vršeni u pravcu iskorišćavanja novih tiskalnih pri- 
hoda, nisu hažalosl mogli dati kao rezultat potpunu 
budžetsku ravnotežu, za kojom se svakim pojedinim 
od tih napora težilo. Istu sudbinu imace — tvrdim --- 
i novi fiskalni tereti, što su nedavno ozakonjeni. Ni 
ovi zakoni neće ispuniti očekivanja zakonodavstva. 
f oni pretstavljaju u lom pogledu uzaludan napor. 

Gospodo senatori, meni se čini, da iz ovakvog 
stanja stvari treba da izvučemo jasne i logične za- 
ključke, koji nam se, pc mom mišljenju, sami sobom 
nameću. Ali pre nego što te zaključke ovde iznesem, 
mislim da treba sa par reči da se dotaknem pitanja 
naše poreske politike u vreme krize. Privredna kri- 
za kao i svim drugim državama' tako i nama do- 
nela je znatno smanjenje državnih prihoda. Nase ranije 
finansije oslanjale "su se u glavnom na indirektne 
poreze, na monopole, carine i trošarine. Direktni po- 
rezi sve do codinc 1929 i 1930 dolazili su u drugi 
red. Oni ukupno jedva da Sli nadmašili prihode od 
monopola. U loku krize od godine 1931 pa na ovamo 
vidimo, da indirektni porezi znatno opadaju i dovode 
ravnotežu budžeta u pitanje. To u potpunosti doka- 
zuju cifre iz prošle budžetske godine 1932/33, za ko- 
ju imamo računski zaključak, po kome smo od indi- 
rektnih poreza naplatili: trošarine plenimmirane sa 
855 miliona dinara naplaćeno je 860 miliona dinara, 
dakle 5 miliona dinara viška; od taksa prehmimrano 
1 milijardu 230 miliona dinara naplaćeno 989 milio- 
na, dakle manje za 280 miliona dinara; od carma pre- 
liminirano 1 milijardu i 100 miliona dinara naplaćeno 
694 miliona, dakle manje za 405 miliona dinara; od 
monopola preliminirano milijardu 811 miliona dinara 
naplaćeno milijardu 511 miliona dinara, dakle za 300 
miliona manje.' Ukupno su dakle podbacili prihodi od 
indirektnih poreza za 980 miliona dinara ili okruglo 
za jednu milijardu dinara. 

Zajedno sa manjkom prihoda kod državnih pre- 
duzeća'za istu budžetsku godinu sa 625 miliona di- 
nara, to znači preko 1 milijardu i 600 miliona dinara. 
Zasnivanje prihoda na indirektnim porezima nije da- 
kle više moguće, jer ne zajemčuje solidu izgradu 

budžeta 
U takvom stadiju naša ooreska politika po mom 

mišljenju ne treba da nastavi lim putem, jer se po- 
većavaju trošarine koje su i prije povećanja dijelom 
već bile prevelike. One su već tada prelazile kupov- 
nu snagu potrošača. Zavadaju se i nove. Efekat ie tu 
morao da zaostane za očekivanjima. Očekivanja su 
primjerice u tom potrledu kod zadnjeg budžeta do- 
stizale cifru od 400 miliona dinara. U stvari postignuta 
je samo cifra koja je bila prelimiuirana za trošarine 
po starom zakonu. Л pri tome su trošarine danas ve- 
ćim dijelom prohibitivne. One ubijaju potrošnju. Kod 
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r-iva potrošnja je tako danas već spala no gotovo je- 
dnu četvrtinu. 

I) nemogućnosti da svoj osnov nade i dalje u 
posrednim porezima, poreska politiko tek sada traži 
osnov u direktnim porezima. Međutim to sada biva 
U vrijeme najteže krize. I po mom mišljenju bez do- 
voljno nastojanja da se prilagodi situaciji privrede. 
A osim toga i bez prilagodavanja samoupravnih pri- 
reza toj reorganizaciji. Docim se u budžetskoj go- 
dini- 1932/33 ostvaruje na lim porezima milijarda i 
osam sto milijona dinara, u narednoj se godini hoće 
da ostvari za pola milijarde više. Ako se ima u vidu 
da se kroz tu godinu promet i dalje osjetno smanjio, 
da je rentabilitet i dalje pao, da je onšli poslovni 
moral uništen, priznaćc se do je sa gledišta poslodav- 
ca, zemljoradnika i radnika već i ostvarenje ranijih 
nrihoda moralo značiti osjetan teret. Teret, koji se 
bez teške štete no našu privredu ne može povisiti, nego 
i opet samo obazrivo. 

Ova je rroriicntacija izvršena ukidanjem ranijeg 
sniženja zemlja rine, povećan jem poreza na zgrade, a 
praksom noreske administracije ovo je učinjeno na 
način, koji daje povoda mnojnm opravdanim žalbama; 
najzad povećanjem tečevine i društvenoir poreza. To 
povećanie iznosilo ie kod prvosoomenu^og poreza 
170 тТопа dinara, kod tečevine 120 miliona dinara, 
a kod društvenog poreza R0 miliona dinara. Na- 
žalost povećanje zemljarine došlo je u vrijeme POSO' 
hitne nerentabilnosti zemlioradnie: novećanje poreza 
na zerade u Vrijeme kad su kiriie bile nale na polovi- 
cu, a povećani«; tečevine u vrijeme, kad su poslovi 
smanioni: kad je zaveden norez na električnu struiu; 
povećan prinos na socijalno nsitniratiie do mflksun"- 
ma zakonom dopuštenog; kad je novim i povećanim 
taksama otežano noslovanie i poskupiifie su reži- 
ie; kad su naslimili osjetni erubitci izazvani privrednim 
slomovima (stečajevima, prinudnim poravnanicm van 
stcčaia i Dostuokom o posredovanju); ; u vrijeme kad 
i" uslijed imobUizactie novčanih zavoda sva privredo 
došla n velike kreditne teškoće. Sa nedavno ozakonje- 
nim izmenama primerice. koje so odnose na nepo- 
sredne poreze, a naročito sa neki dan oglašenim ora- 
"ilnikom tome zakonu završava se današnje stani'.1. 
koje je izazvalo neraspoloženje u nrivredi i medu 
privrednicima, kakovo se ne pamti Ova onterećenia 
nisu više u nikakvom razmeru sa rentabilUet.ora. Time 
c.c dovodi u pitanje celokupna privreda zemlje, i po- 
reska politika tu već pristupa konzuinovaniu rezer- 
ve. Privreda lišena svojih rezervi neće biti dovolino 
jaka da odoli udarcima teškog današnjeg orivrednog 
stanja koliko ih ova poreska politika oslabi. 

A zadnii fiskalni zakoni, naročito Zakon o izm-1- 
nn dopuni Zakona o neposrednim porezima pokazuju 
osim toga već izvjesim nerazrađenost. Otrrešuiu se 
čak i o temelina načela nauke 6 porezu, naročito o 
načelo pravednosti poreza. Zato će oni da ubiju vje- 
ru u pravednost i time da ioš iače npruše nTeski nio- 
ral. koji ionako kod nas niie na zavidno! visini. Л da- 
našnje privredno stanie ni ne izgleda rvunodesniie za 
to, da se taj moral samo drastičnim sredstvima podiirne 
I zato oo mom mišljeniu ovakvim se putem ne smi- 
je produžiti, niti se smije sistem na tai način dalje 
iztrraditi. Osvedočen sam da će !r. Ministar morali 
da izmeni Zakon o izmeni i donuni Zakona o nepo 
srednim porezima novelom, koja će bar naiveće o- 
štrine u njemu isnraviti izmieniti aki se lioće sa- 
čuvati naš sistem direktnih poreza a dotle triebfl sbod- 
nim uputima određenim poreskim vlastima koliko je 

moguće otkloniti štetne posledice ovog zakona. 
.ler inače će se ne samo nade, koje zakonodavac 

polaže u te zadnje fiskalne zakone, ispunili još u ma 
njoj meri, nego li je to bio slučaj kod ranijih zakona, 
nego će od toga za našu privredu, a time i naše dr- 
žavne finansije i  inače biti velikih Štetnih poljedica,- 

Postavlja se pitanje, pa šta onda? Što treba ura- 
diti, što preduzeti? 

Iskustvo nas je kroz ove zadnje tri цчИпе po- 
učilo da se bez novih prihoda ne može. I to ne samo 
bez novih prihoda, koji su potrebni za to, da se o- 
bezbjedi ravnoteža u budžetu i time ukloni deficit nego 
ni bez onih koji su potrebni za to, da se pojedini dje- 
lovi privredoog organizma očuvaju od propasti i da 
se štednja drži izvjesnih granica; da bude razumna. 
Bez novih se dakle prihoda ne može. ЛИ nove fiskalne 
izvore do sada neiskorišćene treba iskoristiti po ne- 
kome sistemu. Po sistemu, naročito s obzirom na do 
sada već iskorišćene fiskalne izvore. 

U prvom redu nam sada treba državni finansij- 
ski program i program reforme državnih finansija. 
.Ia sam ubeden u to da je i g. Ministar istog mišlje- 
nja. Samo na taj način on će moći u okviru i u veri 
za proučavanje takvog državnog finansijskog progra- 
ma i takove reforme da sa uspehom brižljivo prece- 
njuje stvarnu moć naroda, kako bi'se celokupen rad 
u tome pogledu prilagodavao toj platežnoj moći na- 
roda. A tO je, kako sam uvercn i iskreno i neprekidno 
nastojanje g. Ministra, kako je on to u svome govo- 
ru u Narodnoj skupštini izvoleo i naglasiti. 

U tome programu treba će utvrditi i izvore koji 
treba da se iskoriste, red (rojim i način na kakav 
to treba da uslijedi radi namirenja državnih po- 
treba. Ja u to ne sumnjam da će takav pro- 
gram u prvom redu da vodi računa o tome, da se 
porezi opet dovedu u sklad sa privrednim intcresini.. 
zemlje; da trošarina po vrsti i sastavu i po svojoj vi- 
sim omogući potrošnju, da direktni porezi budu u 
-kladu sa osnovnim načelima o porezu, a naročito da 
budu pravilni. Jer nepravednost i nesrazmcrm.st po- 
reza treba pogotovo izbeći u vremenima privredne 
krize i tako ozbiljnim vremenima kakova su danas. 

Bude li se tako postupilo, naići će se na to, da 
je povišenje stope prometnog poreza uz istovreme- 
nu savjesnu razradu njegovog sistema naročito u prav« 
CU apsolutno sigurne i u celoj državi podjednake pri- 
mene njegove, neuporedivo pravednija, snošljivija i 
uspešnija osnova od sistema fiskalnih mera, što je U 
zadnje tri godine provadano. Naravno, da je tome 
preduslov. da odredbe o prometnom porezu moraju 
da budu sistematski i stručno razrađene. 

Kad to bude, ovaj će porez moći korisno da po- 
služi za povećanje državnih prihoda. I njega će naša 
privreda najmanje da oseti. On šta više ima do po- 
slane jedna od stubova poreske politike d/rektnih po- 
reza kako je to postao primerice u Francuskoj i Aus- 
triji, Sem toga porez;; i drugi porezi direktni i indirek- 
tni unutar toga programa moraće da se reformišu. 

Ali i sistem državnih monopola tiebače nadopu- 
niti. Tu je osiguranje od zgrade protiv štete od po- 
žara. Ta grana osiguranja ima sva preimućstva za to 
da postane državnim monopolom. Država ima dovolj- 
no organa, svojih činovnika, koje ne može sada u ta- 
kova vremena da reducira. Jer kako je dobro rekao g. 
Ministar, broj državnih plaležnika, koji je u nas nesum- 
Ijivo preveliki, može se smanjiti samo po prethodno.; 
korenitoj reformi administracije, promeni sistema i 
načina poslovanja. Ali danas se iz razloga ekonomskih 
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i socijalnih ne može pristupiti reSavanju topr pitanja, 
te držane činovnike može država dobro da iskoristi 
u tu svrhu, (naročito opštinske i poreske vlasti). Sto- 
na premije može da prdnese osetno povišenje ti čisto 
fiskalne svrhe, stvarne fiskalne potrebe. Pa i tada će 
taj teret biti i snošljiviji i pravedniji i srazmerniji, 
pa i socijalniii od onih, koji su kroz zadnje tri godine 
uzakonjeni. Zgrade iznose ninže se uzeti, od prilike 
više od petine celosra nacionalnotj imetka Vrednost 
kuća кашо li Reoirdradu i Zagrebu iznosi mnogo mi- 
liiardi dinora. Pri tome treba imati u vidu da se o- 
siirurava ona vrednost ona suma koja je potrebna 
da se onet zgrada podigne. Tako je i u tom pogledu 
ovaj pbiekat momooola nadasve oodesan. Uz to kad 
izirori čitavo selo, koje danas nikako niie osigurano, 
nnn inače nada na teret države. A tu će ono da dobije 
naknadu štete, jer će i svaki seljački dom, kao i sva- 
ka zprada biti prisilno losururana. 

Na kraju tome ie više nego godinu dana, kada 
sam u Senatu potvrdio i izneo notrebu reforme al- 
koholnoe zakonodavstva. Ustvrdio sam tada. da tre- 
ba proučiti u vezi sa time pitanje uvođenja državnocr 
monopola prodaje alkohola. Naglasio sam, d-i se sa- 
mo na ta i način može našem zemljoradniku da obez- 
bede povoljne cene otkupa za alkohol iz voća, a uz 
to da se taj monopol izgradi i tako, da podjedno bu- 
de u skladu i sa fiskalnih interesima države. Mo- 
ram ovde da se ograničim na to, da skrenem pažnju 
na tadanje, moje izvode. 

Ovde sam iznio samo svoje neke misli, bez preten- 
zije da su samo one ispravne. Ali se zato mogu po- 
zvati na to, da su te misli drugdje već razrađene i 
pretvorene sa uspehom u delo. Ali glavno je da tre- 
ba najhitnije pristupiti proučavanju pitanja sastava 
državnog finansijskog programa, a potom i njegovom 
izvođenju. 

G. Ministar finansija izvoleo je tačno istaći, da 
će budžet biti izvršivan pod uslovima, koje će stvoriti 
ona konjuktura. ona privredna situacija, koja bude 
vladala u toku 1934 godine. 

Državna finansijska politika, međutim, ne samo 
da mora da bude pripravna i na lošu konjuktuni i 
na lošu žetvu. nee:o tu moram upozoriti i na to, da je 
to što je g. Ministar izvoleo reći, istina, tačno, ali sa 
jednom dopunom. Naime privredna situacija naše ze- 
mlje nesumnjivo je u najtešnjoj vezi sa privredom si- 
tuacijom u svijetu, naročito sa onom u naših susjeda, 
odnosno sa onom u onim zemljama u koje izvozimo. 
Ali to ne znači da mi sami ne bi mogli i svoju vlastitu 
privrednu situaciju i pogoršati, pa — i popraviti. Ne- 
sumnjivo, da ie i ST. Ministar tako to i mislio u svo- 
me govoru. Mnogi misle, pa i govore; privredna je 
kriza tu, ona je izvan naših snaga i ne nreostaje nam, 
nepo da strpljivo čekamo dok prode. Pri tome vele. 
razume se, treba da nastojimo za tim da izdržimo dok 
ona ne prode, dok krizu ne prebrodimo. 

Ko bi ovako shvatio reči iz govora g. Ministra 0 
naporima da naše državne finansijp očuvamo na visini, 
da prebrodimo krizu, iz temelia bi ea pogrešno ra- 
zumio. .Jer naša privredna politika ne smiie skršte- 
nih ruku da gleda i čeka da kriza prode. Krize same 
od sebe neće nestati. Niu treba liječiti. 1 mi moramo 
da je liječimo. I to da je liječimo po smišljenom pla- 
nu. Da je liječimo uspješnim sredstvima. A prošle bu- 
džetske godine naša državna uprava, po mom mišlje- 
nju, nije pokazivala dovoljno aktivnosti po pitanju 
rešavanja bitnih problema naše privredne politike. Ti- 
me smo izgubili mnogo dragocjenog vremena i na- 

nesena nam je velika ?Steta. 
Zatim: ria našem privrednom horizontu, ja bar 

vidim, neke neobične crne oblake, kojih, rekao bih, 
— nema u toj mjeri na privrednim horizontima dru- 
gih država. Tu je u prvom redu današnji privredni 
položaj našep- zemljoradnika. Tu se danas ljuto osve- 
ćuje to, što čitave jedne decenije, kako je to zastup- 
nik Ministra poljoprivrede priznao, tu nije ništa ura- 
đeno, i tako je prosječni prinos po hektaru u nas za 
50% manji no u drugim zemljam-;. A što је^najvaž- 
nije, isti su otprilike troškovi. To ne dokazuje da je 
naša poljoprivreda primitivna, ne^ro to dokazuje, da 
nam polioorivredna politika ni u stručnom pogledu ne 
Valja. 1 ljuto nam se sada osvećuje, da mi nikada do 
sada ni pomislili nismo na pitanje planske privrede. 
Osamdeset od sto naših zemljoradnika po ovim nri- 
Mkama poljoprivredne produkcije rade bez rentabi- 
liteta. radi pasivno Zemlja im ne odbacuje ni toliko 
prihoda, da bi mogli podmiriti najnužniie izdatke u 
gotovom novcu. A nije redak slučaj srde zemljorad- 
niku Prihod ne dostaje ni za to da prehrani svoju 
porodicu. Izvoz poljoprivrednih artikala je u stalnom 
opadanju, koje će i dalje da potraje. On je u nekih 
produkata i nerentabilan. Konkurencija kod izvoza 
u pogledu nekih elavnih produkata sve je oštrija, a 
izvoz sve teži. Delom su tu zemlje sa nižom valutom. 
(Rumunska. Bugarska, Grčka i t. dX delom u tehnič- 
kom pogledu razvlienije zemlie. Usled toga cene na- 
šim glavnim izvoznim produktima su u opadanju, ili 
ne mogu da se podignu. I tako je pritisak produkta 
na unutrašniu pijacu toliko snažan, da je i to jedan 
od razloga daljem padanju cena. A 75% našer sveta 
je zemljoradnik. To ie deset i po miliona duša. K 
tome prije velikog rata desetina zemljoradnika se 
iseljavala. Danas ne samo da nema iseliavanja, nego 
čak mnogi od onih koji su se iselili žele da se vrate 
u otadžbinu, jer im je sav novac tomo propao. 

I pomanjkanje iseljavanja, također, znatno pri- 
tiskuje unutrašnje tržište rada. Zemljoradnički kredit, 
u koliko ga ima, preskup je. Na područiu predratne 
Srbije također on iznaša i više od 10% interesa, п 
u Hercegovini čak i do 18%, ta interesna stopa nad- 
ilazi današnju plaćevnu sposobnost zemljoradnika. Pri- 
vilegovana agrarna banka svr)ju zadaću vrši samo^ po- 
sredno. A uz to u ograničenom opsegu, jer je imo- 
bilizovana. 

A od celokupno^ budžeta svega 1% otpada na 
poljoprivredu. Na poli^nrivredu. koia se nalazi u ta- 
ko teškim prilikama, To je. prirodno, sasvim nedo- 
voljno. Porez na zrmiliište odmierava se prema kata- 
stralnom čistom prinosu iz 192G god. Kako su cijene 
poljoprivrednih proizvoda od onda pale na polovi- 
cu, taj porez danas znači za zemljoradnika dvostruki 
teret. Pored takvog stania, regulisanjem plaćanja ze- 
mljoradničkih dugova državna privredna politika nije 
rešila zcmljoradničko pitanje. To je momentanu olak- 
šica za zemljoradnika, ali to nije rešenie problema. 
Taj problem može se riješiti samo smišljenom akci- 
jom. Tu je najvažniji problem cijena, koje proizvo- 
đač prima. Važnost "toga problema je i g. Ministar 
trgovine i industrije tačno u svome govoru u Narod- 
noj skupštini konstatovao, kao i potrebu regulisanja 
srazmera između poljoprivredne i industrijske proiz- 
vodnje. Sa tim je u uskoj vezi pitanje organizacije, 
distribucije i transporta. Ta je organizacija primerice 
u nas potpuno nedostatna. Posredništvo, sporednijro- 
škovi i transport često cene namirnicama udvostručuje. 
Međutim  problem  cena   nije  nerešiv.  Eto  Nemačka 
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(»Osthilfe« primerice), sa uspjehom pa rešava. Kod 
nas on se praktički još ne proučava, a nekmoli re- 
šava. A bez rešenja toga problema nema rešavanja 
zemljoradničkog pitanja. I e. zastupnik Ministra po- 
ljoprivredo morao je priznati, da je situacija naše po- 
ljoprivrede teška. Pitaije ozdravljenja zemljoradnje 
od teške bolesti ostalo je i danas otvoreno. 

U vezi sa tržištem rada moram nažalost da kon- 
stafujem, da je naša privredna politika po pitanju po- 
trebnih javnih radova bila do sada skroz pogrešna. 
Лег preko potrebni javni radovi treba da se izvedu 
i njihovom izvođenju treba pristupiti odmah. Uredbo 
O javnim radovima osuđena je bila već u napred na 
neuspeh. Nedostaje tomu planu finansijski osnov, П- 
nansijska podloga. A to zato, što će prihodi iz tro- 
šarine biti nedovoljni, jer potrošnja benzina i me- 
šavine opada. A isto je tako i sa cementom, ier je ta 
trošarina prohibitivna. Pa i tangenta predviđena kao 
prilog za izvadanje javnih radova iz budžeta neće 
biti ostvarena. 

1 politika velikih javnih radova mora da se pro- 
meni. I to u pravcu: da se zagarantuje potrošnja do 
maće^ materijala; da ке vodi naročito računa o finan- 
sijskim uslovima izvršenja tih radova. Tome pridola- 
zi, da se novčarstvo u nas nalazi u stadiju likvidacije 
Od početka krize bankarstva dokonča 1933 «od. povu- 
čeno je 4,5 milijarde štednih uložaka i kontokorenata, 
od svega 14 milijardi. To je trećina. 1 nesumnjivo još 
bi znatan dio uloga bio poručen, mm onoga de- 
la, koji je ostao u povlašćenim državnim zavodima 
Poštanskoj Štedionici i Državnoj hipotekarnoj ban- 
ci, kad bi štediše mogli novac iz banaka da izvuku. 
Tako danas celokupna ušteda ne pretstavlja ni iznos 
jednogodišnjeg državnog budžeta. 1 to je jedan od 
znakova osiromašenia naše privrede, a kao takav on 
treba da nas zabrinjuje. 

Problem novčarstva, ili bankarski problem, kako 
ga nazivaju, u vezi sa pitanjem sanacije banaka u naju- 
žoj je vezi sa krizom kredita. Rešenie toga pitanja 
sigurno je moguće bez inflacije. C. Ministar trgovina 
i industrije tačno je istakao da kreditne ustanove pret- 
il tavi jaju važan elemenat u privrednom životu naše 
države. I on je sam priznao, da uredba o zaštiti nov- 
čanih zavoda i njihovih verovnika, i ostale do sada 
poduzete mere nisu dovoljne, da dovedu do ozdrav- 
ljenja naših privrednih prilika. A ja dodajem, da ono 
ii pravcu najvažnijeg zadatka, kako je on izvolio re- 
ći i najprečeg, u cilju sanacije naših opštih privrednih 
prilika ne znači mnogo. Ja sam uveren. da g. Ministar 
trgovine i industrije dobro znade, kako to pitanje treba 
tešiti. Samo, pored dobre volje, tu je potrebno i od- 
važiti se na ono, našto su se i drugi već odavno od- 
važili. 

Kriza kredita centar je naše teške privredne bo- 
lesti. A nju je nemoguće odstraniti bez sanacije ban- 
karstva. 

U vezi sa tim i pitanje kamatne stope ostalo je o- 
tvoreno, — krivnjom Narodne banke, koja svoje'sop- 
stvone interese i po tom pitanju ne može da dovede 
u sklad sa interesima narodne privrede. 

Ne budemo li učinili, da u dogledno vreme ti ob- 
laci nestanu sa našeg privrednog horizonta, ne od- 
stranimo li krizu kredita i novčarstva, i krizu zemljo- 
radnika tada, po mome mišljenju, nema izgleda da 
bi so naša teška kriza u dogledno vreme mogla iz- 
ločiti. 1 tada, nemoguće će biti i pomisliti na ojačanjo 
naših državnih finansija. 

Istakao sam ranije, da se kriza kredita i novčar- 

stva mora rešiti bez inflacije. Zahvalan sam g. Mini- 
stru finansija za njegove muževne reči, koje je u svom 
okspozeu posvetio pitanju inflacije. Svi mi njemu, po 
mome mišljenju, za to "dugujemo veliku zahvalnost. 
Njegovim ja tu recima nemam šta da dodam ni dfl 
oduzmem. 

Konstatacije .što sam ih dakle učinio u vezi sa 
našom dosadašnjom politikom, samo po sebi ukazuju 
na pravac rada na polju privredne politike koji je hit- 
no potreban, da se to stanje ne bi pogoršalo i kako 
bi se otpočelo organizovanim, ^mišljenim i uspešnim 
radom oko sređivanja naših privrednih prilika. 

Bez ozdravljenja naše teško bolesno privrede ne 
može biti govora o ©jačanju državnih finansija, a bez 
rešenja navedenih privrednih pitanja opet ne može 
biti reči o ozdravljenju, pa niti o lečenju naše pri- 
vredo. 

Tako se. ispostavila da tu postoji najtešnja ve- 
za između privrede i državnih finansija, i zato smat- 
ram, da gospoda Ministri finansija i trgovine i indu- 
strijo treba da si obozbede mogućnost rešavanja tih 
pitanja. Uvaženi francuski finansijski stručnjak teo- 
retik, Gaston Žez. veli na jednom mostu, u jednom 
od svojih finansijskih dola, da Minstar finansija- mo- 
ra da raspolaže na neki način dovoljnim ovlaštenjem, 
nekom vrstom diktaturo, koja treba da inu obozbedi 
uspešno vodenje finansiske politiko. Taj postulat 
postavlja Žez čak za države sa potpuno demokratskim 
uređenjem. A ako mu Ministarski savof tu mogućnost 
ne da, gospodin Ministar treba da skine sa sobe odgo- 
vornost za to. 

Isto tako se slažem sa g. Ministrom i u tome da 
će na izvršivanje budžeta uticati mnosno i uslovi unov- 
čenja naših proizvoda. Neka mi g. Ministar dozvoli 
ovdo jodnu dopunu. Uslovi unovčenja naših proizvo- 
da za nas kao izvozničku zemlju zavise nesumnjivo i 
od međunarodno trgovačke situacije. I samo utoliko 
mi na to uslove no možemo da utičemo. Ali i/, toga 
ne sledi da mi nesvrsishodnom spoljnom trgovinskom 
politikom no bi mogli tu da nanosomo sebi samima 
t.j. našim proizvođačima i prodavcima izvoznicima 
štetu, koja može samo u jednoj godini da dostiže i 
na stotine miliona dinara. 1 doista prošlih godina, usu- 
đujem se to ovde reći, i osećam da mi je to dužnost, 
silna nam je šteta otuda i nanesena. Narodna banka 
koja je zadnjih godina imala znatnog uticaja na našu 
spoljnu trgovinsku politiku, nije umela da privredne 
interese zemlje u tom pogledu dovode u sklad sa in- 
teresima svojim i svojih akcionara. Time je naša pri- 
vreda pretrpela nedoglednu štetu. Ministru finansija 
koji snosi odgovornost za finansijsku politiku zem- 
lje, i znade da izvršivanje budžeta zavisi od ovih us- 
lova, mora se dati potrebna ingerencija, i to odluč- 
na ingerencija na sve faktore, koji imadu uticaja na. 
izvoznu trgovinu. Dakle i na Narodnu banku, koja je 
taj uticaj svojim zaključivanjem klirinških i kompen- 
zacionih' sporazuma sa drugim državama, kao što i 
sa svojom deviznom politikom, na po našu privredu 
fatalan način vršila. 

Ranije sam izjavio, da mi finansijsku politiku 
bez ojačanja državnih finansija ni časa dalje no mo- 
žemo da produžimo. A da o ojačan ju državnih finan- 
sija bez sanacije naše narodne privrede ne može biti 
reči, a sanacija narodne privrede traži sanaciju zem- 
ljoradnika, sanaciju kredita i sa tim u vezi sanaciju 
novčarstva. 

Naš nacionalni imetak po serioznim stručnim po- 
dacima, za koje smatram da su uglavnom lačni (G, 
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Čini, Quelques chiffres sur la lichessc ct les revenus 
nationaux de 15 Etats, Mclron III. I, 1923) 1922 go- 
dine iznosio je okruglo 500 milijardi dinara, a naci- 
onalni dohodak okruglo 00 milijardi dinara godišnje. 
Danas smatram da se i jedno i drugo znatno uma- 
njilo; da smo već znatno osiromašili. Petnaest milijar- 
da din. narodne ušteđevine dakle ne smije propasti, a 
da zajedno sa njom ne doživi slom i cijela naša narodna 
privreda. Ta ušteđevina, koja iznaša otprilike 396, da- 
kle trideseti dio celog našeg nacionalnog imetka, 
bila je ne samo stožer kredita i povorcnja, nego i 
glavni rezervoar kojim se naša narodna privreda odr- 
žavala na životu, braneći se iz njeira. I bez njeea naša 
narodna privreda ne može opststi. Samo taj deo na- 
cionalnog imetka našeg str-ian je na raspoloženje 
narodnoj privredi, ulijevao je povjerenje kapitalu i 
omogućavao  privredni život. 

Neka mi hude dozvolieno da citiram reči Gos- 
podinri Ministra trgovine i industrije, koji je u Za- 
irrehu izrekao da je agonija staroef sistema bolest od 
koje danas pati čovečanstvo. Sa liberalizmom u pri- 
vredi nesumnjivo se je nreteralo i njemu u dosadanjem 
obliku ne može biti više mesta. Mislim ali da ne va- 
lia iz jedne krajnosti zapasti u drutrn. jer mi vidimo 
da i druga krajnosf nikako niie dala dobre rezultate, 
kako to nalazimo kod sovjetske privrede. 

I zato baš u vezi sa tim recima danss i najnovije 
iskustvo uči da izvesni nraktični zakoni privrede još 
uvjek stoje neoboreni i održali su punu svoju važ- 
nost. A medu niima kao prvi, da bez povercnja, bez 
kredita nema nrivrednoe života. 

Nesumnjivo da su nitania. koia ima privredna 
politika da reši, teška i da tu treba mnosro odluč- 
nesti i solidnog strnčnoir-znania. Ali na sreću ta pi- 
trnia postojala su i postoie i drugde i svuda se pri- 
stupalo ovakvom гебауапји. 

§to smo u tom nnfrledu do sada uradili, naročito 
sa razdn/enjem seljaka i sa uredeniem banska po 
mom miSljenju ne može da spreči dalje nazadovanje 
naše nprodne privrede. 

Gospodo senatori, nadam se da si je Kraljevska 
vlada svesna sve odgovornosti, naročito kao Vlod't 
koja, zahvaljujući povercnju po kome se nalazi na 
lom mestu, imadc voditi brigu o držr-vnom i narod- 
nom jedinstvu, ako ne bude vodila uspešnu privrednu 
i   finansijsku  politiku. 

Gospodo, završetak mojega govora posvećen ie 
državnom i narodnom jedinstvu i kad je reč o tome 
smatram da je potrebno reći toš i ovo: 

Gospodin je Prefsednik Ministarskog saveta sa 
istoga ovoga mesta prekjučer izvoleo uputiti obim 
siranama ovoga doma svoj apel,, koji je završio re- 
cima: »da budemo svi kao jedan«. 

Ako je Gospodin Pretsednik tim apelom hteo da 
podvuče svu težinu i tmurnost ovih vremena u ko- 
jim izgleda do je negde tamo preko naših gnahlca u 
nekih naših suseda savest potpuno uspavana, ako je 
hteo uputiti na karaklcristiku vremena, gdc kultur- 
na Evropa mirno rleda kako se za novac kupuju za- 
lutale duše zaslepljenih i zavedenih jadnika, naših 
državljana , onda može Gospodin Pretsedmk bi'i po- 
svema miran a niegov je apel poslušan i priie no 
što ga je on uputio. U tom potrledu nema razlike iz- 
među nas. Ja to svesno, jasno i flasno izjavljujem, da 
se čuic ne samo po celoj našoj domovini nego i preko 
njenih granica. 

Па ćemo svi mi Jugoslovenl', Srbi. Hrvati i Slo- 
venci dati svoje živote, ako je u pitanju naša otadž- 

bina, ako je u pitanju jedinstvo države, oko je u pi- 
tanju makar i pedalj krvlju stečene zemlje, ako je u 
pitanju naš Kralj. (Odobravanje i pljeskanje). 

Ova moja izjava bila bi možda i suvišna da u 
boku diskusije nisu neka gospodo predgovornici slo- 
bodu intcrprctaciie izjava učinjenih sa ove strane 
ovoga doma izrabili do krajnjih granica dopustlji- 
vosti, a i preko tih granica. 

Neću da se upuštam u detalje, niti da se vraćam 
na već prošlu diskusiju. 

Može biti upotrebi jeni izrazi i sa ove strane do- 
ma nisu bili uvek najsretnije izabrani, ali kada jedan 
od govornika vladine stranke ide tako daleko da iz 
faktuma što mi, unatoč našem opozicionom stavu, 
izjavljujemo da ćemo glasati za najvažnije državne 
resore, iz toga izvodi da smo mi separatisti, koji sa- 
mo dotična tri resora smatraju zajedničkim, a u svi- 
ma drugim traže otceplienje od ove države, "ш ;> 

ja mislim da je apel Gospodina Preisedmka Vlado 
»neka budemo svi jedno«, sa većim opravdanjem upu- 
ćen na drugu stranu ovoga doma. 

Ja glasam orotiv budžeta. 
Pofprcfsednik dr. Miroslav Ploj: Ima reč sena- 

tor g. Šerif Arnautović. 
Šerif Arnautović: Gospodo Ministri, gospodo 

senatori! I ove rodine budžet nam je dosta kasno do- 
šao na raspravljanje, tako kasno, da je skoro nemo- 
guće na njemu šta mjenjati jer bi svako menjanje one- 
mogućilo,' da budžet u zakonskom terminu stupi na 
snagu. Ne preostaje nam ništa dnigo nego da £3 us- 
voiimo onakvog kakvog ga je Kraljevska vlada i Na- 
rodna skupština usvojila, jer je državna potrelia, da 
se budžet nn vrijeme donese. _.    .. 

Uprkos toga. ja ću biti slobodan, da opsinnjc 
protrovorim o budžetu, ne sa namjerom da se nešto 
u niemu mijenja, nego da nabacim izvestan broj 
predloga — sugestija, koje u toku godine mogu do- 
bro poslužili, da se naše teško ekonomsko ifinan- 
siisko pitanje bar donekle ublaži. Ako visok. Senal 
i Kraljevska'vlada ove moje predloge i sugestije pri- 
mi sa. onolikom ljubavi, sa kolikom ih m stavliam 
sa toliko dobronamjernosti, koliko je ja imam kad 
ovo goVorim, onda ćemo — uvjeren sam — dosta 
pobolišaii naše prilike. Iako je uzus, da se U gene- 
ralnoj budžetskoj debati u glavnom govori o poli- 
tičkim prilikama, ja ću se danas od tora uzusa uda- 
ljiti i to prvo slom. što su već gospoda predgovor- 
nici'politička pitanja lijepo prikazala, a driiKo stoga, 
što držim da nam je u ovim vremenima Ješke eko- 
nomsko- finansiiske krize prešnije i važnije govoriti 
o ublaženju te krize. ....•• 

Po mom mišlieniu trebalo bi sve investcife iz 
redovno^ budžeta izbaciti. Sve investicione izdatke 
i sve drucrc javne radove željeznice, puteve, meliora- 
cije državi potrebne zgrade i t. d. treba radili iz 
zajma jer niie pravo da sadani^ generacija snosi te- 
rete i podmiruie notrebe. od koiih će buduće renera- 
ciie brati plod Niie tačno, da se usled zakukuljene 
političko atmosfere 'usljed ekonomsko t finansiiske 
depresiie u sviletu no može naći zaiam. Ne trebamo 
ga ni tražiti tamo. noro da ga tražimo i nađemo u 
svojo! kući u svoioi državi. Ako imamo sirotmio. 
imamo fala Bosoi i bogataša, ljudi sa krupnim mili- 
oninn Od niih treba ne tražit; nefo uzeti zaiam. Ve- 
lim no tražiti, icr ea neće dali. ner^o treba га od 
niih uzeti i lo poštenim zakonskim lefalmm nntem. 
Država Ie u teškoi finansijskoi krizi. Treba ioi po- 
moći i treba je iz krize izvesti. Ko treba da to učini' 
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Naravno onaj ko može. A mole samo onaj koji ima 
više i mnogo suviše negio mu treba. To su naši boga- 
taši-, jer od velikog groa naših državljana nema se 
šta uzeti, i sami pate i oskudjevaju, pa ćemo biti ve- 
oma sretni, ako taj naš gro svijeta mogne bar do- 
nekle podmiriti one porezne namete, koje snio nm 
dekretirali. Bogataši trebaju pomoći svoju državu i 
svoje državljane, - - svoju braću, jer koliko je više 
država u oskudici, — toliko su oni u većoj opasosti, 
koliko je država stabilnija i u boljem položaju u to- 
liko će njima biti bolje i sigurnije. 

Da se to postigne ja bih mjerodavnim predlo- 
žio, da zakonski urede da svaki naš državljanin, čiji 
imetak vrijedi više od milion dinara, mora dati dr- 
žavi zajam procentualno po vrijednosti svog imetka 
5—5U% i to za 20 godina bez kamata 

Jer zašto na pr. ne bi to učinili notorni bogata- 
ši i teški milioneri naši sugrađani gospoda Albi Dajč 
iz Zagreba, Miloš Savčić iz Beograda, Samuel Alek- 
sandar iz Zagreba, Todor Milišić iz Beograda, dr. Ma- 
ric (prije se zvao Majer) iz Zagreba, Braća Teoka- 
rević* iz Beograda, Žiga Stern iz Zagreba, Moise Sa- 
lom iz Sarajeva, familija Dunderski. iz Novog Sada, 
koji posjeduju imetke pojedinačno i različito od 50 
do 250 miliona dinara. Ja radi primjera navadam 

samo ovo nekoliko imena. 
Zašto naši teški milioneri od tako ogromnog imet- 

ka ne bi U ovim teškim prilikama pomogli svoju dr- 
žavu, svoju braću, a time i sebe. 

Kad bi se tako pribavio jedan zajam, a toj bi 
bio neosporno dovoljan i kad bi se iz njega otvorili 
javni radovi i radom zaposlilo 100.000 do 150.000 
ljudi, odmah bi oživeo naš život, prestala bi kuknja- 
va sirotinje za radom, a i ovi bi milioneri zaradili. 

U ostalom kad su se našim zemljoposjednicima u 
Hrvatskoj, Slavoniji. Sremu, Banatu, Bačkoj, Bosni 
i Hercegovini mogli nametnuli zakonski propisi da 
se odreknu svoje sopstvene zemlje, često puta uz vr- 
lo mizernu ofStetu, da se time podmiri jedna bezu- 
vjetna državna nužda — zašto se takvim zakonskim 
propisima ne može nametnuti dužnost milionerima 
da pomognu svoju državu, svoju domovinu bar zaj- 
mom. (Odobravanje). 

Tako je u svoje vrijeme uradio i Gospodin Mu- 
solini kad je preuzeo upravu Italije u svoje ruke, da 
je spasi od ruine, u koju je bila strmoglavce pošla. 
Musolini je uzeo dizgine državne uprave u svoje ru- 
ke, ali je odmah ograisao na pomanjkanje novčanih 
sretstava, potrebnih za spašavanje države od rasu- 
la. Od naroda nije mogao tražiti, jer je znao da na- 
rod i u sopstvenim potrebama oskudeva. 1 jedno- 
stavno je zakonski dekretirao prisilni zajam na sve 
imućnije slojeve Italije i tako pribavio potrebne mi- 
lijarde za normalno  funkcionisanje državne mašine, 

Iz ovog prinudnog zajma treba zaposliti neza- 
poslene radnike i pokriti sve investicione potrebe 
kao što su' projektovane novogradnje železnica i pu- 
teva, melioracije, zgrade itd. U Sarajevu su sagra- 
đene dvije velike i monumentalne građevine, u koje 
je do sada utrošena teška cifra miliona. One su na- 
menjene i građene za državnu tehničku školu i za 
ilržavni dom maloletnika. Zgrade su skoro gotove, 
pod krovom i sa prozorima, samo fali još jedna 
izvjesna svota za drvenariju, pa da bude potpuno 
gotove i namjenjenoj svrlii predate. Te dvije Zgra- 
de strše već dvije godine kao dva mrtvaca; iz 
dana na dan se ruinišu pa će do tri-četiri godine, kad 
se budu završavale, trebati pet puta više novaca, ne- 

go bi dam* trebalo da se potpuno dovrše, a na dru- 
goj strani državna tehnička škola stanuje u nekoj 
kućetini koja je potpuno nepodesna za školu i plaća 
ogromnu najamninu. 

Ла držim, da je bilo mnogo prešnije i potreb- 
nije da su se ove uvije zgrade sa dva do tri miliona 
dinara dovršile i predale svojoj svrhi, nego što se 
sazidala luksuzna i velebna zgrada državne Hipote- 
karne banke u Sarajevu sa troskom od 22,000.000 di- 
nara, jer bi prve dvije zgrade služile prosvjeti, a po- 
tonja bankarstvu, koja je komotno mogla ostati još 
5—10 godina u lijepoj iznajmljenoj poratnoj novo- 
gradnji, gde se i do sada nalazila. 

Sad se, gospodo, nalazimo, u nekoj eri štednje, 
likspozei Gospode Ministara u Narodnoj skupštini 
puni se rijeci štednja, štednja. Svako govori o šted- 
nji, čak su neka gospoda i ovde u Senatu predlagala, 
da se radi štednje reduciraju prinadležnosti našeg či- 
novništva. Ja držim, gospodo, da bi takva štednja na 
činovničkim priiiadležnostinia bila vrlo rdava i naj- 
gora štednja. Činovnicima su već za ove tri godine 
reducirane prinadležnosti za 31%. Dalje se sa reduk- 
cijom ne smije ići, jer bi onda i činovnici bili upu 
ćeni na sadaku, na mito i na sve druge poroke, jer 
i sa današnjim priiiadležnostinia činovnici jedva sa- 
stavljaju kraj s krajem (jedan glas: Tako je!). Kad 
Nam već kod našeg činovništva držim da neće biti 
na odmet da s ovoga mjesta preporučim činovništvu 
tri stvari i to: 

1. Da svojski i sdušno rade dodijeljeni im po- 
sao, jer što rade, rade za svoju otadžbinu i za svoju 
braću. 

2. Da već jednom izbace iz usta onu stereotipnu 
poganu poštapalicu koja se skoro svaki dan čuje, a 
glasi: koliko me plaćaju — toliko radim. Činovnici 
nemaju prava da tako rezonuju, jer su oni danas ob- 
zirom na opću finansijsko-ckonomsku krizu najobez- 
bedeniji elemenat u našoj državi. Redovno гш sva- 
kog prvog primaju svoje prinadležnosti, ako ne obil- 
no, ali dosta dovoljno za pristojno življenje, a u na- 
šem komšiluku činovnici ni po pet mjeseci ne prima- 
ju zakonskih prinadležnosti. 

3. Da se prema strankama uljudno i pristojno 
ponašaju; da ih lijepo i drugarski primaju i sasluša- 
ju i da im molbama pomognu, jer nije narod radi či- 
novništva, nego je činovništvo radi naroda. Ja imam 
temeljita razloga da ovako govorim, jer sam često 
svojim ušima čuo, kako pojedini činovnik dočekuje 
stranke i kako se medvedski dreči na njih i ne sa- 
slušavši ih. Cak i ja lično bio sam 2—3 puta izaz- 
van na oštar i glasan revolt i da slučajno nisam bio 
senator, još bi me i uhapsili, (Smeli), 

Ja bih ovom prilikom naročito molio gospodina 
Pretsjednika Kraljevske vlade da u ovom pravcu iz- 
da jedan naročiti raspis na sve činovništvo, da pri- 
stojno i drugarski opći sa strankama. 

Gospodo, štednju treba da provedemo ne na či- 
novničkim priiiadležnostinia, nego ovako: reducirati 
sve prinadležnosti koje piemašaju preko 6.000 dina- 
ra mesečno; niko ne srne vršiti dve, tri i više služba 
i za svaku službu primati posebne prinadležnosti, po- 
sebne nagrade, honorare, tantijeme i kako li se još 
zovu sve te ujdurme, a imamo ih hiljadama, koji pri- 
maju prinadležnosti sa nekoliko strana. Počnimo sa 
štednjom, gospodo, najpre od ministara, senatora i 
poslanika. Reducirajmo prinadležnosti ministara i nji- 
hovih raznih beneficija, naročito ministra koji su 
ujedno i senatori ili poslanici i koji uz sve ministar- 
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SRC masne   prinadležnosci   primaju još i poslaničKe 
unevhOSU ou /.ouu umara mesec.IU. ^aum leuuciiaj- 
mu i nase unevmce i uieumiOj ua ie uuevmee pimiu- 
luo samo kad se cirze seumee ocuaid i dKupsuue. 

ULKimmo logroimie lamijeme u uizavmm i polu- 
državnim piediuecmia, jer zasio ueua piacan seSLo- 
nci članova iNauzoiuuy uuooia rosiausiie steuiom- 
ce ol'i.uuU umara gouiauje.'' /.ar je lOliKit zasiuga ie 
seseonce giospioae, SLO ce uoci jeuuom-uvapuc ueueij- 
uu u bLeuiomcu na sanai-uva uu uuseue i uau/iru po- 
sao i ua nn se za uo ireua ispuim ui-t.uuu umara ou- 
nosno svaivom po ou.uuu gouisnje, a uz LO jos i uru- 
ge liurendne nuzzareue, како uezuranje, za које uu- 
uivaju po OUU umara onevno. лпато n nn, gosp^uo, 
sca uanas u straliovuoj Krizi znaci bU.uou umaia gu- 
uisnje u doba kau seljaK i mali grauamn skapavaju 
ud giadi i golotinje i каи se seljaKu loavoue Kozlići, CJ 
maitoiii grauanmu poKucsivo ua se licitacijom pioua- 
ju za uuzm porez. 

U zloglasnom šumskom preduzeću »Krivaja« Uo 
nedavna, uoK ga nauiezni suu mje uručio Komesan- 
jaisLvu, članovi Upravnog ouuora uouivan su po 
uu.UUU godišnje tamijeme, a povrli loga jos masne 
putne troškove i dnevno po oUu dinara za svaKu sjed- 
nicu, za svaku dežurstvo i za svaku inspekciju, a da 
su ove bile i previse učestale — ne trcoa valjda ni 
dokazivati. Тако je gospodareno kad je »Kuvaja« 
vec bila izgubila cijeli svoj akcijski kapital i još uu- 
guvala l4b,bUU.U0U umara. 

Isto tako u drugom tatalnom šumskom preduze- 
ću »Sipad« dobivali su članovi upravnog ouoora pu 
bU.UUb godišnje tantijeme, a uz to još za svaiui sjed- 
nicu i za dežurstvu oonne putne irosKove i dnevnice 
po JUU dinaira na dan i to u času kad preduzeće duguje 
državi za šumske takse, za poreze i za zelezincu 
b5,UU0.UUU dinara, bad im je Mmistarstvo ie prinad- 
leznosti malo potkresalu, pa se radi toga pretsedmk 
neki liogosav Kosovic, pumoćn'ik Ministra šuma u pen- 
ziji, revoltiraio i dao ostavku na pretsjedmćki polo- 
žaj. Dobivao je od »Otpada.; i »Durmitora« d.UUU di- 
nara; ud Celuloze 5.U0U umara, za reprezentaciju 
2.5UU; za dežurstvo oko 4.UUU, što sa penzijom izna- 
ša preko 2U.00U dinara mjesečno, a/ uz to još sve 
gospodske putne troškove, društveni auto na raspo- 
loženje, itd. I sad kćxl mu je Ministarstvo od tih pri- 
nadleznosti nešto reduciralo— pa oC on revoltira. 

Gospodo, u Agrarnoj banci, u Monopolskoj upra- 
vi, u Klasnoj lutnji i u Šećerani te tantijeme su još 
više, ali do njihovih pozitivnih cit'ara usprkos peto- 
dnevnog istraživanja nisam mogao doći, jer ih kriju 
kao zmija noge; cak mi ni u Ministarstvu l'inansija 
nisu htjeli odati tu veliku državnu tajnu. Ali ćete, 
gospodo, uočiti kolike su ogromne te tantijeme, kad 
vam kažem ovu tajnu: u Monopolskoj upravi osim 
godišnje tantijeme članovi Uprave imadu još po 250 
dinara dnevno sa svaku sjednicu. Događa se, i to ne 
rijetko, da se ZD jedan dan održe tri sjednice i to 
sjednica plenuma, sjednica eksekutivnog Odbora i 
sjednica kojeg odbora ad hoc. Kad je slučajno jedan 
član u sva tri odbora — onda on dobije za sve tri 
sjednice po 250 dinara, što iznaša 750 dinara na dan. 

Nije u redu, nego je čak i za svaku osudu, da ne- 
ka pojedina gospoda Ministri čim zasjednu na mini- 
starsku stolicu odmah izbacuju pojedine ljude iz U- 
pravnih i Nadzornih odbora pojedinih državnih i polu- 
državnih banaka i preduzeća i na njihova mjesta po- 
staljaju svoje rođake i najbliže prijatelje i ne gleda- 
jući da li ti novoimenovani imaju pojma o struci i 

preduzeću u koje su ušli sa masnim prihodima a za 
nikakav trud. Zar, gospodo, nije naopako i zlo sto je 
g. matica čim je došao na mimstarsKU stolicu odmali 
imenovao vlastitog svog brata apoteKara u Hrvatskoj 
za člana uprave urzavne zelezaie u z-emci sa 4U.UUd 
godišnje, i to samo гам što ce godišnje doći tri uo 
četiri puta u Zenicu na sjednicu Upravnog odbo- 
ra i što osim te iiKsne plate još za svaKo putovanje 
naplati mastan putni trosaK i dnevnicu po OUU dinari 
na dan. 

1 otkud i kako da apotekar iz Hrvatske bude ne- 
ki poznavalac i stručnjak za industriju železa u Bos- 
ni i da on upravlja žeiezaroni;' 

Uve i ovakve stvari su za strašnu osudu i one 
naš svijet revoltiraju, pa ili treba onemogučlti. 

Kad sam već kou ovm preduzeća, da se osvrnem 
i na Narodnu banku. Ova banka u današnjoj ekonom- 
skoj i tinansijskoj krizi bez pardona uskraćuje i na- 
plaćuje kreuue, koje je svojedobnu davala industri- 
jalcima, trgovcima i obrtnicima. Cak nema dovoljno 
novčanih sredstava ni da podmiri potrebe sezonskih 
kredita, koji su za nas vrlo važni. A zašto? Zato što 
je jednom članu svoje sopstvene uprave dala zajam 
od 52 miliona dinara. Od UKupnOg svog akcijskog Ka- 
pitala od 180 miliona dinara dala je, eto, samo jed- 
nom svom članu skoro trećinu kapitala na zajam. A 
rezultat toga je: banka je izgubila 18 miliona dinara 
jer joj tu svotu dužnik, njen član uprave, nema oda- 
kle da plati i Banka mora halalili. 

Zar, gospodo, ovo nije strašno raspikućstvo? 
Zar se može ovako trpeti i živeti? Pa uz prkos toga 
ta Banka danas plaća prinadležnosti Guverneru 
40.000 dinara, Vice-guverneru 20.000 dinara a člano- 
vima Uprave po 10.U00 dinara mesečno — mada joj 
je od akcijskog kapitala od 180,.000.000 dinara za 
love dvije godine propalo 108,000.000 dinara što je 
Banka morala otpisati i halaliti. 

Da se, gospodo, radilo kako treba, da joj nije 
propalo 108.UOU.U00 dinara, da su prinadležnosti u- 
pravljača umjerene, koliko bi se hiljada familija sa 
blagodati Narodne banke mogle pomoći i spasiti, je; 
bi onda komotno mogla kamatnjak sniziti na 5%, a 
ne 10% kao danas, pa da se opet i pri tom kamat- 
njaku današnja zarada zasluži i akcionarima isplati. 

Čitam u novinama autentičnu vijest da je Državna 
hipotekama banka podijelila ovih dana zajam od 30 
miliona din. zagrebačkoj Gradskoj općini. Hiljade ma- 
lih posjednika, trgovaca, poljoprivrednika itd. čeka 
kao czebao sunce da Državna hipotekama banka o- 
pet počne podjeljivati zajmove da se oni tom blago- 
dati koriste i mjesto da ta Državna ustanova pomog- 
ne ovim sitnim privrednicima da u teškim ekonom- 
skim i finansijskim prilikama spasu svojoj familiji 
i krov nad glavom, - - ona daje odjedanput boga- 
toj zagrebačkoj opštini 30 miliona dinara! Ja vas pi- 
tam, gospodo, kakovo je ovo gazdovanje, zar se o- 
vako pomažu oni koji su potrebni i kojima treba po- 
moći. , 

- Zašto treba zagrebačkoj opštini zajam? Zašto 
je trošila više nego je mogla?! Zašto mje radbotala 
u granicama svojih prihoda, pa ne bi došla u beziz- 
laznu situaciju da ispred nosa malih i potrebnih digne 
30 miliona dinara, već bi se za to 30 miliona spasilo 
hiljada građana od materijalne propasti. 

Ima, gospodo, naročiti raspis Ministarstva da se 
općinskim činovnicima ne smiju dati više prinadlež- 
nosti, nego ih imaju državni činovnici, ali zagrebač- 
ka opština ne rešpektuje taj raspis, nego je svojim 
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činovnicima dala osjetljivo bolje prinadležnosU nego 
ih imadu držiAiii činovnici, i neće o redukciji tih рп- 
hadležnosti ni da čuje. 

Ako je zagrebačka opštiha htjela uređivati svoje 
trotoare da njeni građani ne kvare lakovaiie cipele, 
i ako hoće da su joj činovnici bolje plaćeni od držav- 
nih, trebalo je potrebni trošak da nabavi od svojih 
građana. Naša sela nemaju puteva nego lome vra- 
tove preko krševa i planina, nemaju cisterna, pa leti 
crkavaju od /edi, nemaju škola da im djeca ne osta- 
nu slijepa kod zdravih očiju — a u Zagrebu se prave 
elegantne asfaltne ceste, čak i u sporednim ulicami.- 
periferija, pa im za podmirenje tih potreba treba da- 
vati  teške milionske zajmove. 

Čujem da se sada radi na tome da državne i po- 
ludržvane banke dadu zajam od 400 miliona dinara 
Prvoj hrvaskoj štedionici, ua se iskoprca iz ove dešpe 
latne situacije, u koju su je doveli njeni upravnici. To 
bi, gospodo, bilo katastrofalno, jer državne i poludr- 
žavne banke nemadu rotacionu mašinu za štampanje 
banknota i da stotine miliona pozajmljuju samo jed- 
nom bankovnom zavodu, nego bi te banke morale po- 
vući natrag od podjeljemh kredita tih 400 miliona di- 
nara — a to bi potpuno i konačno dotuklo hiljade i 
hiljade dužnika. 

Oni koju su doveli Prvu hrvatsku štedionicu u 
ovaj očajan položaj, neka je oni liječe, a to su oni 
koji su zgrtali miliune i inilione u ime plata, tanti- 
jema, honorara, provizija, nagrada, itd. gdc je sam 
generalni direktor imao godišnje prihoda preko 
1,500.000 dinara. 

Rak rana, našeg državnog i društvenog života je 
korupcija. Korupcija o kojoj se danas i u najzabiliii- 
ЈОЈ kolibi planinskih sela na sva usta govori, priča 
i prepričava, čak i tako pretjerano, da se čovek zdra- 
vog razuma zgražava. Ali takva je danas psihoza i 
toj psihozi treba odlučno i energično stati na put. To 
se može jedino tako, ako se hitno donese zakon o 
suzbijanju korupcije sa najoštrijim zakonskim sank- 
cijama, čak ako hoćete sa vješalima na sred Terazi- 
ja. Senat je sa velikom većinom senatora pre 11 mje 
seči podneo predlog zakona o suzbijanju korupcije, ali 
je taj predlog zakona zaspao, i ne bi se, izgleda ni- 
kada hi probudio, da se ovaj zadnji mesec dana nije 
digao opšti revolt protiv zloupotreba i korupcije. 
Ua je u svoje vreme po predlogu senatora donesen 
zakon i da danas desetak — dvadesetak državnih 
funkcionara dremusaju u tamnici sa željeznim okovi- 
ma i da im je imovina oduzeta u korist čestite siro- 
tinje — ne bi bilo ovog svestranog nezadovoljstva i 
revolta. 

Ja sam nedavno u mojoj opsežnoj interpelaciji 
izneo one strahovite podvige koje su korupcionaši iz- 
veli da njih desetak bogataša sa beglnčkim obliga- 
cijama opljačkaju i državu i hiljade drugih siromaš- 
nih zemljoposjednika u Bosni i llercegovini. Sada po- 
slije moje interpelacije ukazuju se još strasnija ko- 
rupcionistička dela na pr.: Fehim Spalio brat dr. Meh- 
meda Spaha, likvidirao je beglučki posjed u zaba- 
čenom selu Podastinje još zabačenijeg sreza Bojnice 
i primi;; bi za 6(5 dunuma i 200 metara = б^ hektara 
svotu od 1,117.810.— din. što iznaša po 16.850 dinara 
za dunum odnosno po 168.500 dinara za hektar, da 
U zadnji čas nije ova korupcionistička ofera izbila na 
javu i da u zadnji čas banska uprava nije sistirala 
isplatu i poništila sva predašnja rešenja. Isto tako dr. 
Malibeg Hrasnica primio bi za 28 dunuma i 800 me- 
tara — nešto  manje  od 3  hektara zemljišta u selu 

Hrasnici srez Sarajevo svotu od 950,400. dinara što 
iznaša po ОчЗ.Оии.— dinara za dunum, odnosno po 
•ioU.OOU umara za hektar, ua u zadnji cas banska u- 
prava mje oDustavna isplatu i pomsula sva predaš- 
nja resenja. INCKI апсои blama, poslasučar, zamolio 
je da mu se iznajme izvesna urzavna zemljišta da na 
njima eKspioausc nvarc i oaru. bumsKa direkcija u 
Sarajevu preporučila tu тоши, ali je Ministarstvo 
suma naredilo da se po Zakonu o računovodstvu ras- 
piše propisna licitacija. Šumska direkcija raspisala je 
propisnu licitaciju, u aiuzOenun novinama, Ш1 je kao 
preumet licitacije označila kvare a o oaruu nema m 
spomena, udrzana je licitacija i posto je od trojice 
licitanata (slama i dvojice ujegovm šiiomanai) Dio 
najpovoljniji pomenuci aiama, ro su mu zatražena dr- 
žavna zemljišta iznamljena za eksploataciju kvarca i 
to po ceni od 10 dinara i pet para za tonu. Zakupni 
je ugovor napisan i odobieu. u uvodu ugovora i u 
svim njegovim paragrafima govori se samo o eksplo- 
ataciji kvarca a o baritu nema ni spomena. Samu u 
jednom paragrafu i to u paragrafu У neka nevidlji- 
va ruka prosvercovala je uz riječ kvare i riječ baru. 
Na osnovi te prošvercovane reči barit —■ Slama vec 
godmu dana eksploatiše barit i plaća ga državi po 
i0 dinara i pet para za tonu, i ako tona tuirita po op- 
šte poznatim cenama i po službenim izveštajima koji 
se nalaze kod Ministarstva šuma, košta 250 dinara 
za tonu. 

Ova je stvar kroz ovo 5—6 mjeseci nekoliko 
puta i sa više sirana prijavljena g. Ministru Matici. 
Ja sam mu lično 2—5 puta skrenuo pažnju na ovu 
prevaru i pljačku državne imovine, ali evo do danas 
sve bez uspeha. Cak su neki pismeno Ministarstvu nu- 
dili da se njima dade taj Slamin ugovor, a oni mesto 
10 dinara i pet para koliko plaća Slama po toni, nude 
po 250 dinara po lom i uz DO posebnu zakupninu od 
20.000.—■ dinara godišnje ili da se raspiše nova lici- 
tacija za barit a ne za kvare. 

Šest mjeseci se ta stvar vucari. Slama eksploatiše 
i izvozi barit, a g. Ministar Matica do svog odlaska 
sa Ministarskog položaja nije stvar uredio; nije ju na 
pravu i zakonitu mjeru sveo i nije državnu imovinu 
od pljačke spasio. Tek prije desetak dana, kad sam 0 
ovoj stvari govorio sa novim Ministrom g. Uemetro- 
vićem, stvar je pošla dobrim putem, da se državna 
imovina sačuva i da se ustanovi koji su državni Ri- 
gani iza leda poslasticam Slame, koji je u cijeloj 
stvari samo figura. U ostalom, ja ću u ovoj stvari 
podnijeti naročitu interpelaciju, faktima i aktima do- 
kumentiranu, kako je to moj običaj, pa da se vidi 
kako se radi sa državom i njenom imovinom. 

Sarajevska »Jugoslovenska Pošta«, jedan ozbi- 
ljan list, u svom 1447 broju donosi preko cijele prve 
strane uvodni članak, u kome kategorički tvrdi da je 
jednoj poznatoj firmi izdat pretovar ugljena u Met- 
koviću i Zelenici do 210 dinara, a u Dubrovniku po 
130 dinara za vagon, i to bez licitacije, a da taj pre- 
tovar košta samo 100 dinara. Za kratko vrijeme dr- 
žava je toj firmi za taj pretovar isplatila 1,400.000 di- 
nara, a to je firmu koštalo samo 700.00, tako da je 
navodno država za kratko vrijeme opljačkana za 
700.000 dinara, a to i dalje svakodnevno traje. Članak 
završava ovim stavom: »Iznoseći ovaj slučaj, mi smo 
daleko od želje da ne provjerenim senzacijama uno- 
simo zabunu i u onako tešku atmosferu. Mi smo se po- 
brinuli za konkretne i pouzdane i nepobitne podatke, 
koji su sigurni da se za vrlo kratko vrijeme rasvijetli 
ova afera i sačuva državna imovina od dalje štete. Mi 
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smo spremni da te podatke .slavimo na raspolaganje 
svakome ko je spreman i pozvan da ude u ozbiljno 
raščišćavanje ovog slučaja«. 

Ovako, gospodo, glasi završetak toga članka i ja 
sam se kod lista ra.spiuvao je li ko te podatke tražio, 
je su li se državne vlasti za tu aferu zainteresovale i 
jesu li na tu piedusretijivu novinsku ponudu zatra- 
žile ponuđene podatke. Ništa! Niko nije ni okrenuo 
glavu na to! 1 dok, gospodo, ovo čujemo, — danas u 
novinama čitam da je sreski sud u Osijeku osudio rad- 
nicu Anku Fulini na tri mjeseca zatvora, jer je iz že- 
ljezničke radionice ukrala 5, slovom: pet kilograma 
uglja. 

1 dok se ovako mjesto nove krilatice: štednja, pro- 
vodi raspikućstvo, dotle imamo 1T8 osnovnih škola sa 
1290 odjeljenja praznili i zatvorenih, jer se navodno 
nema ooakle plaćati nastavničko osoblje i druge škol- 
ske potrebe. Fri tom шшпо 3200 naših mladih ljudi 
koji su svršili učiteljske škole i u siromaštvu i bijedi 
čekaju da im se milostivo dodeli učiteljska služba da 
zarade koru hleba i da svojim prosvetnim radom otvore 
oči slijepima kod zdravih očiju, jer imamo preko 95% 
ženskih i preko 60% muških koji ne znaju ni čitati ni 
pisati, a to je u današnje doba kulturna nesreća i sra- 
mota. 

Neka se, gospodo, uvaže moji predloži i sugestije 
koje u ovom svom govoru iznosim, pa ne samo da ne- 
ćemo imati ni jedne škole, ni jednog odjeljenja praz- 
nog, nećemo imati ni jednog učitelja bez učiteljske 
službe, nego ćemo još moći stvoriti onoliki broj osnov- 
nih škola, koliko nam je potrebno da naš svet bude 
bar pismen, a to nam je odista jedan od najvećih za- . 
dataka. lJa ne samo to, nego ćemo moći proponiranim 
prinudnim zajmom milionara, zaposliti sve naše neza- 
poslene radnike, od čega će oživeti i gradovi i sela. 

Finansijski stručnjaci tvrde da u našoj državi od 
svega pet i po milijardi dinarskih novčanica ima u cir- 
kulaciji samo dve i po milijarde, a ostale tri milijarde 
da su sakrivene, jer imaoci tih novčanica nemaju po- 
vjerenja da ih ulože na priplod u pojedine banke, jer 
su na žalost sve naše banke pokazale i dokazale da 
su bile nesposobne za posao koji su preuzele. Čak če- 
sto puta čitamo u novinama kako je u onom gradu ili 
u ovom selu izgorelo pojedincu 20—50—100 hiljada 
dinara papirnatih novčanica, jer ih je vlasnik držao i 
čuvao negde u skrivenom budžaku, čak i u posteljini. 
.la'držim da treba naći puta i načina da ove prikrivene 
novčanice dođu u cirkulaciju, ako je nemoguće na 
drugi način, a ono barem prisilnim štempliranjem i sa 
odbitkom nekog procenta u korist državne kase za ci- 
ljeve osnovne nastave, kako bi proradile zatvorene 
osnovne škole, da se namjeste bjedni i nezaposleni 
učitelji. 

Dok na jednoj strani imamo toliko osnovnih škola 
zatvorenih, toliko učitelja bez službe i toliki procenat 
nepismenosti —■ mi dajemo pozorištima u Beogradu, 
Zagrebu, Ljubljani, Skoplju, Sarajevu, Novom Sadu, 
Osijeku i Mariboru državnu subvenciju preko 15 mili- 
ona din. Ja znam da su pozorišta kulturni rasadnici i 
da ih treba svojski pomagati, ali u prilikama kad je to 
moguće i kad državna sredstva to dozvoljavaju ali u 
današnjim teškim fiiiansijskim prilikama potrebnija 
nam je osnovna nastava od svega drugoga, pa i od po- 
zorišta. 

Ako gospoda građani Beograda, Zagreba, Ljub- 
ljane, Skoplja, Sarajeva, Osijeka i Maribora žele i 
hoće svoja pozorišta da održe, da bi uživali u umetno- 
sti,  neka plaćaju svoja pozorišta, svoju razonodu,  i 

svoje kulturne-potrebe iz svojih sredstava, a neka nam 
ostave subvenciju od 15 miliona dinara da s njom otvo- 
rimo zatvorene škole, da s njom uposlimo hiljade uči- 
telja, koji u bijedi i nevolji čekaju namještenje. Kakvu 
korist naš seljak i mali građanin, a takun je [)p% našeg 
naroda, imaju od ч—o pozorišta po našim velikim gra- 
dovima, kad u svom selu na lU~-20 kilometara nema 
osnovne Škole. 

Svi roditelji, koji šalju svoju djecu u školu, i svi 
učitelji jadaju se na skulsKe udzoemKe. Dok se u jed- 
noj školi moraju uzeti usvojeni udžDemci — u drugoj 
istoj školi na 10—20 km. udaljenosti ti usvojeni udž- 
benici ne valjaju i moraju se uzeti sasvim drugi udž- 
benici. Ja sam ove godine ostao dvadesetak dana mje- 
seca septembra na ljetovanju u selu Blažtiju, koje je 
11 km. udaljeno od Sarajeva. Dijete sam tiao u treći 
razred seoske škole u Blažuju i nabavio mu potrebne 
knjige. Kad sam se posle dvadesetak dana sa sela po- 
vratio kući u Sarajevo i kad mi je dijete nastavilo treći 
razred svoje škoie, — dva udžbenika nisu vredela, 
nego sam morao nove nabaviti. Sto valja u jednoj os- 
novnoj školi u Sarajevu, to ne valja u drugoj osnovnoj 
školi u Blažuju, a razmak je između ova uva mjesta 
11 km. 

Žalosno je što po zakonu od godine Њ20 do danas 
nije država uredila i ošiampala sve udžbenike jedin- 
stvene za svu državu. Da je to učinjeno, a eto bilo je 
dosta vreme od 1929—l'JoT, ne bi bilo onog strašnog 
maltretiranja pri početku školske godine, gde često 
puta ni nastavnici ne znaju kazati koje knjige (od 
kojeg pisca) treba nabaviti, i kad često puta po mje- 
sec dana nema tih knjiga da se nabave i djeca bespo- 
slena sjede u školskim klupama. 

Da je to na vakat učinjeno, poslužilo bi i našoj 
državnoj i nacionalnoj stvari jer unifikacijom udžbe- 
nika izbjeglo bi se mnogim nezgodama, koje su vrlo 
često na dnevnom redu. A osim toga, stalo bi se na 
put mnogim Spekulantima, piscima i knjižarima, koji 
cijenama prosto gule roditelje. Cijena državnih izda- 
nja mogla bi biti osjetno jevtinija, a uz to još da dr- 
žava zaradi teških miliona, koji t)i se mogli upotrebitl 
u osnovnu nastavu, da nam na sramotu ne bude 148 
osnovnih škola sa 1290 odjeljenja zatvoreno, jer se 
ne mogu platiti učitelji. 

Ne mogu da razumem i što će nam ministri bez 
portfelja i to baš u ovo vrijeme, kad finansijski sto- 
jimo najrdavije i u doba, kad se od vlade traži za po- 
trebnu svrhu koja hiljada dinara — odgovara nam 
se: nema novaca. U parlamentarnim državama, gde ne 
mogu jedna ili dve partije obrazovati većinu, da pre- 
uzme upravu države u svoje ruke, nego se za tu svrhu 
mora koalirati više partija i partijskih frakcija — onda 
se u takvim prilikama, za nuždu imenuju ministri bez 
portfelja, da sve partije i frakcije budu zadovoljene 
i da se međusobno kontrolišu. A u nas hvala Bogu, 
nije takav slučaj, jer паба J.N.S, je toliko jaka, da 
nam ni za ogromnu većinu nije potrebna mcija sarad- 
nja. Ako uvaženi dr. Kramer sa svojom doktorskom 
titulom, iskustvom, patriotizmom i agilnošću nije spo- 
soban za ministra sa portfeljem, onda je zaista mnogo 
manje, sposoban i podesan za ministra bez portfelja. 
Ili ako uvaženi dr. Karamehmedović sa svojom pozna- 
tom serioznošću, solidnom agilnošću, retkom organi- 
zacionom spremom, velikim iskustvom i uzornim po- 
štenjem nije sposoban za ministra sa portfeljem, bar 
svoje specijalne medicinske struke — onda je najmanje 
podesan i sposoban za ministra he/. portfelja. Zar nije, 
gospodo, i smiješno i žalosno, da Ministarstvom na- 
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rodnog zdravlja, dakle da narodnim zdravljem upravlja 
čovjek, od kojega se ne sine ni zahtjevan, da dovolj- 
nu razume o medicini i narodnom zdravlju — ćJ da 
jedan ugledan medicinski stručnjak, kapacitet i spe- 
cijalisia prvog reda, sjedi bez portielja i kibicira, šta 
taj laik rabota u njegovoj struci. 

Isto tako i Ministri na raspoloženju. Njih ima po- 
dosta i primaju sve teške prinadležnosd, kao da su mi- 
nistri a ne rade ništa. Molim Vas, k&kovo je to zvanje 
i kakova je to ujdurma: ministar na raspoloženju.'1! 
Ko će i šta s njim raspolagati? Ako ide sa ministarske 
stolice i inu.i zakonske godine službe — dajte mu za- 
konsku penziju, a ako tog nema, neka ide s milim 
Hogom iražiti drugo uposienje, ako se nije potkožio. 

Kad ne bi bilo ovih skroz i skroz izlišnih mini- 
stara bez portfelja i ministara na raspoloženju mogli 
bi se od sredstava troska koja se za njih troše, posta- 
viti nekoliko stotina učitelja osnovnih škola, koji dve 
tri godine čekaju i vape za službom, a time bi se bar 
koliko toliko pomoglo našoj osnovnoj nastavi, koja 
nam je potrebnija i korisnija nego i ministri sa port- 
feljeni a kamoli ačikli ministri bez portfelja i bez 
posla 

. Ook se na jednoj strani ovaku; raspikućstvo to- 
leriše i mirno posmatra — na drugoj strani vidimo 
ovaj slučaj. Država je dužna nekom obrtniku u Trav- 
niku G.OOO dinara. Vjerovnik traži, moli i zaklinje da 
mu se dug plati, ali država ne plaća. Dužnik prisiljen 
ide na redovni nadležni sud i izdejstvuje punovažnu 
presudu, da nm država u roku od 14 dana mora pla- 
titi dužnu svotu. Vjerovnik opet traži, moli i zaklinje 
tla nm se na osnovi pravomoćne osude isplati dug, da 
ne pravi državi sramotu i suvišan trošak zabranom i 
drazbenom prodajom državnih stvari. Opet bez koristi. 
1 dužnik zatraži sudbenu zabranu: dražbenu prodaju 
državnog gorivog drveta. Sud po zakonu uzme u za- 
branu i javnom licitacijom dana drugog ovog meseca 
na čaršiji proda 1.000 prostornih metara državnog go- 
rivog drveta za svotu od 8.300 dinara, dakle po 8.30 
dinara za metar gorivog drveta i ako svaki taj metar 
košta državu daleko preko 40 dinara. Koliko je ovde 
u pitanju efektivna novčana šteta — sto puta je gora 
moralna strana ovog slučaja, jer kud ćete mizernije 
slike nego da Sud državnu imovinu prodaje javnom 
licitacijom da se plati neznatan du^ od (i.000 dinara 
privatnom vjerovniku. 

Pa gospodo, i mi Senat — to najviše zakonodavno 
telo zagledali smo se u druge, pa mjesto parole »sled- 
nja« zaveli smo i mi — čini mi se — raspikućstvo i to 
bez znanja i bez privole i odobrenja senatskog plenu- 
ma. Od našeg budžetskog prihoda preteklo nam je oko 
milijon dinara i mi mjesto, da taj milijon vratimo dr- 
žavi da se od tog novca otvore nekoliko zatvorene 
osnovne škole - mi za nekih 800.000 din. renoviramo 
i nabavljamo novi nameštaj koji je u današnjoj teškoj 
tinansijskoj i ekonomskoj krizi zaista luksuz i preko 
luksuza. Bez toga svega mogli smo rahat biti još 
nekoliko godina, jer nam je sve bilo, ako ne luksuzno, 
a ono svakako pristojno i dostojno. Kažu mi, da je to 
irebalo jer da će ove godine doći u Beograd delegati 
Interparlamentarne unije. Ja držim gospodo, da ti in- 
lerparlamentarci neće ni videti da su ulazna vrata U 
naše nužnike — zastrta teškim plišom, nego će kad 
produ kroz Sarajevo videli i pitati, zašto se ne dovrše 
državna tehnička škola i Dom maloletnika u Sarajevu 
gde su dosada utrošeni teški milioni, a nema sred- 
stava da se još neznatni ostatak dovrši, da takve dvije 
divne zgrade još nedovršene s dana u dan propadaju. 

Л ima ih i gorih od Senata, jer se sa Finansijskim 
zakonom dozvoljava Poštanskoj štedionici da utroši 
1,&IK/.000 dinara u nabavu inventarskih predmeta i aKo 
u budžetu za tu svrhu ima već votirano iOO.UuO din. 
Molim Vas je li zgodno i oportuno u ovo doba sveopće 
krize i narodne nevolje nabavljati inventare po SOO.uuO 
i po 1,000.000 din.? z.ar se ne bi moglo to odložiti za 
2—3 godine do boljih prilika, a sau predeverati i sa 
onim sto se ima, jer je i to sve dosta pristojno. 

Pri takvim našim teškim i oskuunim državnim 
finansijama ipak ce se sada u Beogradu zidati nova 
monumentalna zgrada za državnu štampanju, sa pre- 
liminarnim utroškom od 22,000.000 dm. za koju je 
već i zemljište za 1,()00.U00 din. kupljeno i za čije ce 
izrade planova danas-sutra biti raspisan konkurs i ako 
U našoj državi osim ove štamparije ima još 21 državna 
i banovinska štamparija. 

Naša država uaje godišnje na ime subvencije oko 
50 miliona dinara razumi parobrodskim društvima. A 
naši rudnici svakodnevno otpuštaju rudarske radnike 
jer nema posla; nema se gde ugalj eksploatisati, pa se 
rad u rudnicima mora reducirati. Tako nekoliko hiljada 
rudarskih radnika gladuju bez zaposlenja, jer nema 
zarade. Zar ne bi bno pametnije i sretnije, da se jedan 
dio tih subvencija daje u novcu, a jedan dio u naravi 
t.j. u uglju. lako bi postigli, da parobrodska društva 
moraju trošiti naš ugalj, da naši rudnici prorade, da 
se radna sirotinja zaposli, —■ i da uza sve to još dr- 
žava zaradi? 

Iz kancelarija svih državnih i samoupravnih nad- 
leštava treba otpustiti sve ženske, kojima nije u pri- 
nadležnostima te službe vezana eksistencija. Sve te 
ženske treba vratiti domu da se bave kućanstvom i do- 
maćinstvom, a na njihova mesta postaviti muškarce, 
koji imaju i volje i spreme za rad, žele i v&piju za ra- 
dom i za službom — a rada i službe nema — nego očaj- 
no kao beskućnici lutaju po ulici. Ove treba zaposliti, 
ovim treba dati rada, zarade i službe, pa da oni stvore 
lemelje zdravog porodičnog života. Mi danas imamo 
na jednoj strani primjera, da su iz jedne kuće otac, 
kćerka i nevjesta u kancelarijskim službama, — a na 
drugoj strani po troje muške zdrave odrasle sposobne 
i kvalifikovane muške čeljadi iz jedne kuće nemaju ni 
jedan nikakva posla, ni zarade ni službe. Ovo treba 
hitno i radikalno riješiti. 

I zakoni o kamatama odnosno o lihvi nisu dobri. 
Treba ih osjetljivo pooštriti, jer uprkos svih tih zakoiui 
i danas lihva — zelenaštvo cvate. Neću da navodim 
šta rade pojedini Kir Janje sa seljacima; to sigurno svi 
znate i svaki dan jadikovke čujete, nego ću radi ilu- 
stracije navesti jedan primjer što radi elita našeg dru- 
štva. Jedan visoki vjerski dostojanstvenik traži od 
svoje rođene sestre i njenih šestoro malodobne djece 
(svojih sestrića) ISH kamata na zajam. Traži danas 
od svoje sestre i ,-irole njene dece na 10.616 dinara 
zajma traži 26.574 dinara kamate i ako prilikom zajma 
nije ni govoreno, a kamo li ugovorena kakova ka- 
mata. Ovo je još žalosnije kaci se zna da je ovaj vi- 
soki vjerski funkcioner još uz to i veoma bogat po- 
sednik, koji medu sarajevskim bogatašima dolazi medu 
prve redove, a sestra mu od koje traži na 16.616 di- 
nara zajma 26.574 dinara kamate jedva sirotinjski sa- 
stavlja kraj s krajem i (hoje joj se najstarije dece 
školuje sa pomoći opStinske Stipendije. (Glasovi: Ko 
je taj?), — Cućete, — jer se inače ne bi mogH ško- 
lovati. 1 sad na zahtev tog visokog verskog dostojan- 
stvenika nadležni Sud odredio je da se sve nekretnine, 
koje mu je sestra sa decom  od umrlog supruga na- 
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sledila prodaju sudbenom javnom dražbom, lc je već 
i dan javne urazue određen, 'lu je sve jos žaiosnije 
Kad se uvaži da je ovaj vjerovniK visoki tunkciioncr 
najvišeg verskog auionomnog tijela za DOSIIU I ner- 
pegovinu, gue se i jos uanas lumaci da je kamaui po 
islamskim propisilna haram — žaoranjena. (Uzvici: 
Ko je taji';, л, znaie ga svi, tu je Munameu Semis, 
član Ulema Medzlisa za tJosnu i Hercegovinu. 

Još jedno, pa ua završim: 
Ja bili siavio na srce g. Ministru inostranih dela 

da pospješi poliučKo delo sporazuma s Kusijom, b\i 
ovi naši sauanji prijatelji i saveznici su od ouosiranog 
i našeg i njihovog interesa i dokle se budu poklapan 
obostrani interesi — đotie je i aiibabsivo. A kod Ku- 
sije nije tiJAo; nije bilo i noće ni Lmi, jer je ona bila 
uvjek i vazda ne samo pnjaieljica i saveznica, nego 
majka slovensiva, majka srpstva i prema tome majKa 
našeg jugoslovensiui i to bez da je ikada gleuala 
svoj i obostrani imeres. Kusija se lala bogu posie- 
peno oporavlja i ona ce se ubizo vratni u normalnu 
Kolotečinu pa ce ope'i ona biu naša saveznica naša za- 
SLiimcćj i naša uzdanica. U tom sporazumu intimi ua 
se naročito uzme u obzir da majKa Kusija primi na- 
trag u svoju sredinu ove njene bjednike enngraiue, 
koji se po čudim zlopate, уа kad ш se ш uspješno 
ostvarilo — i kad bi om sirotani poljubili tlo svoje 
otadžbine i mi bi пекопко desetina mljada naših bjeu- 
шка mogli zaposliti na njinova mjesta. 

(Jospodo, ja'sam završio. Kaivo sam u početku 
govora lekao, sve je ovo kasno za ova-j buozet. (Jn 
je u zadnjem času prcu nama i nema drugo nego reći 
Anini, jer je to državna poueba. Ali ja sam sim.'trao i 
svojom p'iriotskom : senaterskom cuznošcu da iskre- 
no rečem šta mislim, šta ne valja i Sta treba, jer sam 
uvjenii, oa ria<e vodstvo : naša Vlada neće preko 
:))ojiii napomena, predloga i sugestija šutke preći, 
nego će ili u interesu države, iiaiooa i nase velike par- 
tije uzeti u razmatranje i .'.id sa onoliko volje i do- 
bi onamjernosti, кано scin ih ja u svom govoru i po- 
menuo. 

Svi dosadanji režimi od Oslobođenja do godine 
]lJ2(J radili su zio i naopako i svojim radom doveli 
državu do katastroie. Na taj naopaki rad nagonili su 
ih partijske oligarske prilike, koje su se rekrutirale 
na bazi separacistićkih, vjerskih, nacionalnih i ple- 
menskih podvojenosti, blagoslovenim i sretnim šesto- 
januarskim aktom naš uzvišeni i uopće lobljubljeni Go- 
spodar spasiieljskim gestom stao je na put toj oli- 
garskoj terevenki -- pa je od tada povjereno krmilo 
državne uprave našoj Jugoslovenskoj nacionalnoj 
stranci. Ako, Bože sačuvaj, i ova naša jugoslovenska 
nacionalna stranka, kojoj su i Kralj i skoro cijeli naš 
narod poklonili svoje povjerenje, nemogne udovo- 
ljiti željama svog Gospodara i svog nanoda, ne mogne 
izvesti državu na put pravde, poštenja, reda i rada — 
onda nam ne preostaja nista drugo, nego da makar 
i pod najskupljim žrtvama unajmimo nekcig Muso- 
Итја, nekog Hitlera ili nekug Kemal Pašu (Veselost) 
da nam urede državnu mašinu. Ja se nadam, da do 
toga neće doći i da će naša velika jugoslovenska na- 
cionalna stranka čestito i pošteno izvršiti svoju tešku 
patriotsku dužnost, a jer sam ubedeni i nepokolebivi 
pristaša te stranke i jer imam puno poverenja u vod- 
stvo stranke i ovu Kraljevsku vladu to ću bez rezerve 
glasati za predloženi budžet. (Burni aplauz i sve- 
strano odobravanje). 

Pretseđiuk  dr.   Ljubomir   Tomašić:   Reč ima g. 
senator Alibegović Asim. 

Asim  Alibegović:   Gospodo senatori, ja  nisam 

mislio da se javljam za reč. Međutim izazvan govorom 
g. senatora Milana bimonovića, u kojem je govorio 
i o bosansKom agraru, moram sa ovoga inesia ne samo 
da odgovorim g. senatoru bimonftvicu, nego da jos 
uz to objasnim gospodi senaionma i ujeioj javnosti 
kako je uosio do ovog zakona i što je uilo pre toga. 

fotrepnu je da govorim i raai toga, sto je govor 
g. senatora bimonovića napravio veoma mučan utisak 
u Bosni i Hercegovim, u ovim teškim vremenima ekio- 
nomsKe krize naiod i onako jedva iziiazi kraj s 
krajem. 

I u toj neizvesnosti za svakidašnji kruh, posjed- 
nici u Bosni i Hercegovini ooje se saoa nakon govora 
g. bimonovića, da bi njihovo teško stanje motfio biti 
još više pogoršano. 

Ua n namjerno ili nepoznavajući pravo stanje 
stvari, od vajkada je govprciio i pisano o bosanskom 
kmetstvu, kao da je to bilo Despravno roblje izvrgnu- 
io milosti i nemilosti svoga spanije — zemijovlasmka. 
Kmet je u nosni imao svoje dužnosti, ali je imao i 
svoja prava garamovana zakonima, dok je u dugo- 
gouisnjoj ргакм osim o\oga što mu je ZUKOII pružio 
imao kmet u liosm i Hercegovini i to, da je od zemijo- 
vlasmka dobivao .sjemenja, da mu je zemljovlasmk 
davao marvu za obradu zemlje, kao i punu potporu u 
hrani u slučaju nerodnm godina. Vlasnik Kinetovske 
zemlje nije mogao otstranui kmeta sa zemlje sve dok 
je kmet uredno obrauivao zemlju i dok je zemljo- 
vlasmku davao ugovorenu trećinu. Kmet nije plaćao 
nikakvog poreza, sve poreze, namete i prireze i t. d. 
snosio je sam zemljovlasmk. Usim toga nikada se nije 
mogla od kmeta uzeti ugovorena prava trećina i kada 
se OV;J okolnost uoči, onda kmet stvarno inje zemljo- 
vlasniku davao niti jednu petinu ploda, /a vrijeme 
okupatorske Austrije uio je uzakonjen t.zv. »fakulta- 
tivni otkup kmetova« i kinecovi su se sa ovim zako- 
nom složili sve do Oslobođenja i na taj na- 
čin ovi su kmetovi postali vlasnici kmetuv- 
skih zemalja plaćajući otkup svojim sretstvi- 
ma i manjom pozajmicom. Nakon Oslobođenja 
zemljovlasmci su bili svjesni, da kmetovski odnošaj 
ne može dalje trajati, ali su bili svjesni i u tome, 
da će im se kmeto\ska zemlja platiti. 

Gospodo senatori,- smjelo tvrdim u ovom viso- 
kom Domu da bi kmetovi u Bosni i Hercegovini i 
katolici i pravoslavni i Muslimani bili potpuno za- 
dovoljni, da su odmah nakon Oslobođenja postali vla- 
snici kmetovskih zemalja, a da pri tom ne bi ni po- 
mislili da stavljaju zahtjeve i na t.zv. »beglučke zem- 
lje«, koje su bile u punom i to ničim neograničenom 
posjedu zemijovlasmka. Ovde naročito naglašujem i 
podvlačim, da u Bosni nije bilo spahija u onom smislu, 
kakova su bila vlastela u Hrvatskoj i u ostalim dije- 
lovima bivše austro-ugarske monarhije. Ogromna ve- 
ćina posjednika u Bosni bila je prava fukara prema 
vlasteli evropskoj, a za primer navešću da su zemljo- 
vlasnici u Bosni imali poprečno samo po 15 kuća 
kmeta. Uz to su zemljovlasnici imali i nešto potpuno 
slobodne beglučke zemlje prosječno po 150 dunuma 
t.j. 15 hektara. Kada su se vodili pregovori medu ta- 
danjim našim političarima i kada su se konačno spo- 
razumjeli da se 7,000.(){)0 dunuma ili 700.000 hektara 
kmetovskih zemalja bez kmetovskih šuma isplati vla- 
snicima u 4% obligacijama 250,000.000 dinara, onda 
je nakon sporazuma rekao pokojni premijer gospodin 
Nikola Pašić, da je on mislio, da će tadašnji zastup- 
nici zemijovlasmka tražiti za kmetovske zemlje naj- 
manje milijardu i pet stotina miliona dinara. Pokojni 
premijer gospodin Nikola Pašić rekao je to radi toga. 
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što je 7,UOU.t)UU (Juuunia kmetovske zemlje otišlo za 
250,000.000 dinara plativih u 4% obveznicama, što 
iznosi pretvoreno po prosječnom burzovnom tečaju 
u gotovu novcu dinar;) 62,500.000 ili za svaki duiium 
zemlje 9 dinara slovima devet dinara odnosno za hek- 
lar (J0 dinara. 

Kada stvar ovako stoji, onda, gospodo senatori, 
nije čudo što je jednom rekao jedan naš uvaženi po- 
litičar, da sa ovakvom isplatom nijesu zemljovlasnici 
dubili za kmetovske zemlje niti jednogodišnji prihod 
sa ovih zemalja. Kako rekoh kmetovi su bili zado- 
voljni sa ovakvom isplatom. Međutim nekom je išlo 
u račun i počelo se je agitirati i kod težaka propa- 
ganda voditi i na to ih nagovarati, da težaci imaju 
pravo i na beglučke zemlje. Posljedica ove bezdušne 
agitacije bila je ta, da su težaci uzurpirali i ono malo 
beglučke zemlje, koja je bila u rukama posjednika. 
Naglašujem da je tada ležacimu govoreno: »Vi slo- 
bodno uzurpirajte, što vas je briga, zemlja će biti 
vaša i vi nećete platiti ni jedne pare.« 

uospodo seniori, uozvoiue mi da sada predem 
na samu isplatu Осушске zciiujc. ^cmijuviasnici su 
oscan uez ivinei^vsiviu /.(-inaiju, ч iwua im je ues- 
pravnu uzurpiraiid i ие^шски дошјјц uiiua su posie 
naravno usunii ssujuii luzuama raui biiituiiija p^sjeua. 
i'Osljeuica ovo^j siaiija uiia je, ua se je zaincuiuio 
na nujaue agrarmil painiLd« i stvar se uu^ LOIIKO zao- 
smia, ua je na ХлојЏС više pmu paia i oraisKa Krv. 
ua ovo nesnosno sianjc jeunom picSLaiie i ua ne 
ouuc još vcucs^ /.la, KiaijevsKa je viada uonel^ za- 
КОП, KOJI je sve ove spoiove invviuirao, a vlasnici 
DegiucKin zemalja imau su Dui placem ла ол ooli- 
guoijama. Vecnia zemijoviasniKa, a nanueuo omu KOJI 
su imau prnmii suce svoie UKviuirau su i naplaun. 
DoK manji posjeunici, uoije гекис siiounjai, ostali 
su i do uanas neisplaćeni, u meuuvremenu istekao je 
zakonski rok za podnošenje zantjeva bilo po zemljo- 
vlasmKu ih po zemijoraaniKU. 

u uvodu sam rekao da je plaćena kmetovska 
zemlja, a KmetOVSKe sume osicie su neplaćene zbog 
toga, slo mjesu mogle om procjenjene, jer im se onda 
nije znala katastraina vrijednost, zaiajuci kako je bi- 
jedno stanje bivših kmetovskih vlasniku i znajući da 
kmetovske šume mjesu plaćene, mi smo svi Marodni 
pretstavnici iz Bosne i Hercegovine ovo pitanje po- 
takli i molili Kraljevsku vladu, da se zakonom odredi 
isplata kmetovskm šuma. Vla-da je našoj opravdanoj 
želji izašla u susret i tako je došlo do zaivona, koji je 
u javnosti, pa čak i u Nuipsuni, nazvan »zakonom 
liusejniD Kadiča«. 

Uospodo senatori, ne samo da je pogreška što 
se ovaj zakon naziva imenom Kadičevim, nego je to, 
da se Dlago izrazim, u najmanju ruku netaktičnost i 
prema Kraljevskoj vladi i prema ikupšiini i prema 
Senatu. U ime moje a i raoi toga šttj sam bio u Se- 
natu članom i izvestiocem odbora koji je proučavao 
ovaj zakonski predlog kojim se likvidiraju kmetovske 
šume, odbijam riječi gospodina senatora Simonovića, 
kojima je rekao, da je i Senat kriv što je ovaj zakon 
donesen. Senat nije izvršna vlast i radi toga se ne 
može reći, da Senat nosi odgovornost što je ovaj za- 
kon krivo primjenjen i da bi radi toga trebalo zakon 
povući. 

Ovaj zakon koji napada g. senator Simonović nije 
ništa drugo nego onaj isti iz godine 1928, u čijem je 
donošenju učestvovao i g. senator Simonović. Razlika 
je jedino u tom, što se rok prijava produžuje i to 
više u interesu zemljoradnika nego zemljoposednika. 

Ovo produženje r, kova moralo se učinili ne radi Ka- 
dića nego radi oin.i KOJI SU promašili IOK i koji imaju 
puno zakonsKo pi.no na SVOJ zaiuev. uati zemlju u 
posed zemijoraoiuKu, ua je i aalje arzi u svom po- 
seuu protiv svin zakona, a ne ouesteuu zemijoposeu- 
mka, ona bi ntmoraina oumacma pu mislim, UJ ova- 
kvo resenje ne zeli ш g. senator simonović. 

uospuuo, i AiaijevsKa viaua i bKupstma i Senat 
doneii su ovaj zakon oooronamerno i zaio, ua se jed- 
nom za svagua UKVldira jeuno teSRO pitanje, koje je 
iui godine lu'Zjeumjavaio jeunu ктт uracu. Kad Dl 
znao g. senaioi' oinioaovtc u kakvom se Осипот sta- 
nju naiaze uivsi posednici, siguran sam, ua neui tra- 
žio ua se zakon |,ovuce, a jo^ manje oi tražio, da se 
svi zaKousKi posiupci oousiave i ua se onim poseti- 
incima, koji uo saua nisu pnmili otstetu, uopsie ista 
ne isplaćuje. 

u pogledu afere Huseina Kadiću imadem napo- 
menuti, da nije knv sam zakon, nego je kriva njegova 
pnmena. Nesavesni ljudi mogu izigrati najooije za- 
копе. U zakonu mgue ne piše, пи se hektar zemlje 
procenjuje sa 2ou.uou dinara. Ovde naročilo nagla- 
šujem, ua Kadic inje naplatio likviuiranu zemlju po 
zaivonu kogn na-paua g. oimonović, i za koji traži da 
se obustavi, nego je Kadic naplatio ovu zemlju po sta- 
rom begluckoni zakonu iz 1У28 godine. Naplata po 
zakonu koga napada g. Snno.iovic nije ni počela, jer 
50 miliona obligacija, koje predviđa ovaj zakon, nisu 
m do danas štampane. 

Oospodo, sasvim je razumljivo da je ta afera naj- 
više ozlojedila posednike, jer su po zlu iskustvu do 
sada mogli naslućivati, da se radi Kadića podigne 
paljba i na sam zakon, koji njima posednicima koliko 
toliko obezbeduje njihova prava. Žaco su posednici 
prvi od svih digli ^voj glas protiv te nemoralne ra- 
bote i tražili od svojih pretstavnika i u Senatu i u 
Skupštini, da se provedu izvidi i krivci najstrožije 
kazne. Najviše njihovom zaslugom ova je afera u 
pravo vreme otkrivena. Ja molim Kraljevsku vladu i 
g. Ministra finansija, da se oni sporovi koji su dokon- 
čani i koji su na zakonu nedvojbeno osnovani, da se 
obligacije za ove sporove čim pre uruče bivšim po- 
sednicima. 

Oospodo, što se tiče političke strane budžeta, ja 
ću za isti glasati ne samo kao disciplinovan član ve- 
ćine, nego i radi toga, što sam čvrsto uveren da je 
naše današnje političko slanje daleko bolje i za na- 
rod korisnije, nego što je bilo pre šestog januara. 
(Odobravanje). 

Prctscdnik dr, Ljubomir Tomašić: Reč ima g. 
senator Stevan Mihaldžić. 

Стеван Михалџић: Господо сенатори, кад смо 
крвл.у name деце n крнл.у nac сампх сишрилп себи 
слободан дом, кад смо се ујединили у једпу сло- 
бодпу државу нашу, која je имала да обухвати све 
one који се одушевљавају за идеју југословенства, 
опда смр зашишљали да ћемо с годипе у годину 
да корачамо иапред као оно мало дете које пође 
слабим кораком, na опда сие јаче корача сигурним 
корако.м напред. Mn смо мислнлн да he nama др- 
жава, Gorara u плодаа, радом наошш папредоиаш 
и из годипе у годину сне више стварати n разви- 
јати се na срећу свих иас. Тако смо ми то размиш- 
л.али у оно доба после para, кад су прилике бнле 
лакше, кад je у рукама uamera селЈака благосло- 
вепо благо са свију страна напунило иогућношћу 
да парод даје nrro више жртава за своју домовпиу. 
Кад смо ми размишљали, нисмо имали појма o то- 
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ме какве невоље могу да наступе и какпе тешкоће 
могу да насталу, као што су сже наскоро и пасту- 
ииле. У место да смо ми из године v годииу свој 
буџет унапређивали, развијалн да што више одго: 
воримо дужностима оним, које смо на себе при- 
милп стварањем one name нове државе, ево, на- 
жалост, ми HCII више година латили смо се да шчо 
mmie снизимо тај буџет, да га штр већма умањнмо, 
јер je сиага народнз у даНашњим прпликпма ма- 
лаксала. Ми поиуштамо у свачему, још као mio 
чујем овде, који год je проговорио o буџету, скојјо 
сиаки je износио да пије довољно снижен и до- 
вољно прилагођен данашњем животу! Истина je да 
буџет ове аржаве према данашњем животу парод- 
иом и данашњем материјалном стању нашег на- 
рода тако рећи ни не можемо прилагодити. Јер 
ако бисмо то прилагодили тако, да лако можемо 
да га сносимо, онда би с друге стране држава мо- 
рала да трпи, морала би да плати у своме viianpe- 
IjiiBaifiV ту нашу шкртост, ту нашу ииеди.у којо.м 
бисмо хгелм да отклоиимо и onaj најмањи издатак 
sa нашу државу. 

Mani народ je био увек Издашан у сваком no- 
гледу. To пам показују name задужбине na све 
стране. Ham иарод иије жалио своде богатство, on 
je залагао cncjje богатство у сие ono, што je наро- 
ду naiiicM корисТило, na било то у Јужној Србији', 
у предратној Србији, у Војводиии или ГТриморју. 
To je Особина нашега парода, да се on никада «inje 
склањао испред те дужпости да уложи своје има- 
ње, CBOj капитал у корист парода свога и у корист 
државе своје. To je .icifa особина нашега народа 
коју <JII веК вековима врши и ту особину иаш на- 
род пикад не мисли са еебе да збаци, na ми у овнм 
тешким прпликама не мјожс a да не зајади онда 
кад му терети отимају и onaj залогај којим треба 
свој јадпп живот да одржи. Мора да прбговори, 
мбра да каже, мора да се пожали. Али зато све 
савесппје врши све one своје грађанске дужпости, 
које држава од п.ега захтева. Смањење иашег бу- 
uera заиста je огромнО; Ha још кад узмемо у pa- 
чун name политичке прилике, кад узмемо v рачуи 
дамашње стан>е око нас no нашим суседним држа- 
вама, апда je, господо, смањење врло опааш и 
оно je тако рећи питање живота namera. 

У таквим приликама престаје сваки лслек, у 
таквим приликама престаје свакп протест, у та- 
квим прпликама престаје све ono, чпме се xohe 
да умањи дужпост нздавап.а, чнме се xohe да у- 
мањи дужпост залагања за своје домове, за своју 
рођену кућу. 

Ja neliy појединости овога прорачуна да пре- 
тресам, nehy зато што су друга господа предго- 
ворници upe мене улазили у највеће таичине и 
излагалп ствари које су од највишег imiepeca, ка- 
ко би те ствари препоручили водпоцима, Краљев- 
ској влади, како би их препоручнли пашој земл.п, 
'iiamoj Отаџбини. Ja hy овде само да за.молпм Кра- 
л>евску владу, да замолим све главпе факторе во- 
ђења name државе, да у првом реду, као што je 
и до сада било чип>е!го, узме се у обзир народиа 
васпитатс. Нарбдмо паспитање мора да иде у ду 
х_\ иашега једипстпа и напретка наше »ације, na- 
родно васпитање треба да буде упућено особито 
na чуиап.е пародппх карактерних особина нашег 
иарода. Маш народ, господо моја, као што еваки 
nam мало шпелигептппјп чбвек зпаде од једнпга 
краја до другбга краја name држаће, пун je да- 

рова, пуп je народних особппа, које су узвншепе, 
лепе, и за.напредак државе и човечанства од ве- 
лике важпости. Mn п.мамо оставштина од пашпх 
старнјпх, од наших прадедова, у погледу поро- 
дичпом, у погледу задругарства, у погледу др- 
жавпог живота, имамо таквпх оставштипа, које 
се не могу замеппти. Ми то можемо сматратп као 
name najnehc благо — n наше наспнташе морада 
иде у духу да те особипе ne престаиу, да их ne 
пустимо, пего да nx развпјамо и подигнемо и да 
их учинимо што већим и опћенитијим својством 
namera »арода. Без овога ne можемо папредова- 
ти у свету оврме. На.ма mije пужно да тражнмо 
лекове противу рааног пропадања, mije пужпо 
да прибављамо чак и операције, нама je доста да 
ми духовну uM.M'.nii\' namera варода унапредимо 
и да ту љегову имовиму учпппмо ОПШТОМ својп- 
noM u за онога пајмањег n 'лајспроматппјег чла- 
na namer парода. Ово пека пам je задатак naj- 
важнији у  погледу управе  name државе. 

Мало je тежа ствар помагање иародпог раз- 
витка у погледу eKOUOMCKOM. Овде се без пеког 
капитала, само са лепим мислпма, ne постизава 
minna или бар врло мало. Kao што сам neli рекас;, 
иаш парод има своје особппе задругарске и eno- 
je поимање o заједничком раду целог народа и 
наш пароД може и хоће да створп мргућносг onoj 
држави за екшомско напредовање! Још дрк и 
пнје била ова nama држава осповапа, ciam парод 
je под туђим ударцима оешшао себи cuoje задру- 
ге и своје устаиове, које су га повчапо н екопом- 
ски помагале, док je то странцима, којп су с na- 
ма владали и управљали, сметало, na су гледалп 
na nam парод ca пеким страховањем, мислећи 
тта ти xohe да чине? Кад смо ми покрепули за- 
дружну мисао у Војводипи, rii)e 30 годипа, опда 
се мађарска влада била узбупила n мп ппемо мо- 
гли да протоколишемо Наше фирме као: „српске 
земл.орадпнчке задруге", писмо могли у њима да 
радимо, a чим су видели да не могу да задржава- 
ју наш напредак, за којим иде цео шаш народ као 
један, рнда су дозволили протоколисање, али су 
почели друкчије задруге да оснивају (Делићеве 
задруге) под командом државе, a то je бнло са- 
мо зато, да наше могу да униште, да их сатру и 
да онемогуће народу да своји.м расним, својим 
пародним својствима и својим народним поима- 
iteM ствара себн бол.у n лепшу будућнбсг. 

Сада, кад смо у уједи14.еној држави, кад смо 
у namoj кући, која je од увек била задружпа, ne- 
ма еумње да ће наша држава учинити све напоре 
да noMorne пароду у том правцу да се ne изгубп 
ona лепа мпсао паЈ^одпа o заједпичком раду свих 
породнца у селу, да се не изгуби ono лепо убе- 
ђење пародио, којс je увек давало сигурности ва- 
претку. Јер ако су то изгуби, изгубиће држапа 
најважнију основу своју na kojoj треба да сс 
развија, то би било зло, али ja сам уверен да до 
тога неће доћи И ако су тешке прплпке. Једпо од 
пајважмијпх питап.а je улагање тога капитала у 
пароднс установе и задруге, с којим he наш иарод 
да поведе даљу борбу n да папредује, a све ка 
корист ове наше миле земље, коју смо крвл^у сво- 
је миле деце  основали. 

Стратно je, господо сенатори, узетн у рук«. 
туђе књиге које o нама поворе. To je тако стра- 
шно, да човеку прво задрхће срце и чипи му се 
да je пеко зло паступнло    na народ nam; и тск 
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кад схвати то, да су те К11>иге ту1је, баш зато и 
издате и namicane, да 4iac пред цслим светом прет- 
ставе у о«ој боји, у каквој ми пикада живели ни- 
смо, онда се сваки од нас, који ту књигу узме у 
руке, насмеје и са уживањем прочита да бар ви- 
дн што ти страни пароди, те наше комтијс могу 
да слажу, да подметну нашем иароду. 

Господо, дала ми се прилика, да ми je дошла 
до руку једна врло ретка у нашој држави књига, 
коју je издало Мађарско друштво спољних no- 
слова. „Друштво спољних послова" то значи да 
ju то кеко званично друштво. Дакле то звапично 
друштво издало je једну ки.игу која се мађарски 
чазива; „It;azs.igo"t Magyarorszignak", a то значи: 
Дајтс правду Мађарској. Кад ову књигу прегледа- 
мо, оида тек видимо какве свс замислн, каквз eno 
усбражења долазе Мађарнма, са кбјима onu хоће 
са нама да разговврају; онда тек вндимо игта су онн 
све кадри изнети; Где су они те [филоге прикупи- 
ли, .а ne зпам. Има прилога и таквих, коЈ1\ аотсе- 
hajy на one говоре што су овде одржала нека 
браћа сепатори, где се говори o хглемотији ие- 
КНК појединих делова нашег иарода иаспрам л] v- 
nix ;;елова тога истог јединственог народа, кога 
vn, !;ао једпу целу јединицу, обожапамо. Omi се 
претстављају као неки фаничари запада, као нс- 
ки чувари замада, a ми смо ништа, ми бацамо 
марпд цсо ма исток, бацамо га у нижу културу, 
уништавамо иу сне могућности вишег схватап.а 
и чпвечанског појимања. Ту се каже да je Mahao, 
као граничар запада, одржао своју позицију и из 
и.ега да Je зрачио западни дух на суседне народе; 
Потискиван^е политичких граница што се догоди- 
ло иа рачуп Mal)apa ДОГОДИЛО се, управо, H,I ра- 
чун зг.пада и тиме je почсла борба НИЖИК I:\M- 
турних чињеннца наспрам виших чињеница. Утвр- 
||Иван>е наследних државв na рачун Мађарске ciip- 
шено je на рачун целог човечанства; јер су тиме 
осакаћене зрелије смаге него што су one којс се 
у тим лржавама садрже. 

Господо моја, кад мп ово чптамо, ми сви мо- 
рамо да станемо na да мпслпмо: nna лп, Боже, 
хбће onu ca окпм иудровањем да створе? Xoiie 
да стваре то да заведу запад, да су onu главпи 
претставпнцп запада и да тај запад mamine na- 
nniM протпшшком, да nac, помоћу њега, скрше и 
униште. ETO TO je њихова памера и то je њихов 
иил.. Зато опи износе такве oenone, које ne могу 
пред каквим иоле поштеним човеком, којп хоће 
честито и л>удскп да схвата, никакве важносги 
имати. 

Дабоие, omi траже себп пријатељство, na Ko- 
ra lic sa пријател.а, него onom ко ie био од унек 
nam непријатељ. To he бити п.пхоп највећи npn- 
јател>. Tora су опи пашлп joni олмах при свр- 
шетку рата. Кад се стварао Падовански уговоп 
примирја, онда je ова наша сусетка, која je те 
преговоре, наравно у Падотг, водила, одмах ста- 
ппла као пајпажппје то. да се границе Аустрије 
»i границе Маџарске имају посестп нашом војском 
опако, каквс су one псторијскп бпле, тј. да nam 
народ ne може изврпштп оно, за што се барио. 
за што je гипуо na бојиштима, да он ne ћоже 
уједтттп себп one делове свога рођеног паро.па, 
који Je тако исто помагао у тим раговима n који je 
чинио своју свету народну дужност кроз све време. 

Падовапски уговор — кажу onu — склопљсн 
je 3 пове.мбра, a Beli 4 повембра деснла се страхо- 

та) Онда je aeh у Београду склопл.сн друкчији у- 
говор H друкчије примирје, no коме je BtojĆKa нма- 
j:a да поседне све one крајеве, у којимл српски, 
румунски или чехословачки народживи. Ту се 
претставила неправда, која je створена, која je у- 
чињена ne само против Маџарске, него и против 
name сусетке Италије! 

Даље се ту говорп o статпстицн, говори се o 
томе, али то све није вредно цитирати, само o 
томе xoliy да кажем тек толико, да упозорим na- 
me л.уде који се баве полптпком да се ne дају 
засаравати оваквим разговорима и оваквим писа- 
11>ем, na да узимају цитате за своје говоре може 
Зпти и у Сенату. 

Г. др. Шуперина je рекао: ,,Mn смо наше мо- 
ре брапили од свих, алп кад смо видели да ra ca- 
мп одбрапптп ?ie можемо, ступплп смо у nepco- 
налну упију са Маџарима." 

Кад бнх o оиоме хтео да говорим, ja бих мо- 
(jao onaj исти систем употребити, којп со v namcj 
Moliiioj суседној држави употребљује, a то су n- 
гторијске чињенице. По томе систему треба да се 
вратим na Ромула и Рема, na редом na све one 
цареве који су Балкан газили и делили уздуж и 
попреко, који су уништавали -све што де наше. 
Па хајде, примср прпвлачи и nac, хоћемо и ми да 
проговоримо коју реч o гоме. Ето да се бзцимо 
na јеДно време, које je било управо тако као mio 
je данашње. 

Маџарска je била сасвпм пропала, краљевс 
СВОЈе nnje имала. To je бпло одмах no пзумпрап.у 
Арпадоваца. To je време врло карактерпстпчио 
за данашње прилике. Ту су се умешале оне исте 
смле, које се n данас мешају у кварење Tpnamai- 
ског уговора, кога omi na слици прпказују, где 
стоЈи написшо „Тријанон" али подераио. Дакле 
оки сс баве n данас тако нсто n таквим исгим iio- 
сЛовииа, какипм су се бавилп у тој далекој npo' 
шлостп, кад су при.тке исте такве биле. И оила 
су се, господо моја, у Задру круннсали краљеви, 
п,< су се лиферовали готови у Будимпешту.. До- 
душе, пмали су n неприлике, било je и убијстна 
услед TO^aj али je тај начин напредовао. 

У то доба. како смо ми бранили своје морс, 
mio рече г. Шуперина, да наведем само то, да 
се у то доба потписивала Томасина Моросини: 
„дучпса Склавоније a Данубио ускве ад маре". 
Ево, господо, како смр ми бранили у ово доба 
своје море! Ona велика сила, која je палазила за 
нужио да освоји Маџарску и да je себп и својпм 
интересима потчши, та иста сила отимала je од 
иас покрајине name, отимала je од nac море на- 
me n ПОСТављала je Томапту Mopocnmi као ду 
чису, као херцогиљу читаве Славоније од мора 
na ene до Дупава! 

Нема ту забслежепе, господо моја, никаквс 
страшпе борбе против тога. Мон<е битп, да je re 
борбе било, али псторнјскп подаци, којп обично 
не потичу од nac nerc од другпх, ти историски 
подаци су врло мутпи. У то доба једпа je певол.а 
била, и због те певол.е nam могла je nama сусст- 
ка да чини ono mro joj сада пикако neiie успети. 
Ta невоља je била у томе, што су се Драгутин ;i 
Милутин, краљеви, завадили и у иајвећој борбп 
ударали једаи na другога. Почела je na Балкаиу 
страшна борба и надметаље за отимање властп. 
II, господ.) моја, из тога je иаишла „дучиса Скла- 
вопије a Дапубио ускве ад маре" и из тога je и- 
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зиШла силп, »rama комппшииа, која ic опладала 
оким земЛ)амп које су билс само иашс, н само 
name, кроз cne пекопе. У тп доба, ако ис пшш-, 
a ono бар толико као данас, био je иациоиалпи 
крај Далмација, која и датас иоси na себи пацио- 
иалпу одлику и сиагу нашег иарода. 

ETO видите, господо, тако сс попапл^а исто- 
рија. Борба Драгутина и Милутина, борба у којој 
су уз једнога од пјих пристајали једни Југосло- 
вени, a уз другога други Југословеии. Тако су 
створилн крп и нож на Балкану и томе се ком- 
шилук радовао и од тога je комшилук enojv ко- 
рист извукао. 

Томе би се сада надао nam комшилук и у 
ono доба, кад би се нашли неки Милутипи и Дра- 
гутипц да ударе јсдан na другога, na уз њих да 
пристану, if то уз једнога Хрвати, a уз другогл 
Словенци, како би се створила ис „дучиса", ne 
„регина", него „цесарка", која би владала Југо- 
славијом, целом — ne само „a Данубио уские ад 
маре". 

Eno, господо моја, то je било у пелнкој дав- 
НИНИ, тако je тскла борба, али сасвим сли-ша да- 
нашњим приликама, И ту борбу су опда изазва- 
ли управо Мађари, који су са спојом немоћи, са 
својим културним назатком у оио доба стојали 
далеко изнад one моћи, којом би своју држапу 
прдигли, na су тражили, мољакали и [<лечали пред 
другима, пред комшијама нашим, да им руку пру- 
же, na тако и дапас клече и моле, али xohe ли ту 
руку, xolie ли ту noMoh добнти, ne зиам, no чини 
се да he се повратити ono што се већ дешавало. 
Само je једпа пемогућност данас ту, a та je пемо- 
гућност у томс, mro nam народ дапас живи без 
разлике na племена у једној својој држави, у сво- 
јој Југославији, и готов je за п.у да положи и 
последњу кап своје крии, I'OTOH je да учшги пај/ве- 
iie подииге, готов je све буџете које пам г. Mnnn- 
стар прелагао буде да прими и да их усвоји, јер 
ми знамр, да je у томе главпа борба namer napo- 
да  протпв паших  пепријатеља. 

ПЈто се тиче one друге тачке г. Шуперипе, 
гдје каже: „Кад смо видели да се сами обраптп 
ne можемо, ступилп смо у персопалпу упију са 
Мађарима", то je опда страшна промена била na- 
ступила и напредак хрватског парода анда je за- 
иста страшно коракнуо напред!! Тако je далеко 
коракпуо, да je Далмација прнпала Аустрпји, Су- 
шак и Фиума били су: „Мађар тенгерпарт" — a 
то зпачи мађарско Приморје. To je било у повнје 
доба историје name прошлости, где смо ми од 
других тражили СВОЈ папредак.где смо са другим 
стварали персопалпу уиију, али ппсмо хтели или 
ппсмо могли у ono доба да створимо упију чита- 
вога namera парода, звао се on Србип, звао се on 
Хрват ILIII Словенац, имао веру овакову или ona- 
кову, свеједно, то je једа;п парод, то je једпа једи- 
ница, a с тиме мора сваки од nac да рачуна. 11 
само овакав поступак, господо моја, показује пам 
да су пам те персопалпе уније слабе користп до- 
неле, one су nac раздвајале, завађивале, упропа- 
стпле, na су nac   онда гурпуле   у велики светскц 

рат, из којега излазимо сасвим друкчпје пего не- 
када. Ми ne иожемо ona богатства која je некада 
имала Далмација да joj натраг доиесемо и да joj 
кажемо: ево, што си имала. ево да имат и дапас, 
na славу и величипу па.ту. To ми писмо кадри да- 
нас учинити, али смо кадри да створиио могућ- 
ности да се nam парод у целипи обрапи од сви- 
jv пспрпјател.а To смо ми кадрп, n то je једппп 
начин na који iiCMO остварити ту замисао. 

Забадава je нама ходати од куће до куће, од 
KOMinnje до комшије. na тражити милостињу, „У 
се и у своје кл>усе". To je Србин, то je Хрват, то 
je Словепац знао већ одавпо, и дапас je већ при- 
лика да се внше ни у чега не узда, пеголи само 
у се. И данас. хвала Богу, ми имамо на челу na- 
me државе Краља који je кадар да поведе и по- 
литичку и војничку ствар у опом правцу који ће 
да осигура егзистенцију и јединство namera na- 
рода. Mn. дакле, лапас, господо моја, прпмамо 
овај буџет, и примп^емо га n на годипу. и пећемо 
престауатн примагп га све донде, док ne будемо 
кадри пред целим светом показати да смо очо 
тто je name сачували н утврдили. A када се na- 
me благостање подигне, биће лакше n све остало 
спосити, na и one невол>е и тегобе којнма je оба- 
везап сваки човек. Зар je у рату лако било na- 
ШИМ иојппцпм;! да пду чак у Африку и преко 
Албаппје, да се возе no мору. да тамо пропадају, 
да уништавају себе! Тетко je било и TO, тешка 
je и данас екопомска крпза, тсшко je и n>y пре- 
бродити, али добра вол^, оду1певл>в.ч рад и зпа- 
n>e, — све ће то noMohn да се утврдн једипство 
парода југословепског. (Одобравање). 

Кад то зпамо, господо моја, пема више теш- 
;<oha, које Iie нам у животу сметатп. Flehe се no- 
повити ona стара историја, nehe комшиница noen- 
ти титулу „дучпсе Склавопије". Имамо ми свога 
Краља, имамо своју домовину, имамо своју BOI- 
ску, своју управу дугословенску, и ona he бити на 
ВИСИНИ таквој, која iie кадра битп да импопује 
целом свету, као што je то већ дапас. И ona им- 
понује свима осим ових пгајближпх суседа на- 
тих, који, видећи TO, jom већма се распаљују и 
огорчавају, и иисле да су они кадри петто про- 
тив nac створити. He бојимо се, господо, пи стра- 
ха никаквог пемамо. Истипа криза je ту, али !ie 
само пад нама, него na цело.м свету, na када цео 
свет издржн, издржаћемо и ми, али зато нећемо 
жртвовати im једпу стопу name земље, нећемо 
жртвоватп ни једап одломак нашега парода, ма- 
кар on где био, макар се где палазно и макар се 
Kiojn.M пмепом у старнши иазивао. Мн ћемо оста- 
ти једна целина, једна величина, са којом he цео 
свет рачупатп. (Одобравап.е). 

Ja, господо, примам овај буџет, и дај Боже 
да сам жнв и na годппу, примам га и na годипу. 
(Одобравање). 

Потпретседипк др. Мирослав Плој: Са Ватим 
прпстапком, господо сепатори, прекидам седпицу, 
a иастзвак заказујем за данас после подпе, у I (i 
часова. 

Седнипа je прекинута у 12,50 часова. 
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Prisutna su sva gospoda Ministri. 

NASTAVAK SEDNICE U 1б,10 ČASOVA 

Potprelscdnik dr, Uroš Krtilj: Nastavlja se današ- 
nja sednica- Rcč ima a;, dr. Frangeš. 

Dr. Oton Frangel: Gospodine Pretsedniče, gos- 
podo senatori, vreme koje mi prežiivljujemo sigurno 
će u povesnom razvitku Covečanstva, posmatrano sa 
istorijske udaljenosti, biti označeno kao doba najve- 
ćega previranja, najveće duševne i materijalne emo- 
cije. Naše najbolje fundirane istine i spoznaje poko- 
lebavaju se, temelji društvenog poretka, koji je bio 
podloga nečuvenome kulturnome i ekonomskome po- 
letu, danas se rastvaraju, novi izumi osvajaju korak 
po korak prostornosti ne samo ovog našeg mikro- 
kozma, već i svemirskog makrokozma. Mi svi sebi 
prisvajamo već i svojstva, koja su u našem detinjstvu 
bili isključivi atributi božanstva: mi već gotovo sve 
vidimo, sve čujemo, sve znamo šta se dopada na Či- 
tavoj zemaljskoj kugli. Međutim veliko je pitanje, 
da li ovaj nečuveni i bezprimerni polet vodi i boljoj 
budućnosti i većoj sreći čovečanstva ili je on samo 
predznak skore opšte propasti naše kulture i naše ci- 
vilizacije? Svakako se ta propast neće zbivati prema 

primeru starih propalih kultura Egipćana, Meksika- 
naca, Asiraca, Rima, Helade i t. <!., kako to misle 
Špengler, Bernadijev i drugi, jer su te kulture bile 
regionalno ograničene i statične, dok je naša kultura 
univerzalna i dinamična. Ali znakova propasti ima u 
izobilju. Tendencija rušenja, rastvaranje u mnogome 
smeru jače su od konstruktivnog izgrađivanja i oku- 
pljanja snaga. Ni što većem se stepenu diferencija- 
cije i svoje unutarnje nnranizacije nalazi jedan narod, 
tim kompliciraniji su problemi koje mu sadašnjica po- 
stavlja. Mi to dnevno viđamo i doživljavamo sa kako- 
vim se ogromnim poteškoćama im idu da bore narodi 
stare zapadne kulture i kako njihova borba sve više 
dobiva značaj očajne defanzive u odbrani dosadanie- 
■ra stanja bez ikakvom pozitivno? izsrleda, da će im 
ta borba i usneti. Naš narod, naša Kraljevina Jugo- 
slavija u ovoj borbi po historijskom obličenju njegove 
duševnostl, po svome geografskom položaju, PO svo- 
ioj ekonomskoj strukturi i socijalno! grupaciji, nije 
uvmVn.i u haos opšteg previranja našeea vremena ni 
približno u tolikoj meri, kao što su to pre spomenute 
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zemlje,  Mi čak  možemo da konstatujemo kako je 
kod nas situaciji! u mnogom pogledu povoljnija neg.) 
u drugim državama, za koje smo mi često Imali sla- 
bost, da im zavidimo i da se pozivamo na njihov »na- 
predan« primer. 

Gospodo senatori, naravno imamo i mi pregršt 
problema koje morami; da r'ešavamo, imamo jednu sta- 
riju generaciju, koja ne zna da se odreče preživelih 
nesavremenih svojih nazor;' imamo jednu mladu ge- 
nerociju, koja je u očajnoj borbi za opstanak izeu- 
bila stare ideale, a još niie znala da si stvori nove ide- 
ale dovoline privlačnosti, imamo borbu sela sa gra- 
dom, borbu m^ikaliznip sa kapitalizmom, borbu kon- 
zervatizma sa demokracijom i t. d. Pa ipak što čovek 
više obilazi strane države u današnje doba, tim više 

• dolazi do uverenj.'v da se u našoj Icpoi domovini ži- 
vi spokojnijc, bolje i lepše, negp igde drugde. Ali 
'iz ovu konstataciju treba odmah da nadovežemp, ka- 
ko bi se kod nas moglo još bolje i lepše da živi, 
kada bi bilo malo više spoznale o prDvim potrebama 
naroda i kada bi se sve intelektualne i fizičke cner- 
fife skoncentrisr>le u smeru, da se tim potrebama u- 
dovoMi. 

Dozvolite mi.   pnspodo senatori, dn samo letimice 
navedem neke od tih potreba, 

U poeledu unutraSnie naše politike svakako ie 
ponaipreča potreba administrativna (leccntralizarii.-'' 

u najširem smislu reči. Nakon odličnih oredeovornika 
i "akon izjave naše«- p. Pre^ednikn Vlade suvlSrao bi 
bilo 'ovu notrebu još i obra/lagati. Nu neće biti su- 
višno istaći da banovinske piitonomjie ne bi iziskivale 
nikako v^ee poresko opterećen ie narodn no što ie da- 
našnje. N^nrotiv, ako se za državnu upravu, otplatu 
državnih dubova, voi^ku i mornaricu. c"obraćai i vanj- 
ske poslove re/'rvišu primici iz carina, monopola, 
faksa, saobraćala i trošarine. — prihodi koii te tro 
škove prama prijašnjim budžetima u potpunosti po- 
krivalu. — onda se moini banovinama prepustiti do- 
hodci od svih ostalih oblika poreza, pa čak i od dr- 
žavnih poduzeća a na njihovim teritorijam;-. Tako П- 
nansijalno fundirane banovine moći će sve zadatke 
državne administracije da preuzmu osim prije spo- 
menutih agenda, koje moraju ostati i dalje neposred- 
na državna nadlešlva. Prestati će tada odgovornost 
centralne vlade na sve i sva šta se dešava u banovi- 
nama, prestati tužbe na zapostavljanje lokalnih inte- 
resa, prestati izvor iz kojega se neprestano iznose 
novi razlozi proti državnome jedinstvu, proti narod- 
noj slozi i proti velikoj ideji koja nas je ujedinila. 
Banovinske samouprave su conditlo sine qua non 
za naše unutarnje konačno sređivanje. — čim prije 
one dođu, tim bolje za našu državu i narud. 

П pogledu vanjske politike možemo si samo da 
čestitamo, Sto je hvala neumornome nastojanju i pro- 
mišljen;) j mudrosti vodstva naše vanjske politike Jugo- 
slavlje danas u jednomu veoma zadovlhijućcmu po- 
ložaju. Ekspoze tr. Minstra vanjskih poslova u Skup- 
štini je na odličan, olmen i iscrpiv način dao potpunu 
sliku tega položaja, pak je suvišno ulaziti u detalje 
naše vanjske politike. Nu htio bih istaći da se Ju- 
goslavija neimade bojati ni anšlusa ni povratka. Mi 
smo pripravni saradivati sa svakim ko iskreno želi 
siediti prilike u Dunavskom bazenu; pri tome smo si 
svjesni da je Tardijev plan stavio preuske granice za 
to sređivanje i lojalno priznajemo da je Musolinijev 
plan u tome pogledu podesniji. Pitanje je na koji na- 
čin će po rezultatima konferencije Italije, Austrije i 
Mađarske u Rimu realizacija toga plana biti inicirana, 

da li će i kojemu će opsegu moći države Male antan- 
le, a napose naša država prema principima, koji su 
utvrđeni paktom Male antante moći po zaključenju 
Rimske konferencije održati dosadanje i izgrađivati 
nove veze u Srednjoj Evropi? Skora budućnost će 
nam to sigurno jasno pokazati. —■ Dosadanje infor- 
macije ne iskljiičujn nadu na povoljno riješenje o- 
voga problema, koji za nas prestavlja najkrupnije pi- 
tanje naše privrede budućnosti. Nu treba da si bu- 
demo svjesni da naša država u svome ekonomskome 
progresu ne ovisi isključivo od veza prama Zapadu 
Evrope, da za nju postoje i druge mogućnosti pak da 
mi uvjete za progres naše privrede možemo da na- 
đemo i u drugim smjerovima naših vanjskih veza. 
Naročito kako je ostvarenjem poličkoga saveza bal- 
kanskih država: Rumunjske. Grčke, Turske i Jugosla- 
vije uvećana mogućnost privrednog povezivanja tih 
država, a svi se nadamo da će se tomu prije ili kasnije 
priključiti i Bugarska, .— mi možemo da pristupimo 
jednome promišljenome, planskome izgrađivanju sve- 
ukupne privrede na Balkanu. Ne radi se tu toliko o 
međusobnoj izmjeni dobara između spomenutih ze- 
malja, jer jednakost ekonomske njihove strukture do- 
vodi u mnogo slučajeva i do jednake produkcije, pak 
za neke proizvode (n. pr. ječam, kukuruz, jaja. živi- 
na i slično) ne postoji potreba međusobnog saobraća- 
ja. Naši napori treba da su upravljeni na utvrđivanje 
planske kooperacije prama trećim državama, i na to- 
me polju možemo da polučimo uspjehe, koji će doći 
U veliku korist svim učesnicima Balkanskoga pakta. 

Ja bih kao primer za ovakovu plansku koopera- 
ciju naveo požloieći opijumski režim, koji provodimo 
u zajednici sa Turskom na način koji će što dalje 
to više moći da zadovoljava naše i turske proizvođače 
afijona. Mi stojimo danas u pregovorima za sklapanje 
trgovinskog ugovora sa Bugarskom, a naskoro ćemo 
ih početi i sa Turskom, dok sa Rumunjskom i Grčkom 
već imademo od priie uređene trgovačke odnošaje. Ti 
ugovori još ne predstavljaju instrumente pogodne za 
realizaciju prije istaknute kolaboraciie. Do takovih 
instrumenata mi ćemo doći istom, kada bude defini- 
tivno riješeno pitanje ekonomskog sređivanja sred- 
nje Evrope, jer će nam prama ispadu toga riješenja 
postati jasan put kojim trebamo da idemo u budućem 
izgrađivanju naše vanjske trgovine. Ali mi sa spo- 
kojstvom možemo da gledamo u susret događajima, 
kako se eod oni razvili, jer smo si svesni. da možemo 
u svakom slučaju eventualne nepovoljnosti paralizi- 
rati i u našu korist obratiti. Treba da uočimo, da sred- 
nja Evropa, onaj prostor, koji se nalazi između Ne 
mačke na severu i Italije na jugu pak prama granici 
do granica Sovjetskih republika, danas je obiekat naj- 
življe utakmice prije spomenutih zapadnih država. 

Nemačka gubi svoja dosadanja tržišta na zapadu i 
nreko mora. Na zapadu radi neplaćanja svojih dubova 
i iz političkih razloga, a preko mora usled konkuren- 
cije Japana. Sa tom konkurencijom je natjecanje pot- 
puno bezizgledno, jer japanska produkcija nije op- 
terećena sa onim silnim socijalnim teretima, kojima 
je socijalna demokratija u Nemačkoj opteretila pro- 
dukciju sviju fabrikata, a osim totra je Japan snizio 
vrednost »jena«, uveo najsavršenije mašine, najdo- 
tjeranijc metode rada i t. d. Mimogred budi rečeno, 
da primer Nemačke vrlo dobro ilustrira kamo vodi 
protežiranje jedne klase na teret drugih. Tko se bri- 
ne za postradaloga intelektualca, tko za siromašnoga 
seljaka u slučaju bolesti, nezaposlenosti, smrti i t. d..J 

Samo radnička klasa si je znala ostvariti vrlo humane, 
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ali protekcionističke probitke socijalnih uredaba a 
sada triumf njihovih nastojanja postaje ^rob njihovih 
tečevina. Ja to spominjem пхП toga, jer mi kopiraju- 
ći slepo inozemske institucije socijalne skrbi, može- 
mo se naći jednoga dana u sličnim prilikama u ka- 
kovim je danas Nemačka i njoj slične industrijske 
države zapada. 

Silom ovih prilika moraju one zapadne države 
koje ne mo^u održati jedan primeran ekviliber izme- 
đu proizvodnje i konzuma u okviru vlastitih granica, 
kolonija i dominijona, kao što to može da čini po O- 
tavskome sporazumu Engleska a Francuska se spre- 
ma/da to isto učini sa svojim kolonijama,— da te 
države: Italija, Nemačka, Švajcarska, Austrija i t. d. 
moraju tražiti mogućnosti plasmana svojih industrij- 
skih proizvoda u ovome, prije spomenutome među- 
prostoru Evrope, u koju pada i naša država. U posled- 
njim godinama se je u tome prostoru odnošaj agrar- 
nih prama industrijalnim državama potpuno preo- 

krenuo: dok su do sada agrarne države morale da se 
nudaju industrijalnim kao kupci njihovih fabrikata i da 
te fabrikate plaćaju sve većim količinama svojih pro- 
dukata — usled pada cena njihovih — dotle sada dolazi 
vreme gde se industrijalne države moraju natjecati, ka- 
ko će preuzimati Sto veće količine agrarnih produkata 
i uz što višu cenu, ne bi li si tako osigurale plasman bar 
jednog dijela svojih finalnih produkata. Za volju toga 
nastojanja zamuknulć: su borbena navještavanja g- 
rarnoga protekcionizma u industrijskim državama o 
punoj autarkiji u proizvodnji kruha, mesa, masti, 
jaja, peradi, voća itd. itd. Interes gole egzistencije 
daleko pretežnoga dijela njihovoga pučanstva t. j. rad- 
ništva i poduzetnika, sili ih na ograničenje mjera, 
koje su još prije godinu dana proklamovale i koje 
su za agrarne države otvarale vrlo tamne perspek- 
tive. Ove okolnosti treba da uočimo i da se prama 
njima ravnamo u uređenju naših odnosa prama zapad- 
nim državama. 

Pri tome naš stav može biti posve opredjeljen, 
jer nas pakt Male antante i Balkanski pakt stavlja u 
mogućnost da u krajnjoj potrebi pristupimo preori- 
ientisanju smjerova naše vanjske trgovine. Ja sam o 
toj temi imao čast da govorim u ovome visokom do- 
mu već prilikom prošlogodišnje budžetske debate, 

pa neću da se opetujem. 
Ja bih samo iznio radi orijentacije vaše, gospo- 

do  senatori, nekoliko uporednih  cifara: 
Grčka i Turska, Levant, bliži orijent, sjevero-a- 

frička obala i otoci Sredozemnoga mora uvozili su u 
petjrodu 1927—32, a u isto vrijeme Jugoslavija je iz- 
vozila ukupno ove količine: 
Uvoz u zemlje Sredozemno!. 
mora — bez evropskih drža 
va Italije, Francuske i Špa- 

nije 
Prosjek   1927/32 

Pšenica   Mtć 10,236.000 
Govedi  grla lOO.OOO 
(»vaca urla 1,400.000 
Vina htl. 421.000 
Sira  Mtc 115.300 
Maslaca   Mtc ЗИ.НОО 
Šećer Mtc 3,728.000 
Soifii htl. 200.000 
Drvo  Mtc 13,310.(!00 
Cement   Mtc 5,239.000; 

Ovde nije pomenut kukuruz, konoplja, hmelj, vo 
će, svinje, jaja, živad — koji  proizvodi  naše  poljb 

I/.\ oz Jugoslavije u sve 
evropske i vanevropske 

države 

2,69J.O00 
128.805 
736.000 
84.000 
16.000 
6.40(1 

960.000 
2,243.000 

privrede se ne mogu u spomenutim zemljama plasi- 
rati, ali se neki od njih mogu priličnim dijelom smje- 
stiti u Španiji, kako je to vrlo lijepo obrazložio juče 
g. kolega dr. Momčilo Ivković, koji uvozi u prosje- 
ku godina 1927/32 pšenice 1,500.000 mtc, (mi izvozi- 
mo 2,168.000mtc), kukuruza 2,500.000 mtc, jaja 284.000 
mtc (mi izvozimo 238.000 mtc). 

Vi razabirete, gospodo, da spomenuta tržišta, ko- 
ja mi dosada (osim sa drvima i cementom) nismo 'ni- 
kako tretirali,  i koja su do    sada    absorbovala tek 
2,5—2,9%   našega  cjelokupnog    izvoza,  a  na  uvozu 
sudjeluju tek sa 1,1—1,37%, — da ta tržišta mogu di 
preuzmu u nekim proizvodima velik dio, a u nekima 
čak  i  sve  naše suviške,  koji  nam    preostaju preko 
domaće potrošnje, a koje smo do sada gotovo isklju- 
čivo  instradirali  prema  Zapadu Evrope.    Taj  zapad 
nas je tako tretirao, da su naše trgovačke b.ilanse bile 
većinom  pasivne  prema  njemu, da smo   mi  izvozili 
proizvode u kojima je učešće naravi kao faktora pro- 
izvodnje bilo daleko veće nego udio rada i kapitala, 
dok su oni k nama izvozili skoncentrisan rad i kapi- 
tal u obliku finalnih produkata, fako da smo mi čak 
i u lonim slučajevima, gde smo bili plaćevno u izvoz- 
noj  bilanci  plaćeni,   faktično  bili   privredno  pasivni, 
jer nam je radna snaga plaćena upravo jadno i bije- 
du ■ .  Naša trgovina  sa  zemljama sredozemnoga  ba- 
sena bila bi  gotovo čisto   aktivna,   jer   ove   zemlje 
imadu tek mali broj i količine proizvod;,« za izvoz. A 
uz ovakvu orijentaciju mi bismo mogli da provedemo 
jednu  kolaboraciju  sa svima  članicama  Balkanskog 
nokta, jer i za sve ostale zemlje, koje su već u njemu, 
i za Bugarsku zajedno, ovo tržište koje je njima pri- 
stupačno sa najmanje transportnih troškova i sa naj- 
manjim kalom, — može da apsorbuje    gotovo    sve 
njihove suviške preko naših u prije spomenutim pro- 
duktima. Predaleko bi vodilo iznositi vam cifre  gle- 
de te mogućnosti; dosta da vam kažem da bi tek ne- 
ki  od   proizvoda  balkanskih  država   morali  zadržati 
i dalje zapadno svoje tržište, — ali mi i ne idemo 
/,a utopijom  ledne autarhije, već jedino bi nastojali 
da u zajedničkoj kolaboraciji, u jednoj diobi rada i 
proizvodnje više vrsti, po promi.šljenome planu ko- 
liko moguće osiguramo produ za produkte, koji se 
sada teško i sve teže moraju plasirati na zapadu. Ne 
tajimo da bi pristupom Čehoslovačke u ovu privred- 
nu zajednicu u velikoj meri mogli unutar te zajcilm- 
ce podmiriti  najveći  dio  potrebe    na    industrijskim 
produktima. Nu nam nije na misli stvaranje jednoga 
od ostaloga svijeta odcijepljenoga reeionalnotr^ pri- 
vrednoga bloka, već mi u smislu naročito čl, 6 Pakta 
Male antante želimo i dalje da putem preferencijalnih, 
bilateralnih trirovačkih sporazuma uz puni reciprocitet 
vrijednosti dobara, kote izmjenjujemo, ostanemo u vezi 
sa čitavim svijetom kako smo i danas. Jmroslaviia, koja 
je orva dala sugestiju povezivanja    Srednje Evrope 
preferencijalnim  carinama  i  bilateralnim   trtrovačkim 
mrovorima koja je javno prva deklarirala notrebu na- 
puštanja klauzule najvećeg povlašćenja i koja ic pri- 
stupom u ekonomsku vezu Male antante pružila do- 
kaz  svoje  spremnosti  za  saradnju   ekonomskoj  cb- 
поуј Europe. — Jugoslavija ostaje v.lema ovoj svo- 
ioi tradiciji i mirno čeka na dalji  razvitak doiradain. 
kako su inicirani u nedavnom sastanku šefova vlade 
Italije, Austrije i Madr-rske u Rimu. Mi ne imademo 
nikakovu  želju,  da  kidamo  sa vezama, koje  su  na- 
мт i/ooiTafsko-komercionalnim položajem, prirodom 
nas.- proizvodnje i historijskim razvitkom puteva naj- 

. manjega otpora, kojima naš izvoz ide, dane. Mi smo 



154 XVI   REDOVNI   SASTANAK.  —  23.   MARTA   1934 

svi potpuno svjesni ogromnih poteškoća koje nam 
pretstoju, ako budemo htjeli osvajati nova tržišta u ko- 
jima ćemo naići na najoštriju konkurenciju. Zato sam 
ja i rekao: »u krajnjem slučaju mi bi morali pristu- 
piti preorijentisanju naše vanjske trgovine«, i ja to 
ponovno naglašujem kao jednu od nikoga neželjenu 
mogućnost, koja međutim ipak može da nastupi i pro- 
tiv naše volje. U tome slučaju nastupila bi situacija, 
kakova je nastala krda je u januaru godine 1908 Au- 
strougarska bez otkaznog roka prekinula trgovačke 
veze sa tada malom Srbijom. Mi smo svi bili svedoci 
divovske borbe, koju je Srbija tada morala da primi 
da održi svoju ekonomsku i pidiiičku neovisnost i 
ona je u toj borbi uspjelo na način, kojega nitko nije 
mogao očekivati. Ova ekonomska pobjeda djelovala 
Je psihološki m nanod kao bar jedna dobivena bitka 
na bojnom polju. Držim, da nijedan prijašnji događaj 
ekonomske naravi nije podigao samosvjest srpskog 
seljak;! u njegovom nacionalnom osjećaju u većoj 
mjeri nego ovaj uspjeli prama tada velikoj monarhi- 
ji. Ja sam uvjeren, da bi danas ujedinjeni naš narod 
sn jednakom predanošću kao tada sami Srbi prido- 
našao rado sve žrtve, koje bi jedno nametnuto mu 
preorijentisanje nieffove izvozne trgovine tražilo nd 
njega. 1 u toj vjeri ne bojim se zr< ekonomsku buduć- 
nost, našefn naroda. 

Preonjentiranje smjerova naše vanjske trgovine 
uvjetuje međutim i jedno preorijentiran je naše nu- 
tarnje аетагпе proizvodnje. Općenito govoreći 0 to- 
me problemu moramo naglasiti, da mi moramo da 
provedemo jednu intenzifikaciju proizvodnie i to in- 
tenziviranie rada kao faktora proizvodnje dok inten- 
ziviran ie kapitalom moramo da odlažemo bar u ve- 
ćem djelu za kasnija vremena. Uvađanjem kultura, 
koje zaposlavaiu mnogo radne snage okapanjem, 
ogrtanjem, pobiranjem, itd. uvođenjem stajskoga dr- 
žanja rogate stoke, kulture krmnoga bilia šireniem 
povrćarstva naročito u kraievima blasre klime, voćar- 
stva, cvjetarstva — ukratko intezivnijim iskorišći- 
vanjein radne snage, mi možemo da povisimo koli- 
činu i vrijednost poljoprivedne produkcije u velikoj 
mjeri, bez ulaganja naročitoira novoga kapitala, koji 
ie danas našemu seljaku gotovo nepristupan, u pro- 
izvodni proces. Ovo pitanje će vam postati u svemu 
svome oosegu odmah jasno, kada vam navedem, da kod 
nas imade krajeva u kojima se od raspoložive radne sn^- 
ge iskorišćuie tek 30%, a imade ih gdie taj postotak 
pada ispod 20%! Ako uzmete, da fabrički radnik is- 
korišćuje oko fiO—70%. obrtnik često i 80% svoje 
radnesnage, tada vam je jasno, zašto naš seljak tako 
oskudno živi, zašto mu je prihod tako neznatan i 
standard života toliko nizak. Uz intenziviranje pro- 
izvodnje radom mi moramo preći sa čisto kvantita- 
tivne na kvalitetnu orodukciju, jer je to natoodesniji 
put za stalno povišenje naših proizvoda. Možda će 
ovoj svrsi, t. i. povišenju cijena moći za neki) vri- 
jeme da posluži — opet sa strane Jugoslavije — po- 
teknuto regulisanje svetske cjene žita u vezi sa kon- 
tingentiranjem izvoza, kako ga je zaključila žitna ko- 
misija u Londonu. Možda će to biti moguće DUtem 
nreferencijalnog sistema carina u Srednjoj Evropi. 
Bilo kako bilo. naš pojioprivrednik treba da bude 
poučen, kako da se prilagodi novim obstojnostima. 
Za sve bo je ootrebne mjere predvidio Zakon o una- 
nrpdaVanju poljoprivrede od fi septembra 1929. Na- 
žalost, taj se zakon ne provodi u punom opseeu, za 
njegovu primjenu nije daitas. nakon pet godina ioš 
uvek izdan pravilnik, po njemu prepisani planovi za 

organizaciju privrede u smjeru optimalizacije nje- 
zine prama postojećim naravnim i ekonomskim O- 
kolnostima nisu doneseni, kultura novih biljki, na- 
ročito uljonih, jedva se provodi, broj zimskih tečajeva 
za podučavanje seljaka opada, rad agronoma u na- 
rodu, koji bi mogao i trebao bi da bude najveći pod- 
strek za racionalizaciju poljoprivrede i podizanje nje- 
zinoga prihoda, — nalazi dovoljno podpore kod nad' 
ležnih faktora i ne može da donosi plod, koji se od 
njega očekuje. 

Držim, da bi se situacija bar donekle popravila, 
kado bi manjkajuću vlastitu inicijativu Ministarstva 
poljoprivrede, - ■ njemu davalo Privredno vijeće, ka- 
da bi ono postojalo. To Privredno veće je jedan kla- 
sičan primjer za našu narodnu psihu: i Skupština i Se- 
nat planuli su svetim ognjem zanosa zo njegovo os- 
tvarenje, ov'o nam je bio jedan od najprvih zakona 
po novome ustavu, vlado je stavila sama preklusi- 
van termin za njegovo ostvarenje, sve su priprave 
učinjene, da se Privredno vjeće sazove i odpočne ra- 
dom, — međutim prošao je preklusivni termin; pro- 
šle su dalje tri padine л, o Privrednom vijeću ni tra- 
ga ni glasa. Neimade sastanka bilo koje klase na 
šili privrednika, gdje nije govora o Home Privredno- 
me vijeću, mnogi o bome podnose Kraljevskoj vladi 
i rezolucije, potreba njegova se manifestuje u stoti- 
ne slučajeva, —■ ali njega neimade. U pomanjkanju 
Privrednog vijeća vidimo, da si pojedina ministarstva 
Rtvaraiu stalno savjete, sastavljaju komisije za prou- 
čavanje pojedinih pitanja privredne naravi sa dosta 
obilnim dotacijam:- itd., koje ali nikako ne mogu dl 
nadoknade instituciju, koja je ozakoniena ali neto- 
s'varena, a bez kole ne možemo doći do jednog je- 
dinstvenog, na solidarnosti sViju interesa izrađenoga 
privrednoga plana. Od kako se svjetska privreda na 
naš očigled raspada u refiotialne blokove, od kada 
se ugovorima u O^avi, u Viši-u. u Oslu. te paktom Ma- 
le antante. a valida naskoro i Rimskim poktom os- 
tvaraju reeionalni savezi, koii svako za sebe ide za 
svojim ciljevima no određenim putevima — mi po 
imperativnoj nuždi moramn takode da već iednom 
sami sebi položimo računa šfa možemo i šta hoćemo 
ostvariti u našoj ooštoj privredi. 

Držim da se, kado bi postojalo Privredno vjeće, 
ne bi pred zakonodavno tijelo iznosili ovako nepot- 
puni i neshodhi zakoni kao što su oni o razduživanju 
seljaka, o saniranju bankarstva, o žitnom režimu i 
slično. Ne bi se motrio dogoditi, da se neke industri- 
je, koje ovaj čas imadu dobru konjukturu kao na 
pr. tekstilna, pretjeravaju i dn ćemo uskoro imati je- 
dnu hipertrofiju i u ovoj proizvodnoj grani ili da se 
za volju jedne tuđe industrije benzina uništava naša 
vlastita fabrikrcija špirita i t. d. 

Naprotiv sam uveren, da bi jedno valjano sastav- 
ljeno Privredno vijeće izradilo u punoj harmoniji 
sviju privrednik:', jasne temelje naše privredne poli- 
tike, da bi ono znalo izneti predlože za sanaciju svi- 
ju oblika naše privredne krize: u seljaštvu, u indu- 
striji, u bankarstvu, — i to ne prema pogledima jed- 
nog administrativnog činovnika već iz živoga izvo- 
ra spoznaja ljudi iz prakse, kojima je sudbina pove- 
zana sa njihovim zvanjima i koja ta zvanja i njego- 
ve jade i potrebe dnevice uneznavaju i proživljavaju. 
Ako ikada, a ono u današnje vreme treba svaka vla- 
da da se osloni na ovakovo vijeće iskusnih, a patri- 
otskim osjećajima prožetih ljudi. Mi viđamo kako 
si ovakovo vijeće stvara Ruzvelt u Sjedinjenim Ame- 
ričkim Državama, Musolini u Italiji na najširoj osno- 
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vici korporativnog ustrojstva države, slično Hitler u 
Nemačkoj, dok ga Cehoslovačka imade već ud i'rije, 
isto tako Francuska, Poljski, i i. d. u raznim oblicima. 

Je li se jedan od razlogaj koji su doveli do uza- 
konjenja Privrednoga vijeća tečajem vremena, od 
kako je uzakonjen ■, izmenio u tolikoj mjeri da bi 
se ono radi toga moralo napustiti? Ja пе znam za 
nikakav ovakav razlog, ali znadem za mn >go njili 
koji gn traže. Zato se pouzdano nadam, poznavajući 
realno gledanje na ovaj problem sa strane našeg g. 
Ministra Pretsjednika, da će on ostvarenje Privrednog 
vijeća što prije pokrenuti i privesti ga provadanju 
velikih z.;>.iaća koje ga čekaju. 

Trebao bih i želeo bih još govoriti 0 raznim pro- 
blemima naše opšte a napose poljske privrede. Tu 
je problem o agrarnoj reformi, koji se sada po re- 
zulcatima može dovoljno već prosuditi, — ali ne bili 
hteo pre žalosne konstatacije posljedaka te »refor- 
me« naročito u sjevernim krajevima -lako da prika- 
zem već si pridržajem da to učinim drugom prilikom 
na koliko moguće iscrpan način. Htio bili spomenuli 
potrebu uređenja naših seljačkih obitelji па osnovu 
obiteljske zadruge, koja potreba izbija naročito sa- 
da kada toliko zemlje prelazi po agrarnoj reformi 
u ruke novih vh.'snika. Htio bih prešnbst potrebe do- 
nošenja Zakona o zadrugars'tVU, koje ovako po sta- 
rim, regionalnim zakonima ne može da se konsoli- 
duje, hteo bih prikazati u kolikoj je meri prenapeta 
porezna snaga naših poljoprivrednika i kakvim re- 
zultatima to rodi, i još mnbgo toga što bi treba 
li urediti ili popraviti. Ali odmaklo vrijeme sili me 
da ne zlorabljujem dalje važu veliku strpljiv ist. 

Ja imadem puno poverenje u Vladu, koju vodi 
G. Pretsjednik Uzunović, da će ona hteii i znati pro- 
naći mogućnosti kako bi se ovde u najboljoj name- 
ri i bez IkaklOVe pomisli iznesenj manjci ispravili i 
obrazloženi predloži uvažili. Jer oni imadu jedini 
cilj da svaki senator, pa i ja, po SVOJOJ najboljoj mo- 
gućnosti, opravda ostvarenje ovoga visokoga tijela, 
da doprinese koliko god može konsolidaciji države, 
napretku i veličini naše zajedničke domovine Jugo- 
slavije i slavi našeg velikog Vladara. Ja ću glasati 
za budžet. (Pljeskanje). 

Pvtpretsednik dr. Uroš Krulj: Reč Ima g. dr. Sa- 
va blmanski. 

Др. Сава Улмански: Господо сенатори, нај- 
ja'ui иомеиат парламентарног рада опетује се сва- 
ке годиие у доношењу државиог буџета Овом при- 
лгаоом дана je иогућнос! Краљевској влади одаошо 
поЈединим чланшима Kp. владе да наи покажу би- 
ланс cuora рада и да изнесу своје камјере за рад v 
будућем буџетском периоду. Члановима Народног 
претставништва опет je дана могућност да готово 
неограничвно врше критику no овим питањима д;>- 
жавног ррганизма. 

У научном свету je објектсшна и стварна кри- 
тика упек пожељна, јер oua придонаша (жстрењу 
појмова n има увек јасиије и одређеиије резултате 
;<а послеДицу. Једнако вреди и за сваки чин, з*а 
свами i ад, na iaico и :м цео држаани организам. 

Права критика не инкриминира и рекримини- 
pa, neli стварно проиатра садашње стање и гледа 
у буду1шрст. MeljviiiM ахо и свакн човек и*и право 
na објективну и стварну критику према своме no- 
ложају, то има и дужност, ако \oiie да буде ва- 
• i.an члап сноје заједппце, т. ј. СВОЈе држапе, да у 
Критици каже no својој iiaj6(u>oj саиестп n знању 

како on се требало радити да се што бол»и ефекат 
получи за целину. 

Посподо сепатори, мп пмамо TO npano у najja- 
чој форми али исто тако и прије споменуту дуж- 

•ност у целој њезиној тежини. Због тога и држим, 
да у данашње време и у овом Дому нису на ијесту 
неплодне, a можда и негативне политичке дискуси- 
је. Држим, да би била велика заблуда мислити да 
ма тко v пароду то тражи. Напротив очекује се од 
овога Дома даиас, где се цео свет палааи у ЈСДНОМ 
привредном хаосу, да ми са свпм нашим искуством 
и знап.ем сарађујемо na олакшњу привредне кризе 
и да народу реалним и конструктивним радом m.- 
могнемо- 

Увјерен сам, да и Краљевска влада очекује о- 
вакав поступак те да радо прииа од нак све ствар- 
ne и објектпвпе побуде за даљп тешки рад. 
Људски неразум довео je до тога привреднога 

хаоса и данас диктује пужда. Али нешособност и 
»leDa.i-anocT које су могле владати у доба КОЊук- 
туре, тону, морају нтчезнути. Данашње хаотично 

• привреде, или камо бих рекао, данашњу при- 
вредпу револуцију сиотрам само за тешку предиг- 
РУ снажном еволуционисгачком налретку. 

Па.ма je првенствема дужност да снажно и 
сложно порадимо у том смјеру, да са што мап.е пер- 
гурбација пређемо у ту еволуцију конструктивним 
радом. 

Свестан своје дужиосга, иишљења сам да 
мсправно KopncTmu Moi у paiMO опда, ако сам потпу- 
no lUKpen u ako псгипп гледам у очи ге иолим Пас, 
господо ceuai^opH, a н господу ресорне Минкстре да 
Mii то ne аамере. 

11ј)ед пама je nonn буиег n фананонјск« ЗВКОН 
:.. буџетску перподу 1934/35, који су иагласани v 

11ародној скулштини. 
Нредложепп буџет садржп доаекле један па- 

радокс, on je велик, алп и малеп. Он je велик с об- 
зиром na терет КОЈИ пмаду aiocnm шпроки слојевп 
народа у то вреие тешке привредне депреси-је. ЕСрај 
тога он претставлја сцмо једап део repe i a јер при- 
долазе још баповпнскп n опттппскп буџетп са сво- 
јпм теретома, мој« су велики. Мален je опет пред- 
ЛОЖвНИ буџет јер у мпошм ппкт.пма ие дозвол.аил 
ЛОТребну да.тпу паградп.у државаог организма, иа- 
рочпто баш с обзиром na ме1)е које су потребпе за 
консируктивни   излаз   нз   данашњег   привредног 
^ lan.a. 

Краллвска влада настојала je хвале вредно 
јаком коипресијом смап.птп држивне расходе у 
оквиру свога »програма прмвредне и финаиоијске 
саиоодбрше«, камо то каже г. Министар финансија 
у СВОМ експозеу. И ja се палам да heMO скоро упо- 
aaarn raj ПрОГраМ. 

Како je сваки државни 6yuei огледало не само 
дрокавног газдинства, непо и целог живота, одно- 
eno привредне политике у држави, го треба због 
тога sa правилну оцену буџета ракгматрати садашње 
привредко стање. 

Много пута се чују и читају rspuube да je кул- 
Miniannja привредне депресије прошла и да се опа- 
жа нзвесно побољшшБе. У колпко ге појаве пма у 
некојим државама онда je то први почетак еволу- 
циокистичког развоја неког новог привредног cn- 
стема. Познавајући гачно економске прилике name 
државе, морам пстппп за вол.у pelm да na жалост 
ne могу Koiuaronam које поболдпап.е код нас. 
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Главни фактор luiuie привреде iieocnop)io je 
пбљопривјзеда, у Kojoj ради и од које живи око 
S0% житеља наше државе, oAHocrio bjco 11,000.000 
душа, a 6aui je ona ipana данас у иајјачој кризи. 

Упорашгивпт иату полЈОпрпнреду са исгом у 
другим земл>.ама морамо момсгатовати да се она на- 
лазила у врло спорОм ii|)orpecy, и мада je ona наш 
главии привредии (})актор, посветили CMO joj до са- 
да мало пажње. 

Господо, иозпата je чињеница, да je пол>о- 
п|)нвреда иајкопзерпативиија граиа прииреде, али 
сходним мерама може се та конзервативност сло- 
митнг. Због тога мислим да je дужпост и Краљев- 
ске владе и нас, да прсстаиемо са маћухинским no- 
ступком према пољопривреди и да неодложно 
приступимо мерама, ма м присилним, у смеру по- 
јачања пољопркврбде a тиме и целе name при- 
нреде уопште. 

Господо, п|)пи н пајтежн проблем je финан- 
сијско стаи>е иашег земл.орадпика. On je данас 
тешко задужеи. Његова конзумиа и ћлаћђвна МОћ 
ja спала1 ma мииимум, a једиако и његова кредит- 
иа способиост. Зарада ibeiona BCIIHUOM je пега- 
тивна, тј. нде na терст саме супстамције. Због 
тога стања иапредује пауперизација землЈораднка, 
дакле ueliHiie иатег народа. Настојало се дапас 
важе11им законским мерама o раздужењу сел.ака 
дати земљорадинку одушка и спасти га од неми- 
новне пропасти. Дана му je могућноет за одгоду 
плаћања дугова. Разуме се да je TO једа« проВи- 
зориј, a ne решење, јер се тиме не елимииира mi 
један од upe иаведених фактора. Због тога сма- 
трам да je паша дужност да чим пре приступимо 
дефинитивном решењу тј. да донесемо закои o 
регулисању земл>орад11Ичких дугова. To би.тре- 
бало, no мом мн111л>ењу, спровести путем Аграрпе 
банке конверзијом сељачких дугова у висиии њн- 
хова задужења код приватних новчапнх завода, a 
на темел>у обвезница и 100—200% покрићем у 
землЈИ. 

Господо, једнако хитпо je, no мом мишЛ)ењу, 
да се пристуии реформи пореског система, паро- 
ЧИТО с обзиром на землЈариту. 

Дал.и проблем лежи у ниској цени поЛ)ОПри- 
вредних производа и у иесразмеру цена тих про- 
извода oai онима ипдустријских артикала. Држим 
да су мере у Циљу једностраног повишења цена 
пољопривредиих пронзвода само пролазног кч- 
рактера и е(|)екта. У том циљу потребне су хит- 
не мбре у смеру преоријентације наше целокуппе 
пп.Ј.опртвредне п^омзводње, 

Господо, посматрамо ли машу ПОЉОпривред* 
пу Ироизводњу, морамо да констатујемо следе11е: 
i) Она je већином примитивна, често неподесна, 
a према томе je и квалитет производа 'Неједиак, 
нестабилан или слаб; 2) о«а je једиострана; 3) па- 
даи.е конзума; 4) ограничавање извоза, односио 
iieMorylvH()CT исправие прође. Ови моменти иајви- 
nie дејствуЈу na цеиу. За доказ ови.ч констатација 
слободан сам иавести следеће иримере. 

11рема задњим статистичким подацима у на- 
шој држави има још увек близу 500.000 рала, да- 
кле пајпримитивпијег бруђа за обрађивање зем- 
л.е. У11от])еба уметних пнојива миннмална je. 

Господо, главни усеви код нас јесу: житари- 
це (ишеница, кукуруз, зоб, раж, јечам)! У пшени- 
ци имали смо 1933 одличну жетву, те смо добили 
од 2,127.000 хектара 26,280.000 кв. или  12,3 квни- 

тала no хектару (док je у другим државама npo- 
сјек од 15,5 до 26 кв.). 

Код кукуруза имамо просек (не узевши го- 
дину 1933) од 14,32 кв. про хектару (2,617.414 хек- 
тара са просечно 38,000.000 кв.). 

Од укупно 7,042.276 хектара зиратие земље 
засејано je кукурузои и пшепицом 4,744.414 хек- 
тара т.ј. око 67%, док индустрнјским бил.ем само 
око 2% a махунасгим1 биљем око 1%. 

Beh из ових бројева видимо да принбси no 
хектару ne задовол^авају, јер стоје далеко,иза 
просјека у другим државама чак и опде, гдје су 
знатно пеповол.пији услови за производњу ових 
култура inero код шс. Осим тога доказују ове 
бројке једностраност паше производИ)е. 

Проматрамо ли нашу статистику извоза и уво- 
за 11оЛ)Опривредних сировииа v години 1933, то 
изнаша: 

тона у 1000 дниара 
Извоз        1,000.000 1,884.000.— 
Увоз 158.000 1,080.000.— 

Односно наша пољопривреда дала je спољно трго- 
вннску активу од само 800.000.000 динара. 

Мајјачи извозни артикли су: кукуруз, свежо 
Bohe, шљиВе, хмељ, дуваи, говеда, свиње, живииа, 
свеже месо, jaja, коже, док су најјачи увозни арти- 
кли: памук, билЈна влакна, вуна, свила, коже, пи- 
ринач, јужно Bohe, и ул>е11и плодовн. 

Ови лаводн нам јасно доказују аадаље да у- 
важамо у великим количинама пол>опривредне си- 
ровине за иашу индустрију, koje бн сировиме мо- 
гли према постојећим наравиим условима готово 
у целости ii|)oii3Bai)aTn у нашој земљи, нарочито 
с обзиром на наше потребе и na даиашње светске 
привредне прилике. To су нездраве појаве, које 
морамо чим  upe елиминнсатн! 

Мпоги he заузети становиште: кад je актнваи 
таш трговински биланс, онда то не смета јер по- 
стоји живахна измена добара. Оћћенито и у при- 
јаипвим приликама вредило би то, али данас ne. 
Нарочито ако анализирамо трговиискн биланс 
лрОматрајући извоз и увоз no количнии n вред- 
ности, одиосно ако проматрамо екоиомске маказе. 

Иадал>е, господо сенатори, видимо да je после- 
ратиа психоза готово у свнм државама, a шарочи- 
то у индустријским родила идеју аутархизма и 
развитак ирилика у задњих десет годииа внше пе- 
го јасно доказује да индустријске државе и те ка- 
ко пламски напредују у пол.опривредпом аутар- 
киз.му И баш ово je првемствено криво да наш из- 
воз опада те бн погрешно бнло да узрок томе тра- 
жимо једгак) у квалнтету наших производа. Дакле, 
миоге државе прешле су, можда и против уверења 
мјеродавних фактора, у офанзиву против аграр- 
них држава. Сваки нападнути нема само право ne- 
го дужност да се браии т. ј. у том случају морамо 
прећи у дефанзивни аутархнзам. Офанзивни ау- 
тархизам изграђује све више барнјере у трговин- 
ском промету; пастали су системн увозних забра- 
па (одиосио дозвола), контингеиата и компенза- 
ција. Ти системи су много упливисани од политич- 
ких мо.мената, па тиме клаузула шајвећег повла- 
iiireiba постаје управо илузорна. Иико пе може 
тражити да ми то гледамо скрштсинх руку и прн- 
aciajeM да смо криви mro Beli до сада нисмо пре- 
дузели сходне мере. 

Све  землЈб  према којима   првечствсио  гравн 
тира наш извоз бил.них и сточпих производа уве- 
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ле су већ систем KoiiTnnretiaTa, односио увозних 
забрана (н. пр. Аустрнја, Чехословачка, Италнја, 
Француска, Грчка, Енглеска, Швајцарска и Немач- 
ка). Али ne само да ми нисмо увели до сада КОН- 
типгентирање, већ структура наше трговине до- 
звол>ава још и организовану купњу КОД <нас. 

Све то деј|ствује врло лоше и на објам трго- 
вине и још јаче на цену пољопривредних произ- 
бодз. 

Господо сенатори, даиашп.а ситуација у Kojy 
je дошла светска привреда, јасно нам налаже да се 
морамо властитом снагом дићи у свим гранама 
привреде да решимо нашу сопствену кризу. Ми 
морамо дићи нашега земљорадника, омогућити иу 
боље цене и ми морамо дићи унутраш1ву конзум- 

'ну снагу. Можда се где где чује мишљење да би 
требало преоријентисати нашу сцољну трговину. 
To je само ограннчено могуће и само за извесне 
количине извесних артикала, алн за иаше иајјаче 
познције морамо сачуватн чим miuic старе пијаце 
јер их друге не примају. 

Морам иавести још једну чињеинцу, која до- 
казује исправност мојих прије споменутих маво- 
да, a то je стање нашег сточарства. Г1роматрају1ш 
званнчпу статистику копстатујемо осетЛ)Иво опа- 
дање броја коња, говеда и свиња, a пораст код о- 
ваца и живине. Код трију првих врста немамо ни 
аутоматски прираст, a код последњих једва тај. 
Оснилација нзвоза појединиХ врста ne стоји у 
сразмери са бројчаном промјемом. Ове промјеие 
и разлнке — узевши у обзир и болести — нам ja- 
čao показују депекорацију и п£уперизћцију чаше 
пољопривреде. 

Из целог овог расматрања пронзилази импе- 
ратив за хитне мере у шшу правог ynaripel)eifaa и 
преоријентације наше ползопривредне производ11)е 
и npol)e тих производа. 

Знам да je многима непријатап израз: планска 
прнвреда али и планских привреда има разннх no 
својој структури и no цшву. Нама je потребно: 
оргапизација наше пол.опривреде и програматски 
рад. Kao што je потребно да сваки град има своју 
генералну регулаториу осиову или шумарство сво- 
ју госг10да[)ску основу тако je потребно да и na- 
ma привреда добије основу за њену политику с об- 
зиром na дапашше стање и потребу даљљег раз- 
витка. 

Toj мери' помало приступају сви иајновији 
плаиовн Чехословачке и Мађарске који су изра1)е- 
ни у последње време. По питању потребс полјО- 
привредпог плана код нас писао сам већ у јуну 
1930 године. У спозпаји ове потребе, a због no- 
мањк&ња свих потребних подлога образована ]е 
год. 1932 код Мимистарства Пол>опривреде једна 
специјална комисија стручњака са задатком дл 
нзради такав плаи за пољопривреду. Свршивши 
BeliH део свога рада дошло je иажалост лети 1933 
године до застоја, те до дапас није било могуће 
тај рад наставити и довршити. 

Цнл> тога плаша јест: 1) — Према државпим 
потребама те према могућности спољие грговнпе 
преоријентисање пољопривредне производ1ве; 2) — 
да^ се одреде наравни и екшомски реоии за раз- 
вијање поједине гране пољопривредие производшо; 
3) — да се одреде најподесније врсте, сорте и па- 
смние с обзиром na унутрашњи конзум, иа светско 
тржиште, те na прнлнке поједииих    производпих 

рејона; 4) — да се израде предлози за прова1)ање 
плана потребних закоиских мера. 

Јасно je да he се мерама од 1—3 постнћи МНО- 
ro боље цене за пољопривредпе ироизводе. 

Госиодо сенатори, баш ових дана читамо у 
нашрј и свјетској штампи да се код негдашњих 
преговора у Риму закл.учила борба против аутар- 
хије. Преурањено би било те вести узети у расма- 
трање. И ако би се то обистиннло ипак не би Мо> 
гло смањити потребу за планском оргаиизацијом 
наше пољопривреде. 

C обзиром na систем кс^птипгентирања код 
других држава и с обзиром na регулацију унутар"' 
њег тржишта неопходна je државиа нмтервенција 

■код прође. Ово у корист већине земљорадника 
целисходпо провести могуће je iro мом мишл,ењу 
само онда ако су произво^ачи удружени. Уопће 
сам уверен да he у даљнем развитку привредиога 
жнвота иаше државе задруге имати главпу улогу. 
Збрг тога треба чим upe донети један валзаии за- 
дружни закон, који треба да 1115едви1)а задруго 
свих врсти: кредитне, произво1)ачке, продајне, пре- 
рађивачке; потрошачке ит.д. 

У здравом задругарству лежи наша даљна при- 
вредна будућност| 

Једиако треба iiaJBeiiy пажњу посветити општој 
и пољопривредној просвети народа. У ту сврху 
треба спррвести, специјалпим законом, реоргапи- 
зацнју пол»опри8редног школства узевши у обзир 
да нам најмање треба средњих, пол>опривредних 
школа, алн тим внше пижих, a нарочито у облику 
зимских течајева, путујућих учитеља и специјал- 
них курсева. Марочиту пажњу треба посветити 
пољопривредном школовању учител>а и свеКепи- 
ка, којн су због својих положаја најпозванији да 
врше и полЈОпривредну просвету у лароду. 

Надал,е треба законом провести реоргапиза- 
цнју иаших пол:,опривредних огледних и комтрол- 
иих станица. 

Док вал.а с једне страие комтролу одвојитн, то 
треба с друге стране огледне станице, којима je 
првенствена сврха примена научних тековина, пре- 
творити у реоиске филијале једног цеитралног за- 
вода за полљпривредпа нспитиванА 

Лавна пољопривредна служба захтева потпуиу 
реорганизацију. Место пол>опривредних |)е(|)ере- 
ната треба да заузму искуснн стручњаци који, пр- 
венствеио имаду радитн у народу, вршећи дужност 
саветодаваца и оргаиизатора те контроле сел>ач- 
ких примјеринх господарстава. Среске агрономе, 
крај којих треба за будућност предвидети и оп- 
ппипске агрономе, ваља отеретити капцеларнјског 
рада, ириделећн им зато потребнн персонал. 

Како земљорадиичкн сталеж — пајјачи и нај- 
важинји у држави — једини нема своју 1)епрезен- 
тацију, то би требало одмах приступити оживотво- 
рењу зеил>орадничких комора. Ове установе би 
зиатио олакшале проведбу аољопривредног плша. 

Muore CMCTibe систематском раду прави песи- 
гурност посједа у сјеверпим крајевима државе, те 
вал^а ликвидацију Аграрне реформе иа пол.опрн- 
вредним и шумским велепоседима чим пре про- 
вести. 

Проведбом ових мера нсказаКе се потреба још 
и других реформи. 

Ефекат ових мјера и плама показао би се већ 
(према нарави поједнинх грака) у року од једне 
до 6 подина    (сузнван.е култура,  нптензивирање, 
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повећање производње). Дубоко сам уверен да iie 
оргаМизација name iiponsBOAibe na том темељу ре- 
iinrni и пита11>е наших пасивних крајева, т. ј. они 
he у најмању руку знатно снизити свој пасивитет. 

C обзиром na прије споменуте, a у сирху што 
целисходнијег регулнсаи.а name спољпе трговние 
и у цил.у стварања тто повољнијих услова за про- 
ђу земљорадничких производа, потребпо би било 
да Kp. влада приступи уведењу коптингената, од- 
посно увозних забрана. 

Beli по бити ствари разуме се само no себи да 
ne може остати само код једног пол>6прИВредног 
плана, ма да je та пронзводња КОД nac пајјача. 
Но ona je тако уско повезана с осталом привредом, 
те се логички мора приступити изради једпог on- 
ilirci- привредног плапа. Крај све спреме ресорпог 
особља не би било иогућб да се такав плап без 
најтешње сарадње са практичним привредницима 
изради. Како je бат у данашњим приликама no- 
гребан стручни савет Kp. влади no свпм привре- 
дпим питањима, то би у ове сврхе требало при- 
ступити осгварењу Привредног већа. 

Неумјесш) би било код ппдустрпје noliii путем 
аутаркизма у сваку цепу. Иапротнв ми морамо на- 
шу кпдустријску полптику тако удеспти, да nam 
вишак у приватној, дакле пољопривредној, произ- 
водњи можемо замепити индустријским пронзво- 
дпма из Д|)угих земал.а. Upe свега морамо (ђаво- 
ризоватп и плапом определити т.зв. конзумну nii- 
дустрију, која прерађује name домвКе пољопри- 
вредпе производе и која he првепствепо намири- 
ти домаће потребе, na опда и одбрамбепу ипду- 
стрију. Нољопривредаа индустрија у ужем и ши- 
рем смислу јест премиса. A баш у тој rpann нам 
naJBnme фали. H.tip, ми произва1)амо годишње 
око 20 милиона кгр. вупе, a у целој држави пема- 
мо пи једпу праону и сортираону за вупу. Или 
тто се тиче лапа ми имамо просечио годишње за- 
сијано око 13.000 хектара са лапом, која поврти- 
на рационално сбрађона достајала би за пгжри- 
he иатих потреба, a пема.мо у држави ни једну 
преднопицу лапа. 

Hama фабрикација шешира Даје врло лепе 
произсоде који могу да успешно конкуришу са 
ПОЗНатим ппоземппм фабппкама. Длака за ту фа- 
брикацију југословенске провениенције и та je 
тражепа марка na светском тржишту. Но ии пема- 
мо ни једну ипдустрију која би прерадила ову дла- 
ку, Beli се иста експортира "- ипоземство оипова, 
a сортирана и чишћена се враћа натраг ит.д. ит.д. 

У том ппдустријском плану требало би дакле 
првенствено фаворизовати ипдустрију свих врсти, 
међутим би требало излучити неоправдану Koja je 
пастала у доба копЈупктуре у шпекулатпвпе сврхе, 
a BehniiioM страпим капиталом. 

Треба иапомепути да има jom и дииас ппду- 
стрија које имаду лепу чисту зараду. Овамо cna- 
дају na пример фабрика шеКера: Ta зарада иде на 
ттету земљррадника који he ове гоДине примити 
само 17 динара за Q pene. У том питању морале би 
бИти name две државпе uiehepane регулатпв и пре- 
ма произво1)а!чу као mro n према ПОтрошачу. Са ве- 
лпким задовољством прихваћам § 66 Финансијског 
закопа, који дајс овлашћење г. Министру финан- 
сија за извеспе мјере no том питању од којих се 
може очекивати зпатпо побол>тање. (Чукарица 
предви1)а добит од 10 мнлиопа 720 хилЈада a Бе- 
ље 7. милиона 496 хилЈада). Колика je и потреба 

пол>опривреде за увођењем контингената односно 
увозпим забранама код нас, то jom више тражи 
ту меру nama млада индустрија. Ham;; индустрија 
већим делом трпн мпого од привредпе депресије 
ма да и кз других .разлога и у другом облнку, те 
би кроз горњу меру она знатно оживела. 

Кризрм увеликом делу namer банкарства no- 
гођепа je у првом реду солидна индустрија и трго- 
Bima јер пису у стању да си прнбаве потребпе кре- 
дите. Мора се дакле приступити решењу тога mi- 
тања. 

Држн.м да би за дал>п nam привредни разви- 
так потребно било да свака гјзаиа прпвреде пма 
свој новчани завод. Делом je то већ створепо те 
би се морала нарочито оживотворити jom и Ил- 
дустријска банка. 

Једним законом 6 бапкама требало би тачно 
определити ibiixoB делРкруг као mro и одредитп 
ригорозну државну контролу над њима, да би се 
у будуће спречило mro смо доживјели. Дапас су 
банке већином имобилне те су за њихову мобили- 
зацију потребна нова средства. 

1'осподо cenarropn, много се говори o пате.м ва- 
лутном проблему. 

Изјавл.ујем да сам против »инфлације«, јер 
би ова користила само једпој малој групи људи у 
нашој држави a веЈшни не бп корпстила. 

1 le улазећи дубл.е у тај проблем, задржао бих 
се саио na једном дијелу. 

Mu имамо »крпзу оптнцаја« n та najmime смета 
namoj прнвредн! 

Државни буџет предвиђа приходе и расходе у 
висини од 10,171,250.798 дииара. K овоме пртдолазе 
jom баповппскп и опттппски буџети. 

AKO ове укупно узмемо na једној страни те on- 
тицај повчапнца и сребра с друге стране, онда ви- 
днмо да би сваки динар морзо 2,75 пута годитње 
проћи кроз јавпе касе. Међутим тачпо знамс да je 
крпза поверења у повчаие заводе проузроковала 
тесаурацију новца у огромној колпчини. 

Стручњаци тврде ла данас nnje внте у оптицаг 
ју од 50% целог повца. To би зиачнло да сваки ди- 
nap мора пет-тест пута годишн>е npohn кроз jaBine 
касе, тто je већ техппчки иемогуће. У иптересу др- 
жавног организма те оживљавање наше привреде 
постоји хитна потреба дасе ослободи тесаурираии 
новац и да бар већим делом до1)е у промет- Излит- 
ио би било чекати na нормални побратак noBjepe- 
na. Taj прилив тесаурирапог новца се може na раз- 
не начине спровести. Један модус био би принудни 
зајам. Држпм да ефекат обнчпога припудпога зајма 
ne би био задовол^вајућп јер бп се с једпе страие 
скрпвало дал.е и мпого, a с д|)уге črpane би била те- 
тко погођепа опет nama пољопривреда и инду- 
стрија. 

Ja мислим да би једап другп облик прнпудпог 
зајма получио целисходнији ефекат. 

Штемплирање новчаница са индивидуалним за- 
дрЗкавањем новца према објективно просуђиваним 
потребама посједппка n повезана регистрацијом те 
припудпим улошком сувишка na књижице Држав- 
ne хипотекарне банке, дало би у кратко време зна- 
тан прилпв гбтовине. Тнме би држава предузела 
гаранцију за те улотке. Ови улошци отворили on 
једну врсту за себе, одвојпо од уложака, које би 
драговолло учииили сопственицн ксд других, no др- 
жави означеним, новчаним завоДима. 

Народпа банка    преузевшп    већИМ делом  raj 
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новац од Државме хипотекарне банке имала би 
дужност да исги припеде приватним новчаним за- 
водима за држање њихове ликвидностн и осталим 
гранама привреде. 

Лубоко сам уверсн да би се na raj начпи no- 
стигло двоје: 

1 — За кратко вре.ме привело би се машој при- 
вреди најмање једна милијарда дииара; 

2 — Створило би се присилним начином пове- 
рење уз претпоставку да he провсдбе ове мере 
rcnpaBiro да фумкциоиишу. 

Ова мера дала би у заједаици са иривредним 
планом новн иштулс целој нашој привреди, a anal- 
no би олакшала решавање проблема наших новча- 
иих завода и свих осталих пашнх привредних иро- 
блема. 

Како видите, господо оенагори, сто.јимо мред 
императиниом потребом да решавамо тешке про- 
блеме и да посвршавамо велики рад, који захтева 
и од Крал>евске владе и од нас свију иапор свих 
снага ума и личне способности- 

Пре свега се го тражи од стручних ресора и од 
њихових чиновника. Најспремније људр треба ПО- 
ставитн ma права мсста беа ( бзира ma споредне и за 
привпеду нрелевантне моменте." 

Осим тога потребна je најужа 'сарздња између 
привредних ресора, нарочито трговиие и 'индустри- 
Je, шуме и рудника те полЈОпривреде у корист ис- 
правне проведбе тих мера и у корнст иаше цело- 
купне привреде. 

Једнако ће бити потребна целисходна реопга- 
ннзациј« ресорних Министарстава, нарочито Ми- 
кнстарства пољопривреде. Јелнако би требало про- 
вести комерци.јализаиију државних предузећа. .Ie- 
дан врло 3!гачајаи корзк у том правцу предвиђа 
овла'Ч'ћење у § 55 Финаигмјског закс.ии 

Господо сенатори! У таковчм часовима врло 
HCVMCCHO ,ie говоритп o каковој ррдукиијн тата 
или пеизија државних службеника. Лср само ако ове 
нр. пролетаризирамо можемо очекнватп повол.ан 
сфект у раду и коизуму. 

Данас просечна плата државног чиновника изна- 
ma 15Г)0.— динара, a пепзија око 800.— динара мс- 
сечно. To иије ни екзигтенчшг минимум. Врло je 
хвале вредно што je Крал^вока влада одбилз. сва- 
ки преллог o сшгзаваи.у тих приндлежности и i a 
молим Крал.евску владу да не само устра!е ка том 
стаповиппу, шта више да, чим се укаже мсгућност, 
провсле рерултеач.е ин мелиус. To ће бити и моћ- 
ио сретство за сузбијаље прнсилне корупције или 
корупцнје из беде. 

Друго je питаи.с: број лпжжних чиновмика. 
Лпжим да je овлј глобалпо безуветмо велик. Мно- 
го пута-се Шстиче социјални момсиат кол тога броја, 
Држаина служба no свим зоашима/ције опскрба гпа- 
hana Bch потреба државе за вал.ано функционисћ- 
ње лпжавпог апапата. 

Како je у впеме коњуктупе био знатан олтив 
лржавпих службепика у прмратне струке. тзкосала 
У време привредне депресије видимо обратпо. Из 
властитог искуства знам крлико л.уди рправдакгр a 
кадкада и неопржпдано траже игшопггоње коп јав- 
них надлештава. Полузмемо лп псхи(е иаведене ме- 
ре за подизап.е нашег привредног живота, видеће- 
мо да ће број компетенагга на државну службу знат- 
но отпастп. 

Дужпост je nama да ово регулишемо и једпом 

целисходпом просветпом полптиком, o ;<ојој iiv го- 
воритн у спсинјалној дебати. 

Регулацију броја државких служоеника рмр- 
гућиће и »коренпте адмипистративне ре(|)ор.\1е« ко-. 
je je пајавио г- Миншстар фшшншја у свом скспо- 
зеу n утврђена систематизација места у државнрј 
служби према § 64 Фииаисијског закопа. Тиме ће 
битп мпгуће да се узму у обзир народпе и државпе 
потребе no поједипим струкама и уловољаваље 
овим у пуној мсри. 

Међутим проведба овнх мера кије im лака ни 
ни брза, a прилике захтевају још дал^е могуНе у- 
штеде, т. ј. брже одноото прелазпе мере. Овакове 
би биле: 

1 — Чим je буџет ступио на снагу треба објави- 
тп коликасу нова намјештеша могућа no појелипим 
звањима у буџетском периоду 1934/35. године. 
Предложене молбе мислим да би требало помпо и 
објективно испитати, a пегативчз решења одмах 
издати. 

2 — За поједина звања требало би обуставити 
према потреби за будућу бууетску годину, a можда 
и за две, сваки пријем без икакве изнимке и то 
одмах објавити. 

3 — Сва до 1 апрчла 1934 године пепопуњенз 
места и ona која he се TOKOM нове гсине испра- 
зиити, ne би се пмала попуњавати, neli у колико 
постоји (неопходна потреба поставл>атн вршиоце 
дужпоста односпо поверити ичиновницима пиже- 
га ранга. 

4 — Требало би обуставити no свима ресори- 
ма vnanpeheiba (осим периодских повишнца) за 
целу буџетску годину  1934/35. 

Ja сам си свестан да су то тешке меое, али сва- 
Kii ЧИЛОВНИК iie лакше то примити и споспти него 
ма какову редукцију ппипаллежпости. 

Иако ми иије могуће ефекат ових мера изра- 
зити у бројкама, то сам ипак уверен да би се wai тај 
начип могле постићи зпатпе уштеле персочалних 
издатака у предложеном буџету односно у буџ«*.- 
тима  поједипих  институција. 

До предлога бупета за годину 1935/36 могуКе 
би било провести и тако потребну оационализацију 
буџета, чија потреба још јаче избија код матери- 
јалних расхода. 

Сматрам, да крај свега шстпјањ.- г. Мипнстпа 
финаншја jotu увек није састављен бупет гтпрма 
стварншм потребаиа ма и у суженом облику. Г. Ми- 
нистар фипакснја a и г. г. ресорни Мипнстри иису 
HM у могућности да просућују буиете свих ИНСТИТУ- 
iniin и сгавака. г. Министар фин1Рмги1*а ie јелнно у 
таи.у да доводе у склад, колико je могуће, прпходе 
и рзсхоле. 

Г. Министар фишнси-ја нзеештаеа у свом експп- 
sev да je примењен општи пооиенат см^њења за 
појелцче врсте оасхола кол свих pecona и to: 

50% за откуп иман.а зграда и земд-ишта, на- 
бавкр и оправке иамештаја; 

20% канцеларијски трошкови, набавке, оправ- 
ке згпдла и т. д.; 

15^ путпи и подвозни трошкови, кнрије, довр- 
шење објеката; 

10% за поштаиске и телефонске прнстојбе итд.; 
7%  код огревног матсрнјала; 
5% код свих осталих расхола. 
Извините ме, госполо сенатори, али ово ша- 

блопско смап>ивап>(' пити ie праведно питн може 
получнтп    прави ефекат одиоспо    циљ    испрлвпе 
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штедње. Док hc омо иадлешгво које je upe спретно 
саставило своје буџетске потребе ne са.мо добро 
npohu utro имати још превите, дотле he друго 
страдатп. 

Дубоко сам уверен m Cm се све крај тог скуче- 
НОГ буиета могла постићи Још знатна уштеда одпо- 
eno МНОГО 6o,i)H е(|)екат у облику целнсходне no- 
Tpomibe ако би се провела рацноналнзацнја и iiii/m- 
иидуална оцена. 

Предложио бих дакле конкретпо: 
1 — Да се у будуће отступа од шаблоноског 

састава буџета. 
2 — Да се пристуми ригорозној ревИзији буџет- 

ских ставзка код поједииих надаештава под лич- 
ном одговорнотћу шефавв падлеипава и према ре- 
зултату да се индивидуално примени проценат 
снижења. 

3 — Да Крал)евс1<а влада изеоли у том смеру 
сходне нарсдбе издати. 

Проматрајући тако наше привредџо стан.е и 
мере које су потребпе у цил,у његовог побољша- 
и.a иорам копстатовати да највећу пажњу требз 
посветити привредаим ресорима, a нарочито no- 
љопривредном. 

У предложеном буџету за годипу 1934/35 от- 
пада за издатке ресора: пољопп';спеде 10% С-^д- 
бивши Згр. и закл. онда само 0.5%), трговине n 
индустрнје 0.6%, шума и руда 2,8''«. 

Ha три главна ресора пародне привреде отпа- 
да дакле само 4,4% расхода целокупног буџета. 

Да je то испод мипумума парочито с обзиром 
na претстојеће ПОТрббнО решеп.е привредпих ripo- 
блема то je очито. 

Оспм тога баш je Мипистарство пол^опривре- 
де у овом буџету пајосетл>ивије погођено, јер има 
укупно за 19,000.000 или 1/6 мање, него у прошлој 
буџетској годипи. Пбдбацивање класпе лутрије не 
можс то оправдати јер се je морао овај мањак n:i- 
макпути из других прихода. 

Господнп Министар финансија каже у свом 
експозеу, да у ресору пољопривреде има и још ја- 
ких позиција у бановинским буџетима. Велико je' 
питање колико he се моћи од ових даљних 100 ми- 
лио?1а реалпзовати. A и све скума у IIVIIO.M опсегу 
било би премало. 

Ja молим Крал^евску владу да путем датог joj 
овлашћења у финансијском закону no могућпости 
сходно коригује токои буџетског периода ову ве- 
лику грешку. 

Све прије наведене мјере изгледају можда ра- 
дикалпе, парочито оипма, који се не могу дјелити 
од.старих iipnmunia и теорија. Ме1)утим развитак у 
свијету захтева од nac да водимо строго рачуна o 
структурним промјенама и да према томе mro бо- 
Л)е удеспмо nam државпн жпвот. 

Такове мјер« ne могу имати карактер к „дру- 
roj скрајиости" како je то изволио озпачити једап 
уважени предговорпик, Beli напротив one he омо- 
гућити излаз из лоших посљедица злоупот1)еб.Ђа- 
ваног привредпог либерализма и спречавати he 
безувјетно евентуално претећу „другу скрајност". 

Господо сепаторп, слободан сам био да Ва.м 
no мојој савести и поверепој мн дужности скре- 
нем пажњу на ове важне моменте пашег држав- 
иог и привредпог живота, те да Вам предложим 
низ мера које би се морале после доношења буџе- 
та хитпо провести у корнст целисходпе преори- 
јентације наше привреде. 

Краљевску владу молим, да би ове моје изво- 
де примила na озбшвпо проматрање и проведбу. 

Уверен сам да he.MO пошавшп овим путем у 
заједничком раду oMoryhnTii и излаз из привредпе 
депреснје и улаз у што бољи еволуциопистички 
напредак нате привреде, a све са пашим и за na- 
mer узвншепог Крал>а и за ојачаље шаше домовн- 
ие Југославије, Гласа1-1у за. (Жино од()брава11>е и 
пл>есак). 

Потпретседпик др. Мнрослав Плој: Има реч 
сенатор господин Павле Bvjnii. 

Павле Вујић: Господо сепаторц, и aeco сам про- 
фесор, erapahv се да будем кратак. Али npe свега 
морам одмах у почетку похвалити тежњу Господи- 
na Миппстра финансија и Крзљевске владе, да се 
буџет ове годппе смањи. Али право смап.ивап.е мо- 
гло би до11И само као посљедица ynpoinhene адми- 
нистрације, a за то треба дубоких рбфорама; 

Алп поред смањнвап.а буџета за мнпуле две го- 
дипе парод не oceha пикакве олакшнце. Народу су 
терети државии сваке годпне све Behn n све тежи и 
.loK.ie he ово iilni ппко незна. И ако je овај буџет 
CMaihen, опет he се no моме мишл>еп>у тешко Mohn 
реализовати, осим ако се не побољшају ценс 
аграриих производа, што je сада према данаит.пм 
приликама пемогуће замислити. Још je Једина 
cpeha што су последње две године биле родне, те 
ј€ иарод бар хлеба imao. Дај Боже, да и^ова ro- 
днпа добро понесе, како би се код сељака бар голи 
живот сачувао. 

Па кадз земл^ораднпк поред овако рђаве цене 
својих пронзвода пема поваца, онда градови наро- 
чито у унутрашњости земл.е, који живе од тих зем- 
л5орадника, имају дл скапавају од глади. Али док 
je сељаку колико толико учпњено, да му се олак- 
шају г1Лаћан>а приватпнх дугова тиме што му je 
смањепа камата n продуженн рокови исплате, шта. 
je учишепо запатлпјп и трговцу, којн жпве no гра- 
довима и код којпх je криза дошла до врхунца? 
Зашто се грађанима ne смзјби камата, и ne продуже 
рокови плаћаља као и земљорадпицпма, јер су и 
они синови ове землзе? 

Једина нада, господо сенатори, да се n н>ИМа 
колико толико помогпе. садржп се у § 63 Фипапсиј- 
ског закона у коме се Мшшсгарскп савет овлгш\\у- 
je, да може допосити уредбе са законском снагом 
у циљу среНивања и олакшанЈа економских прили- 
ка у нашој зеилзи. Желети би било да и ово ne 
остапе гамо мртво слобо на хартији. 

Г. Министар финансија у своме експозеу и у 
говору v Фипансијском одбору казао je, да с обзч- 
ром na извесне појаве у свету верује, да се данашња 
криза налази у једном стагпациопом ста1ву и да сс 
пада. да he се екопомске прилике ускоро побол>ша- 
ти. To je веома утеито, јер бн у противном пасту- 
пио један страховит крах у свету, na и код нас. И 
ja верујем, да je данашња криза пролазна као ка- 
ква епидемпја и да joj мора до!1И кизј, али je пи- 
Taibe колико he још трајати и кога hc својпм ужа- 
СНИм дејством упиттити. 

Господо сепатори, ne могу ову прилику да про- 
пустим a да ne похвалим све nanope г. Министоа 
војоке n морпарице на н.еговом заузимању, да бу- 
иет Мнпнстарства војног смањи можда више него 
IIITO то интереси војске захтевају. 

Исто тако хоћу да захвалнм г- Мпппстру npo- 
свете na његовом старању, да се реше мпогп про- 
светни проблеми који се тичу школе и наставе, a 
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нарочито хоћу да му захвалнм на o6ehaiby, ко.је je 
лао у Финансијском одбору, да he створити могућ- 
ност да се упосле толикн дипломирани студенти у- 
ниверзитета « свршени ђаци учитељских школа, 
који већ толико времена чекају да се одаду своме 
познву за који су се спремали. 

Xohy још да изјавнм да сам задовол.аи са no- 
литиком коју су у својим ресорима воднли и оста- 
ла господа Мннистри, осим г. Мимистра саобраћа- 
ја, чију политику, коју je водио приликом зг1<л>у- 
чиваша уповора за грађење железница, ne могу да 
одобрим. јер није добра, mro cv доказали говор- 
иици у Народној скупштиии, који cv ту политику 
осулили. Борба која je отпочета у Народној скуп- 
штиии противу политике г. Министра спобраћајл 
мора се тамо TI занрпппи. Пе може се та борба у 
пола прекинути. 

Господо, та погрсшна политика г. Миннстра 
саобраћаја јасно Се вили из ова лва примера: 1) Г, 
Мниистар одобрава преиос уговора између Боајеа 
И Батињола у октобру 1932 године и то уговора, 
који je закл.учен 3 јануара 1932 године, али не пр- 
вобитиог, већ уговора који je измењен у две тачке, 
које су штетае no државу. A та радња, господо се- 
натори, није no закону дозвољена. 2) Да би се ви- 
дело колико су ти уговори o грађењу тешки, наво- 
лим иишљење г. Аидре Станића, народиог посла- 
иика и бившег Мииистра саобраћаја: »Мшгистар- 
ство coa6pali?.ja могло je и требало je да извртии 
распоред ових rpahcH.a та^ко, да се овим кредитн- 
ма, који се морају у буџет уносити, израде све ове 
пруге и без заклзучења овнх уговора и на тај на- 
чин уштеде све нзлншне отплате од 1 јула 1944 го- 
диие«- Или ради боље јасноће, колико Сам обаве- 
штеи, доволлш je рећи. да узимајући у -пбзпр до 
сада потрошених око 140 милионз динара за гра- 
beibe, када би се још зз 5 година ставл^ало у буџет 
v округлој цифри no 200 милиоиа динара, могле 
би се према томе прорачуну пзградити све отпоче- 
те u пројектоване пруге, које су од толико ве- 
лике важности no пашу земљу. 

Али н поред свега тога. господо сенатори, ду- 
ro сам разммшљаб, да ли u ja да узмем реч o овом 
тлтгњу, na сам ипак морао то учпнига пз љубавп 
према истиии, јер се на тај начин најбоље служи 
своме Краљу и својој Отаџбини. У овом високом 
JIOMV налази te мој велики прпјател^, мој драги 
професор др. Богдан Гавриловић, којп ме je иека- 
да учио, како се служп истпни и науци. Само се 
војпику у рову и болеспику може no којп пут ne 
рећи истина. 

A сала, господо сепатори, да сс мало осврпем 
»a јучерашњп говор сепатора др. Шуперине. Г. 
Шуперина се у свом говору заузима за Хрвате. ко 
in сс л-нас налазе no тамнпцама закопом осуђени 
зоог тога mro су дигли руку mai своју рођену зем- 
љу. ХТок се хумапи oceli.iiii г. Шуперине ннкад ни- 
су побунили за време para и npe рата т. ј- за врсмс 
Бан»алучк1ог процеса и велеиздајпичког процеоа' у 
Загребу, када су се пуниле тампице Србима и Хр- 
ватима, нити je његово спце осетпло сажал>ење 
према мукама невинпх Срба и Хрвата: »Да пожали 
ко да и помаже«! 

Господо сенатори, до сада сам мислио да je г. 
Шуперипа изузетно културап човек, али после ње- 
говог говора моје се уверење пажалост морало из- 
менпти. Г. Шуперина, као правник, зна врло до- 
бро да je суд светиња и да у ту свегињу нико не 

сме да днра. Алн као културап човек он je морао 
знати да се и у светињу пауке и научног испитава- 
ањ не сме дирати, бар ne na овоме месту. Јер, шта 
су етрибути пауке? Први и најважшји атрпбут je 
у тежп.и да се дође до истиие објективннм, мирним 
и хладтгим расуђпвап.ем, без страсти и без икаквог 
гњева, na ма исгина погађала ма кога, без обзира 
na то био on in conereto — Србип, Хрват или Сло- 
веиац. 

И шта je напослетку у својој тези Iri fine finali 
и рекао г. академпк Стапојевић? Рекао je ono што 
je већ одавпо у науци утврНепо, што до сада још 
пик mije оборио; — рекао je то да у пашем napo- 
ду дииарцп претставл>ају најактивпије племе. Али 
ла лн су ти лшгарци сами Србп? — He, господо се- 
патори, то je један део нашег народа, то су и Срби 
и Хрваги коjn су живели и живе no кршпим краје- 
иима Херцеговипе n Санџака и осталнм крајевпма 
nainc земл>е. .1с|\ господо сепатори, какав je био 
nam развитак? Mu смо, то сви знамо, npn досеље- 
њу иашем билн једпо, и то јединство name посред 
свнх процеса историјскпх, културнпх и моралпих 
пијс могло да разбије ону потку na којој смо ис- 
прели паш заједиичкн жпвот, na истим крхпевима, 
na истим доливама, украј истах река, из иетом суп- 
ny које иас грејало и na пстом дажду који je po- 
čno name земље и name гробове. Ta управо чисто 
мехапичка веза јесте једпа од најглавпијих веза 
којим су везана nama два племепа. И пису то, г- 
Шуперина, ти активпи људи o којпма je говорио 
г. Стапојевић, бпли caaio Срби, всћ и у истој мери 
и Хрвати. 

Господипу Шуперини то се ne може опростити 
кад руши пауку; j om мање му се можс опростити 
то онда када узвнтепом мислп њезипом xohe чак 
да убије веру у могућпост једипства пародног. 

Народио једипство, које je створено крвљу и 
оружјем не може нико сломити, и na њега се могу 
применнти речи великог Његуша: »Тврд je орач 
воћка чудновата, ne сломи га, ал' зубе поломи». 

Са овим завртавам са изјавом да liv гласатп 
за буџет у пачелу. 

Претседпик др. Љубомир Томашић: Има реч 
сопатор г. Људевит Гај. 

Ljudevit Gaj: Gosoodo senatori, eospoda eovor- 
riici iz opozicije, kritikujući budžet i Finansijski za- 
kon, nisu istakli ni dokumentovano utvrdili ni jednu 
od činienica na osnovu kojih bi se morrlo oosumnjati 
da je budžet stvaran i realan i da je budžetska rav- 
noteža obezbedena. 

Isto tako nisu podneii ni jedan argumenat da će 
prihodi koju su strogo i sa najvećom opreznošću 
predviđani — podbaciti. 

Kritika pojedinih odredaba Finansijskog zakona 
bila je u svemu površna, nije navedena ni jedna oz 
biljna zamerka na pojedine odredbe, već su samo iz- 
ražavana politička sumnjičenja odredaba o zakon- 

skim ovlaštenjima datili vladi i osnovanost svega o- 
voga, pa ne smatram za nužno ni da ih pobijem, jer 
opozicija uvek smatra za dužnost da prigovore, ove 
vrste ističe. 

Gospodo senatori, a sada neka mi bude dozvolje- 
no da se osvrnem na sledeće: 

Svima je nama poznata zločinačka akcija koju 
emigranti u zemljama naših neprijatelja vode protiv 
svoje i naše domovine Kraljevine Jugoslavije, a sa 
namjerom, da u našoj domovini provociraju nemire, 
a potom postignu svoje ciljeve ,t. j. ocepljenje jed- 
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noga dela naše Kraljevine. A kod toga sigurno ne- 
nu.'ju u vidu ono što se može sa lini otcepljenim de- 
lom da zbude. 

Ova zločinačka banda ne preža od nikakvih sret- 
stava da postigne svoje ciljeve, zavada neuki seljv- 
ki svet, zav;:da omladinu na zločinačka dela, а da 
sama ne nosi nikakove odgovornosti za ova zloči- 
načk;.> dela. 

Na sreću ovih zavedenih dosta malo imade. Naš 
je narod tak^ bistar, tako patriotičan i nacionalan, 
da ga se za takovu rabotu dobiti ne može, jer^ lju- 
bi svoju domovinu i vidi da nam je naša budućnost 
osigurana samo u jedinstvu celoga našega naroda, le 
u slozi, ljubavi i međusobnom sporazuniiev;;nju. Naš 
nprpd je željan mira i plodonosnoga rada, on želi 
da se prilike u državi srede. On u tome dapače i sa- 
raduje, što je najbolje dokazao kod pr :šlih opštin- 
skih izbora. 

Koliko je radosna ova pojava da naš narod ho- 
će, ima v; Iju i u istinu sudieluje u sređivanju prilika 
U državi, toliko je ž;;losnija pojava da u našoj сЈг- 
žavi imade ljudi naročito medu inteligencijom, koji- 
ma je ova saradnja celog naroda u sređivanju drža- 
ve i prilika u njoj zazorno, pa nastoje svakom prili- 
kom, da narod od ove saradnie odvrate. 

Prepuštam savjesti pojedinaca, da >.m\ sobom 
( bracima in. d^Ii su na pravom puhi kada ta i svoj 
razorni rad vrše, prepuštam ih osudi i naroda i inteii- 
trencije. jer no mom sudu ovakva rabota je тпоцо 
gora .negio li rabota onih nesretnika koji se nalaze 
u emigraciji i onih po njima zavedenih u domovini 
koji toj emigraciji često i besvesho služe. 

Ta gospoda /aboravljaju. da ie baš u tome delu 
riašega naroda, koji žele sada pokolebati, nikla pri- 
je sto eodina ideja Jugosjovenstva. Zaboravljaju, da 
je ta ideja nikla ood imenom Ilirizma jer se pod tu- 
đinskom vlaSru nije smelo uzeti ime .lu'T.slovensU- >. 
Znadu ii>'<() dobro da se pod imenom IHrizma želilo 
i nastojalo uiediniti svu juepslovensku braću u jed- 
nu jaku jueoslovensku celinu: znaiu iako dobro, da 
ie u nastavku nve ideie i veliki vladika Strosmajer 
svoi rad produžio, prepovedjo Jusjfoslovenstvo i sve 
svoie deiovanie u tome pravcu nastavro; znaiu iako 
dobro da se imena začetnika iucoslovenske ideje hr- 
vatskih velikana: Gaja, Draškovića. Kukulievića itd. 
bal raih' toea visipko ceni još i danas u krajevima ko- 
je oni danas žde od te ideie odvratiti. 

Njegovo Veličanstvo Naš Vladar i Gospodar 
prožet jednakom ljubavlju za sve delave našesra na- 
rodi i naše domovine svojim manifestom md fi janu- 
;ч:1 oživotvorim je ideju ,|u(roslovenstva. Vladar, ko- 
ii je za ovaj cilj za vreme Balkanskog i Svetskog ra- 
ta, dakle kroz punih 8 godina, svoj život stotinu puta 
na kocku stavio da ovu ideju oživotvori; Vladar, ko- 
ji je tako neizmernu ljubav pokazao za svoj nar;;d 
i domovinu ima puno pravo tražiti da se ta po Njemu 
oživotvorena, ideja punom merom postiva i ljubi. 

A sada, gospodo senatori, slobodan sam da apc- 
lujem na gospodu Ministre finansija i saobraćaja gle- 
de sledećeg: 

Državni penzioneri sve su ljudi, koji su pošte- 
no služili Otadžbini i narodu, te nakon izvršene svoje 
dužnosti došli u zasluženo stanje pokoja, da svoj 
mukotrpni život dovrše bez brige. Ovo bez brige 
ne može se danas doslovno uzeti jer današnji penzi- 
oner živi u neprestanoj brizi i borbi za svagdašnji 
hlebac. 

Osvrnuti ću se naročito na isolatu Penzija pen- 

zionerima na području Savske Finansijske direkcije, 
kojih inuide oko 15.000, a od toga oko 9000 u Za- 
grebu. Njima se penzije isplaćuju neredovno, obično 
u trećoj dekadi meseca, a katkada čak i drugi mesec. 
Isplaćivanje penzija u svim drugim banovinama biva 
redovito. 

Ne treba zaboraviti da su ovih 15.000 penzione- 
ra patriote izbornici, pa da vrlo neugodno osjećaju 
ovakav nejednaki postupak. Mnogi od njih za ovako 
neuredno isplaćivanje penzije krive Beograd, Kraljev- 
sku vladu, a ima ih i izvan redova penzionera koji 
ovo izrabljuju u ne lepe političke svrhe. Meni je lič- 
no poznato da tome nije tako, već da većinom to 
skrivijuju tehničke poteškoće, pa kao pretsednik U- 
druženja penzionera Savske banovine, upućujem čla- 
nove u to i mirim i ohećajem. da će se sve ovakve 
tehničke zapreke ukloniti i njihove penzije redovito 
isplaćivati. Nadam se da će tako i biti, jer je g. Mini- 
star finansija dao izjavu da je odredio sve potrebno 
da se takva zakašnjenja više ne događaju, pa mu na 
tome i mnogo hvala. 

Ovaj drugi apel ide na g. Ministra saobraćaja, 3 
pošto njega nema ovde, ja molim g. Pretsednik.'. 
Vlade, jer na kraju krajeva od njega zavisi da li će 
se tome udovoljiti ili ne, a držim da je naša molba 
potpuno, opravdana i pravična. Taj apel sadržaje o- 
pravdonu želju i molbu penzionera iz čitave države 
da im se prizna neograničen broj vožnji uz pogodov- 
mi cijenu na železnicama i brodovima i da im se ta- 
kve legitimacije izdadu. Penzioneri sa svojom pen- 
zijom ne mogii da putuju iz luksuza, ali retko je ko 
da iz obiteljskih ili drugih razloga ne mora da jm- 
tuje i više od tri puta godišnje i mora г» sve voznte 
preko tri plaćati punu voznu cijenu, dok je kroz 35 
godina svoga aktivnoga službovanja imao pravo na 
neograničeni broj vožnja uz pogodovnu voznu ci- 
jenu. A i državne železnice nemaju računa u tom. 
Vozovi voze bez obzira na broj putnika. Penzioner, 
kad bi imao pravo na pogodovnu vožnju, vozio bi 
se i onda kada ne bi to apsolutno potreba zahtevala i 
platio bi železnici bar polovinu vozne cene, a kad 
toga nema ne vozi se, pa železnica, gubi i tu polovinu. 
Apelujem i molim g. Ministra da ovo pitanje uzme 
u razmatranje, da penzionerima izide u susret, te d.i 
im ono pravo koje su oni uživali kroz 36 godina svo- 
ga aktivnoiOi službovanja, prizna i u penziii. 

Pošto .imam potpun - poverenje u Kraljevsku 
vladu i realnost državnog budžete, glasovacu za bu- 
džet. (Odobravanie). . 

Pretsednik   dr.   L.nibomir   Tomašić:   Ree una g. 
.lovo Raninnin. 

JovoBaiiianin: Gospodo senatori, juče sam — 
m ram iskren' priznati -- s u/budenjem slušao _eo- 
vor senatora dr. Momčila Ivkovića. Govorio je o leđ- 
noj realnoj, moglo bi se reći suhoparnoj stvan. Ko- 
ristio je iskustvo jednog svoe putovanja no Sredo- 
zemnom trtom, da pred r>vai visoki dom i Kralievskn 
vladu iznese informacije i sugestije o motrućnostima i 
perspektivama naše spoljne trgovine u basenu Sre- 
dozemnog mora. 

Ali nije taj deo govora g. Ivkovića izazvao mote 
uzbuđenje; nego način na koji je g. Ivković govorio 
o našem moru. G. dr. Ivković govorio je sa toliko to- 
pline, ljubavi i razumevanj-, o moru, 0 pomorstvu i 
parobrbdarstvu našem, govorio je o onim našim div- 
nim pomorcima, 6 njihovim potrebama i patniama. 
Na burnim valovima Sredozemnoga mora srodio se 
on  i stopio U  jednu dušu s onim pomorcima, koji, 
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šibani burama i vetrovima sviju mora i opsićehi sun- 
cem svih kuutinenata, nose jugbstovehsku zastavu Si- 
rom sveta, i izvoze stotine milijuna vrednosti naših 
ekonomskih dobara da ojačaju privrednu sn^gU O- 
tadžbine, pa se vraćaju u tu otadžbinu potpuno nez- 
brinuti i nezaštićeni. 

Gospodo, g. senator Ivković kao Šunuidinac nije 
u tome času ni jednog trenutka osetio ili pomislio da 
ga nešto deli od tih pomoraca, zato što su ioni Hrva- 
li sa Hrvatskog primorja i iz Dalmacije. 1 slušajući 
ovo, gospodo, ja sam verovao da je (o duh kojim se 
stvara i izgrađuje .Jugoslavija. 

Gospodo senatori, zašto ja govorim sve ovo? 
Zato, gospodo, što sam upravo posle toga govora, u 
punoj ineri osetio svu gorčinu, koju smo svi mi u 
duši "imali slušajući dan ranije govor senatora g. Šu- 
perine. Već se više gospode senatora osvrnulo na go- 
vor g. Šuperine i meni je žao što to moram učiniti i 
ia. Zao mi je, i ako govoru g. šuperine ne treba da- 
vati neku veliku političku važnost, jer i on sam zna 
vrlo dobro da njegove reći medu Hrvatima ne znače 
mnogo. Nije to, gospodo, govor od nekog političkog 
značaja, ali je on ipak psihološki važan kao jedan 
opasan i ružan simptom našeg javnog života, važan je 
po svojoj očiglednoj tendenciji, pruža materijal oni- 
ma koji stojeći izvan državne aktivne politike vrebaju 
svaku priliku da se klevetama bace UD OVU zemlju, 
(Odobravanje). 

Gospodo, govor g. Šuperine pun je žuči, pakosti 
i mržnje. U svakoj njegovoj rečenici nalazi se bar po 
jedan kap otrova. G. Šuperina je izrekao jedan mra- 
čan govor, i kroz mrak svOga govora on nije propu- 
stio da prode ni jedna svetla zraka, koja bi osvetlila 
bar puteve budućnosti ove zemlje, ako već danas U 
njoj ne vidi ništa ni dobro ni lepo. 1 to je, gospodo, 
razlog zašto smatram za svoju dužnost da se osvrnem 
na ovaj govor. U prvom redu g. Šuperina je poku- 
šao da sa svoje strane produži ono predivo intriga 
oko .lugoslovenske nacionalne stranke, predivo koje 
je započeto u Narodnoj skupštini. Ali prsti g. Šupe- 
rine i suviše su tvrdi i nespretni za delikatnu i finu 
predu intriga. Na jednako grub i nespretan način ta 
je intriga započeta u Narodnoj skupštini, tamo gde se 
pokušalo da se na jednu grupu .lugoslovenske nacio- 
nalne stranke baci odgovornost čak za umorstvo Naj- 
dorfera i Predavca. Proces, gospodo, u oba ova slu- 
čaja voden je javno, poznati su i zločinci i motivi, - 
i ja mislim da je skrajnja perfidija kad se i ovakvim 
metodama pokušava voditi borba u Narodnom pret- 
stavništvu. Izvesna gospoda tamo, a g. Šuperina ovde, 
pokušali su da pogode   ovim   metcima   bivšu   grupu 
samostalnih demokrata. Ja sam uvek stajao u borbi 
protiv te grupe, dok je bila pod vodstvom onoga bo- 
lesnoga   nesrečnika   u   Parizu,   koji   dadas u svojoj 
mahnitosti ide čak dotle da traži potpunu dekompozi' 
čiju ove države, a za kojim su još Uvek u intimnim 
ve/.rma oni  otadžbenici kojima g.  Šuperina misli (ia 
predB sudbinu ove zemlje. Ali se varaju g. Šuperina 
i drugovi,ako se nadaju   ovakvim   intrigama   postići 
nešto u redovima naše stranke.   Svako   zna kako je 
sastavljenu .lugoslovenska  nacionalna stranka, jer je 
ona javno lorganizovain i nema ništa da krije. Hice, 
gospodo, u njoj još dugo — nema sumnje — disku- 
sija i raspravu o pojedinim pitanjima državnoga ži- 
BOtaj jer nema velike parlamentarne stranke nigde na 
svetu, u kojoj se jasno ne obeležavaju različite struje, 
ili to ne znači, da to dira u homogenost stranke i u 
jedinstvo  njenih Ciljeva  i   njenih  težnja.   Sve   velike 

parlamentarne stranke u svima parlamentima sveta 
imaju tačno određeno središte, desnicu i levicu, ali 
zato nikada te stranke ne dolaze u iskušenje, da raz- 
bijaju svoje redove onda, kad Su u pitanju veliki dr- 
žavni i nacionalni interesi. 

Zna se vrlo dobro, iz kojih je elemenata, iz kojih 
je grupa sastavljena .lugoslovenska nacionalna stran- 
ka. Ali je, gospodo, ona svesna svoje odgovornosti 
i vodena velikim jugoslovenskim patriotizmom, koji 
je dobio na kongresu svoju kodifikaciju u programu 
stranke, i ona zna svoje ciljeve i težnje, i pored svih 
rasprava koje mogu biti, ona će izdržati na tome putu, 
dokle to otadžbina bude od nje tražila. 

G. Šuperina ustao je protiv ovlašćenja, koja se daju 
Vladi, jer je pronašao, da je on za najširu demokra- 
t iju, on, koji je došao u ovaj Dom na isti luićin i po 
istom zakonu kao i mi, i sad se setio, da nam propo- 
veda najširu demokratiju! Ovlašćenja u normalnim 
prilikama ne daju se, to je istina, ali u normalnim pri- 
likama ona nisu ni potrebna. Ali danas u ovo teško 
vrehie ekonomske i t'inasijske krize u svima parla- 
mentima sveta daju se ovlašćenja, čak i šira nego što 
ih dajemo mi. 

Gospodo, Francuski parlamenat koji je sigurno na 
kugli zemaljskoj najljubomorniji na svoja prava i pre- 
rogative, dao je u poslednjem Innansijskom zakonu 
francuskoj vladi loviašćenja, da ne obazirući se na ni- 
kakve druge legislativne dispozicije rešava privrednu 
i finansijsku krizu države. 1 zato ne može biu nikakvo 
čudo, da i mi, koji imamo puno poverenja u Kraljev- 
stvu vladu, dajemo toj Vladi ovlašćenja, da rešava 
privrednu krizu zemlje. 

1 g. Šuperina doduše dopušta, da se može i bez 
demokratije, ali, kaže, potrebni su za to svestrana 
priznati autoriteti! A, gospodo, ko su i gde su ti auto- 
riteti u ovoj zemlji? Mi, gospodo, 15 godina živimo u 
ovoj zemlji, pa se pitamo, gde su ti veliki autoriteti 
izvan Jugoslovenske nacionalne stranke, koji su tako 
superiorni i koji se po veličini svojoj tako nameću, 
pa bi njima trebalo predati sudbinu ove zemlje? 

Sve stranke, gospodo, sve grupe u ovoj zemlji, 
što smo ih imali od 1918 godine, sve su bile na vladi; 
i hrvatske, gospodo, osim šake Frankovaca, i srpske, 
i slovenačke bile su na upravi zemlje, pa šta su dale 
da dokažu tu superiornost i da nam pokažu te sve- 
strane autoritete, koji bi imali apsolutno pravo da 
vode ovu zemlju? Gospodo, oni su nas doveli do tra- 
gične katastrofe u 1928 godini (glasovi: Tako je!), om 
su nas doveli do toga, da je neizbežan bio 6 januar 
1929 godine. (Tako je!) Pa gde je ta superiornost, 
koja iii njima davala prava, da se baš njima mora 
po želji g. šuperine poveriti sudbina ove zemlje?! 

Gospodo, ima jedan istina, koju moramo priznati, 
a ta je, da naše političke generacije posle Ujedinjenja, 
za коЈе su Pa'e nebrojene žrtve velikih junaka i mu 
čenika, nisu dale velike ljude. To je, gospodo, istina, 
koju svi sebi moramo priznati. Mi nismo dali ni Biz- 
marke, ni Kavure, ni Gambete, ali ih nije dala ni jedna 
grupa u našem političkom i parlamentarnom životu. 
I .lugoslovenska nacionalna stranka nema nikakova 
razloga, da danas ponikne nikom, i da se toj gospodi 
pokloni i kaže: Evo, vi ste zvani da vodite ovu zemlju! 

Nema ni jednoga vode bivših stranaka, koji nije 
imao prilike da pokaže na vodenju politike, na upra- 
vi zemlje šta zna i sta znači. Čak i g. Šuperina bio je 
ministar u ovoj zemlji, i ja neznani — neka mi oprosti 
g. Šuperina — da li će istorija naći neko veliko delo 
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po kom će smatrati da treba da zabeleži da je g. Šu- 
periiia vladao ovom zemljom. 

G. Superiria traži, kako je sam rekao, najširu de- 
mokratiju. Ou hoće demokratiju bezusiovno i odmah, 
i čak mu imponira demokratija mađarskih feudalaca, 
koja mu je veća i bolja nego što je demokratiju u Ju- 
goslaviji. Jeste, gospodo, treba i mora da dode demo- 
kratija u Jugoslaviju, i mi svi želimo da dode dan kada 
će se povratili puna demokratija. Ali, kad jedan bivši 
Kraljevski Ministar, imenovani senator, sa tribine 
ovoga visokog Doma harangira kao seoski korteš, 
onda treba mnogo opreznosti u radu oko uvođenja 
demokratije u naš javni život. (Odobravanje). 

Gospodo, g. Superlna ide medu one ljude, koji- 
in;i je Vlada kriva i država kriva, za sve, pa je kriva 
i za to što nas pritiskuje privredna kriza«, kriva je 
čak i zato što je hrvatski seljak ogolio i obosio toliko 
(ki nema ni za šibice, a ni za to &п kupi osvetljenje za 
svoju kuću. 

Ja ne znam ih\ li seljaci u Srbiji uz'električno 
osvetlenje priređuju posela i terevenke, ali znam da 
u čitavoj našoj zemlji svi redovi društveni i svi kra- 
jevi naše otadžbine jednako losećaju težinu krize. Ali 
je g. Superina pokušao da jednom tabelom o porezi- 
ma, koju mu je stavio na raspoloženje sam Ministar 
t'inansija, dokaže kako su Hrvati u lovoj zemlji opljač- 
kani porezima. On se doduše pokrio malo, prikazu- 
jući naporedo iz te tabele podatke iz Dunavske, Sav- 
ske i Dravske banovine, da na taj način stvari izgle- 
daju lepše, ali mu je Jasna tendencija, da dokaže da 
su Hrvati opljačkani porezima državnim. Pa, gospodo, 
neka bude dopušteno i meni da nešto drukčije prika- 
zem tu tabelu, jer se iz nje, kad 'ui se ovako zlona- 
merno htela tumačiti mogu izvesti i sasvim drukčiji 
zaključci, nego što ih je g. Superina izveo. 

Po toj tabeli, gospodo, po tom pregledu naplate 
neposrednih poreza u godinama 1930—1933, 1933 
godine Finansijska direkcija Beograd sa Zemunom i 
Pančevom naplptila je na 287.201 stanovnika — go 
vorim po ovoj tabeli, jer su danas brojevi veći — 
naplatila je 253,195.823.— dinara poreza u celini ili 
879.— dinara na glavu. Savska banovina, Finansijska 
direkcija u Zagrebu naplatila je međutim u isto vreme 
iste godine 421,723.127.— dinara, a ta Finansijska 
direkciju ima 2,596.768 stanovnika, platila je 162.— 
dinara na glavu. 

Kad bi se ove tabele, gospodo, čitale tako kako 
ih čita tendeciozno g. Superina, cmda bi Beograd imao 
pravo da vrisne pa da kaže: zašto ja da plaćam 879 — 
dinara na glavu, a cela Savska banovina, u kojoj je 
i Zagreb, da plaća 162.— dinara na glavu? Ali, gospo- 
do, ne bi Beograd imao pravo da vrisne na to, jer 
Beograd, Pančevo i Zemun tri su grada sa gradskom 
privredom i sasvim je razumljivo da on na glavu više 
plaća, a da je statistika posebno vodena za Zagreb u 
Savskoj banovini, sigurno bi se Zagreb približio ili 
izjednačio s Beogradom u visini plaćanja poreza. 

Ima banovina, finansijskih direkcija, koje još da- 
leko manje plaćaju. Primorska banovina, Finansijska 
direkcija u Splitu u kojoj su u ogromnoj većini Hrvati, 
plaća 55,928.980 dinara ili 64 dinara na glavu. Evo 
vidite, gospodo, kuda se može doći, kada se ovako 
zlonamerno tumače brojeve, kako ih tumači g. Su- 
perina. 

Ali ima, gospodo senatori, i drugih tabela, koje 
je nama g. Ministar finansija stavio na raspolaganje 
u Finansijskoni odboru, i te tabele opet govore druk- 
čije nego što hoće da kaže g. Superina. Uzmimo samo 

zemljarinu, kako stoji po pregledu zaduženja u svim 
banovinama za 1933 godinu. 1 tu bi imala da krikne 
Dunavska banovina, jer ona na površinu od 2,838.171 
hektara plaća ukupno osnovnog i dopunskog poreza 
343,527.524 dinara ili 121 dinar po hektaru. 

Savska banovina na površinu od 3,656.393 hekta- 
ra plaća u osnovnom i dopunskom porezu 114,615.590 
dinara ili nešto preko 31 dinar po hektaru. I sada bi, 
gospodo. Dunavska banovina mogla da kaže, otkuda 
ja sa manje teritorija da plaćam tako ogroman porez 
više nego Savska banovina? 1 mogla bi još većim pia- 
vom da kaže ta banovina, otkuda ja da plaćam polo- 
vinu zemljarme, a svi drugi krajevi, svih 8 banovina 
s Beogradom da plaćaju drugu polovinu zemljarme. I 
kažem, gospodo, imala bi Dunavska banovina dostai 
prava da to kaže, jer se zna da je klasifikacija zem- 
ljišta u njezinom području izvršena na njezinu štetu. 
Ali se niko odande nije javio da stavi ovaj prigovor, 
kojim iioće g. Superina u krug svojih interesa da po- 
vuče i Dunavsku banovinu. 

Gospodo senatori, na još jednu tabelu hoću da 
upozorim, a to je tabela o tečevini za godinu 1932. 
Vidite, gospodo, Finansijska direkcija Beograd sa 
14.939 poreskih obveznika plaća tečevinu od 

267,570.000 utvrđenog čistog prihoda ili od 17.910 
dinara po glavi. Finansijska direkcija Zagreb, koja 
obuhvata ćelu Savsku banovinu, sa 59.716 poreskih 
obveznika naplaćuje tečevinu od 422,334.000 čistog 
prihoda ili od 7.082 dinara po glavi. Beogradska fi- 
nansijska direkcija naplaćuje na toj podlozi ukupno 
osnovnoga i dopunskog poreza od tečevine 35,757.237 
dinara, a Finansijska direkcija Zagreb 48,692.453 di- 
nara. Dakle Beograd s Pančevom i Zemunom plaća 
samo 12,935.216 dinara manje od Savske banovine. 
Finansijska direkcija u Splitu, odnosno Primorska 
banovina, daje  7,575.642 dinara poreze  od  tečevine. " 

I opet ja kažem, gospodo, da Beograd nema pra- 
vo da prigovara tome. Jer u njemu je gradska pri- 
vreda u kojoj i porez tečevine nesumnjivo mora biti 
daleko viši. 1 ponavljam, kada bi se statistika u tabeli 
pokazaJa posebno za Zagreb, i ona bi sigurno bila 
daleko viša. Ali ja ovo sve iznosim zato, gospodo, da 
ponovno   pokažem   kako je zlonamerna   tendencija 
gospodina Superine, kad pokušava da neobavešteni 
svet  zavede  nevernim  tumačenjem  podataka  o  po- 
rezu. Ali još nešto, gospodo, treba tu da se uvaži. Mi 
znamo da su gotovo tri četvrtine industrije u Jugosla- 
viji u one tri Banovine, o kojima govori g. Superina, 
u Dravskoj, Savskoj i Dunavskoj. Ta industrija, gos- 
spodo, uživa zaštitu, a terete te zaštite nosi čitava dr- 
žava. I često se puta iz redova naše agrarne privrede 
čuju  prigovori,  zašto  ona   ima  da  strada;  zato  što 
zemlja naša zaštićuje industriju. Ta industrija ne radi 
samo u ove tri banovine, jer bi ona tada slabo napre- 
dovala da je ograničena na  njihovo  područje, nego 
la  industrija  radi u celoj Jugoslaviji.   Zato i  porez 
koji se tamo plaća velikim delom tereti čitavu zemlju. 
Uzmimo  za   primer samo  Prvu  hrvatsku  štedionicu, 
koja ima filijale od Maribora do Skoplja, a sav porez 
plaća u Zagrebu. 

Gospodo, g. dr. Superina pokušao je da i-današ- 
nji položaj u kome se nalazi Prva hrvatska štedionica 
baci na teret države i vlade. I on je rekao da država, 
odnosno ovdašnji finansijski krugovi namerno rade na 
tome da slome Prvu hrvatsku štedionicu. Gospodo, 
ova teza gospodina Superina nije za mene nova. Ja 
je slušam već dve godine u Zagrebu. U Zagrebu po- 
stoji jedna kovačnica laži i senzacija, koja stalno iz- 
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nosi laži o ovoj zemlji, i gospodin Šuperina našao je 
smelosti da te laži prenese na govornicu ovog visokog 
doma. I ta kovačnico ima cilj i nameru da dokaže da 
sve hrvatske ustanove moraju propasti u ovoj zemlji. 
A, gospodo, ko je rušio Prvu hrvatsku štedionicu? Isti 
ti elementi, gospodo, koji šire ove laži da Jugoslavija 
ruši Prvu hrvatsku štedionicu, isti ti elementi su po- 
veli odvratnu kampanju protiv Prve hrvatske štedio- 
nice. Ti su elementi svojom agitacijom naterali ula- 
gače da jure na šaltere Prve hrvatske štedionice i da 
dižu novac. I ti su, gospodo, elementi oruđe u rukama 
onih tajanstvenih otadžbenika o kojima govori g. dr. 
Šuperina. A sa tim se sumnjivim patriotizmom zdru- 
žila onda i bezdušna spekulacija u Zagrebu, koja je 
počela sramotnu trgovinu s uložnim knjižicama« Prve 
hrvatske štedionice, i opljačkala hiljade malih hrvat- 
skih ulagača. I sada to hoće da se sa strane g. Šupe- 
rine podmetne ovoj zemlji, i da se kaže da je ona to- 
me kriva. (Odobravanje). 

Gospodo, ja to ne kažem samo ovde. Ja sam to 
nedavno kazao na jednoj konferenciji privrednika u 
Zagrebu, i naš drug dr. Vrbanić svedok mi je toga. 
Mi svi znamo da su filijale Prve hrvatske štedionice 
u Beogradu i Skoplju uživale poverenje publike još 
onda, kada su u ogromnoj masi vadeni ulošci iz Prve 
hrvatske štedionice u Zagrebu. 1 ako je' i ovamo to 
moralo da se prenese, to ima da se zahvali samo onima 
koji su stvorili ovakvu paniku medu ulagačima u Za- 
grebu. 

G. Šuperina pokušao je na svoj način da iznese 
pred nas i hrvatski problem. Da li postoji ili ne hrvat- 
ski problem? Pa, gospodo, može se reći da postoji 
naš nacionalni problem, koji se može nazvati i srpskim 
i hrvatskim i slovenačkim. To je problem uopšte ju- 
goslovenski, problem našeg zaj.edničkog života i sa- 
življavanja, i taj će problem trajati još decenijanva. 
Mnogo veće nacije, koje su se ujedinile pre 70—80 go- 
dina, daleko kulturnije od nas, čije je kulturno jedin- 
stvo stotinama godina prethodilo političkom, dece- 
nijama su preživljavale borbu oko svoje unutarnje 
unifikacije. Mi tek sada vidimo da se u Italiji i Ne- 
mačkoj, metodama koje ne odgovaraju demokraciji 
g. šuperine, sprovodi konačna integracija (talijanskog 
i nemačkog naroda, pa nije nikakvo čudo, ako i kod 
nas bude još dugo sporova o tom kako treba da se 
srede međusobni odnosi između Srba, Hrvata i Slo- 
venaca, naročito onih koji neće da budu Jugosloveni. 
I, gospodo, ne bi se prigovorilo g. Šuperini, što govori 
o tom problemu, kao što mu se ne bi prigovaralo što 
iznosi kritiku na pojedine stvari i događaje, kad bi to 
bilo u nameri da se popravi, da bude bolje. Ali g. Šu- 
perina ne iznosi to s tendencijom da bude bolje. Nje- 
gov govor ostavlja impresiju, da on s nekim sadistič- 
kim uživanjem razgrebava stare rane, njegov govor 
ostavlja impresiju kao da je njemu drago što ima zla, 
samo zato, da preuveličavajući i generalizujući po- 
kaže kako ova zemlja uništava Hrvate. 

Gospodo, g. Sverljuga pokušao je danas da malo 
ublaži tešku impresiju koju je ostavio govor g. Šupe- 
rine, ali ne sa mnogo sreće. Verujem da je izjava g. 
Šverljuge uverljiva za njega lično, ali nipošto i za g. 
Superinu posle onog njegovog govora. Osim toga reči 
g. Šverljuge neće dopreti tamo kamo je već sigurno 
dopro govor g. Šuperine. 

G. Šuperina kaže, da se s Hrvatima u ovoj zemlji 
postupa kao da su pobedeni, da su oni neki ratni plen, 
i da se radi na istrebljenju Hrvata. On je govorio o 
majci — nemajci, koja davi svoju decu. Hoće se, kaže 

g. šuperina, da Hrvati budu hrpa ljudi bez imena i 
časti. Govorio je kako žandarmerija blokira hrvatska 
sela, kako su zatvori puni Hrvata po Zakonu 6 za- 
štiti države. G. Šuperina je i suviše inteligentan čovek, 
a da ne bi video život i u našoj zemlji i oko nas, i on, 
koji dobro zna za koncentracione logore u Italiji, 
Nemačkoj i Austriji, koji je nedavno još imao prili- 
ke da vidi i čita kako je u Austriji, u krvavom gra- 
đanskom ratu, uništena jedna stranka, on ipak po- 
sle svega toga ima smelosti da ovu zemlju prikazuje 
tako kao da je najcrnja i najgora na svetu. 

N'isu, gospodo, Hrvati pobedeni u ovoj zemlji, 
i ne mogu da budu pobedeni, zato jer.su oni ne samo 
ravnopravni građani nego i sastavni deo jugosloven- 
ske ujedinjene nacije, koja vodi ovu državu, i oni 
imaju uticaja u njoj koliko saraduju na uređenju 
njenog života. Ali je, gospodo, neko pobeden, po- 
beden je onaj duh koji je nasleden od starih gospo- 
dara, pobeden je onaj duh, koji g. Šuperina unosi i 
u ovaj dom. (Odobravanje i pljesak). Ali, gospodo, 
taj duh nikada neće vladati u Jugoslaviji. 

Gospodo, moglo je biti i bivalo je, da su i vredani 
Hrvati u ovoj zemlji, da se je činila nepravda hrvat- 
skim, ustanovama. Može se i danas dogoditi da se gde 
što učini neka nepravda hrvatskim ustanovama, ali to 
su pogreške koje mogu i treba da se popravljaju, ali da 
se popravljaju u ljubavi i nastojanju, da se država 
sredi, a ne U duhu mržnje. Najteže je, gospodo, što 
je g. Šuperina rekao kako su Hrvati progonjeni u ovoj 
zemlji, i tamnice su ih pune, i to po Zakonu o zaštiti 
države. 

Mesto da g. Šuperina kao Hrvat odbije s gnuša- 
njem od Hrvatstva svaku vezu sa zločinstvima plaćenih 
tipova, koji u tuđoj službi i za tud novac dolaze da 
rasipaju ovamo bombe i paklene strojeve; mesto toga, 
on te tipove smatra kao progonjene Hrvate. Ja ne znam 
je li g. Šuperini i Petar Oreb progonjeni Hrvat, ali 
znam, gospodo, da ovakav govor u danima kad se 
upravo vodi poznati proces pred Državnim sudom, u 
kome se u jezivoj svetlosti pokazuju infernalni ciljevi 
naših neprijatelja, da je ovakav govor lišen svakog 
patriotizma i svake ljubavi za ovu zemlju. (Aplauz). 

Ja molim g. dr. Šverljugu da ove reči ne primeni 
na sebe. Jedino oproštenje za g. Superinu moglo bi 
biti ako se pretpostavi da on ne zna što čini. Ali, posle 
ovakvog svog govora, g. Šuperina bi bolje učinio — 
opet ponavljam, ne govorim to za g. dr. Šverljugu — 
da je glasao i protiv ona tri razdela budžeta, za koje 
je rekao da će za njih glasati. To bi bar bilo logično 
i iskreno. Ovako je to samo osiguravanje alibia. 

G. šuperina iznosi nam i način kako bi trebalo 
da se reši konačno problem ove zemlje, i našao je da 
treba da se sastanu pravi i istinski otadžbenici, i da 
sklope mir. Baš da sklope mir — to su ipsisima verba 
g. Šuperine. (Glas: Mirovna konferencija!). A ja vas 
pitam, gospodo, pa ko su ti pravi i istinski otadž- 
benici? Zašto im g. Šuperina ne iznese imena? Zašto 
se stidi? Pa valjda se ne stidi ni on njih, ni oni njega! 
Mogao bi da kaže ko su ti otadžbenici, koji treba da 
sklope mir. Ja verujem da g. Šuperina, šef i pretsed- 
nik Narodnog kluba, ipak ne misli da je to njegova 
grupa, jer ona pretstavlja upravo toliko snage koliki 
je njen broj u Narodnoj skupštini i u Senatu, i to 
do prvih izbora. Osim ako g. dr. Šverljugi u njegovim 
jiiiuarskim ekskurzijama po Jadranu nije uspelo da 
svoj mali trošni čamčić, da ne kažem svoju orahovu 
ljusku,  priveže  za nešto veću  lađu,  samo i  ta lađa. 
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posle  havarija koje  je  pretrpela,  treba  vrlo  velikili 
reparatura da izide i/, svoga doka. 

Dakle, g, Šuperina hoće da se sklopi mir, gospo- 
do, u ovoj zemlji. To znači da je u ovoj zemlji do 
sada bio rat, da je Jugoslavija do sada bila neko ratno 
poprište. Mi znamo iz istorije da su vrlo retki pri- 
meri da se na sklapanje mira dolazilo na jednakoj 
nozi. G. Šuperina s pravom ne dopušta da Hrvati budu 
pobedeni u'ovoj zemlji. 1 kad bi se došlo na tu kon- 
ferenciju mira g, šuperine, ja vas pitam, gospodo, 
ko bi tu došaio kao pobeden, a ko kao pobedilac? Ko 
bi imao d;t diktuje uslove mira? 

Gospodo, ova koncepcija, ovakav način sliva- 
tanja našeg političkog života, odaje sav mentalitet g. 
Šuperine, i dokazuje da je on nesposoban da shvati 
smisao državne politike Kraljevine Jugoslavije. I onda, 
gospodo, šta će biti s ovom nesrećnom državom dotle 
dok oni otadžbenici budu pregovarali o miru? Ko će 
upravljati njome? Kakvu će vladu ona imati? Hoće li 
se i kakvi porezi plaćati za to vreme? Kakvo će stanje 
nastati za vreme toga provizoriuma, dokle se budu 
vodili ti pregovori? G. Šuperina nam nije otkrio tu 
tajnu. I još gore! Sta će biti ako se ti otadžbenici ne 
pogode? Hoće li se onda rasuli ova zemlja? Ne! Nije 
ova zemlja stvarana pregovorima o miru g. šuperine. 
Ona živi svojom voljom i svojom snagom, i preživeće 
sve Šuperine ovoga sveta! (Burno odobravanje). Nije 
Jugoslavija država na otkaz! Neka ti otadžbenici, ako 
ih ima, udu u politički i parlamentarni život ove zem- 
lje! Ništa drugo se od njih ne traži nego da ne diraju 
u državno i narodno jedinstvo Kraljevine Jugoslavije 
sa svim konsekvencijama koje iz toga izlaze. 0 svemu 
drugom mogu da raspravljaju, i mogu da udu u par- 
lamentarni život, mogu čak da budu i većina u ovom 
domu, pa im ne treba da sklapaju mir. Ali; gospodo, 
ovakav način da se čeka u zapećku, i da neka gospoda 
misle da će biti delegati za pregovore u miru, i prego- 
varati hoće li ili neće ovu državu, — toga oni doče- 
kati neće. (Odobravanje). 

Nisam imao namere, gospodo senatori, da uzimani 
reč u načelnoj debati o budžetu. Samo govor g. Šu- 
perine izazvao me da to činim. Ali kad sam već uzeo 
reč, neka mi bude dopušteno da pri kraju potpomog- 
nem nastojanje naših drugova g. dr. Majstrovića, g. 
Kukuljevića, g. dr. Glušca, nastojanje da se u našoj 
državi što pre uvedu banovinske samouprave. 

C. Pretscdnik Vlade dao je ovde jednu jasnu i 
određenu izjavu u tem pogledu; i ja sam mu neobično 
zahvalan za to, i verujem da će Narodno pretstavništvo 
još u ovom sazivu doći u položaj da pretresa zakon- 
ski predlogo banovinskim samoupravama. Banovinske 
samouprave osnovni su kamen našeg državnog uređe- 
nja. Bez banovinskih samouprava nije izvršen Ustav 
od.3 septembra 1931 godine. Te banovinske samo- 
uprave neće zadovoljiti ekstreme — i o tome moramo 
biti unapred na čistu, jer oni nikad s ničim ne mogu 
biti u ovoj zemlji zadovoljni. Doći će dan da će se 
i oni pomiriti sa ovom državom, ali će taj dan doći 
tek onda kad se oni uvere da su im uzalud sve one nade 
koje polažu u neprijatelje oko nas. ЛИ banovinske 
samouprave treba da umire razumne ljude, i da ih uvere 
da u ovoj zemlji svaki kraj ima mogućnosti razvoja 
i napredovanja. Država treba da zadrži sve što traži 
državno i narodno jedinstvo a ostalo da dade bano- 
vinskim samoupravama uz dekoncentraciju državne 
uprave. Država treba i u samoupravi da zadrži opšte 
direktive, kontrolu i koordinaciju rada, ali inače da 
dopusti da se samoupravni život razvija potpuno slo- 

bodno. Ja sam uveren da će on bili blagotvoran ne 
samo za sređivanje našeg državnog i nacionalnog ži- 
vota, nego i za unapređenje našeg privrednog i finali- 
sijskog stanja. 

Još jednu reč o pitanju koje je mnogo pokretano 
i u Narodnoj skupštini i u Senatu. To je pitanje Za- 
kona o štampi. Gospodo, govoreno je u tom obliku, 
da se traži neka apsolutna sloboda štampe. I ja sam 
bio medu prvima koji su u ovom domu, kad se on 
prvi put sastao, pokrenuo pitanje izmene Zakona 0 
štampi, i danas ga pokrećem i mislim da bi Štampi 
trebalo dati širu slobodu diskusije, ali sam daleko od 
toga i da pomislim da je moguća apsolutna slobodi. 
Niko i ni zašta nema apsolutne slobode, jer je sva- 
čija sloboda ograničena slobodom drugoga. Štampi 
treba dati slobodu diskusije o svim političkim, soci- 
jalnim, privrednim i kulturnim pitanjima, ali ta slo- 
boda mora biti ograničena strogim sankcijama i stro- 
gom odgovornošću, jer samo onaj, ko nosi odgovor- 
nost za ono što radi, svestan je onoga što radi. 

Ja verujem, gospodo, da je potrebno dopustiti, 
da se i organi javne vlasti podvrgavaju objektivnoj i 
dokumentovanoj kritici. Štititi ruave organe vlasti ne 
znači štititi ugled države. Naprotiv podrvgavati kri- 
tici nesavestan i nezakonit rad organa vlasti, znaci 
podizati ugled države. I u tome smislu trebalo bi iz- 
raditi i naš novi Zakon o štampi. 

Još nekoliko reči, gospodo, o.državnom budžetu, 
o kome su druga gospoda govorila mnogo vise i mno- 
go bolje, nego što bih ja mogao govoriti. Ja mislim, 
da ne bi bilo sretnijeg Ministra finansija, nego sto je 
naš današnji, kad bi on pred nas mogao izaći 9 budže- 
tom, u kome bi tereti bili smanjeni na polovinu, a ras- 
hodi podvostručeni. 1, gospodo. Narodno pretstavni- 
štvo bi bez sumnje bilo najsretnije, kad bi moglo 
primiti i dati narodu takav budžet. ЛИ, gospodo, mi 
nismo čudotvorci! Mi živimo u jednoj teškoj privred- 
noj krizi, i ovaj budžet dokazuje, da je Kraljevska 
vlada vodila računa o krizi, jer imamo danas predlog 
budžeta manji, nego što je i jedan budžet od posled- 
njih desetak'godina. I, gospodo, kad Vlada pokazuje 
takvo nastojanje da budžet dovede u sklad s privred- 
nim stanjem naroda, i kad imam puno poverenje U 
ovu Kraljevsku vladu, ja ću glasati za budžet u nače- 
lu i pojedinostima. (Burno odobravanje i aplauz). 

Претседпик др. Љубомир Томашнћ: Господо 
сенатори, више се пико :.чије пријанио за реч. Пре- 
ма томе, оглашујем да je заврше« пачелап npe- 
трес no предлогу буџета државних расхода " "Р"; 
хода са предлогом Финапснјског закона за 1.Ш/.5.) 
годину. 

Сад прелазимо na iviacau.e o предлогу буџет;1. 
у начелу. Гласаће се поједииачно. Гласа се за „за 
и „протин".  Молнм  r.  секретара Д0 извртн  про- 
SHPKV. 

Секрстар др. Ђура Котур Проаива ГОСПОДУ се- 
наторе који су гласали овако: 

Алибеговић Асим —■ за 
Алкалај др, Исак — за 
Алтипармаковик Јовап — за 
Арнаутовић ШерИф — за 
Бањаиин Јово — за 
Богојевнћ Baca — за 
ВидаковиК Антун — за 
Видаковић Љубомир — за 
ВиловиК Осман — отсутан 
Врбапић др. Милан — за 
Вујић Павле — за 
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Гавриловић др.  Богдаи — за 
Гај Људевит — за 
Глушац др. Васо —■ за 
Гмајнер др. Иван — отсутан 
Грасл др. Георг —■ за 
Грегорин др. Густав — за 
Деспица др. Урош —■ за 
Добринић Петар — против 
Драговић Милутин —■ за 
Ђирлић Петар — против 
Ђорђевић Драгослав — за 
Живановић Јер>еми.ја — за 
Зец др. Петар — за 
Иванишевић дон Франо —• за 
Иванбвић Драгољуб — за 
Ивковић др. Момчило — за 
Илиџановић Димитрије — за 
Јалжабетић Томо — отсутаи 
Јанковић Стјепан — против 
JoBanoBiili >К. Милоје — за 
Карамехмедовић др. Хамдија — за 
Ковачевић Томо —■ за 
Костић Петар — отсутаи 
Котур др. Ђура — за 
Крул. др. Урош — за 
Кукуљевић-Сакцински Фран — за 
Љубибратић др. Саво — за 
Мажуранић др. Желимир — против 
Мајстровић др. Ивап — за 
Марјановић Милан — за 
Махмутбеговић Сефенид — за 
Мнћић др. Мића — за 
Михалџнћ Стеван — за 
My(|)THli Салем — отсутан 
Нешковић Лован — за 
Новак др. Фран — за 
Обрадовић Паја —■ за 
Павелнћ др. Анте —■ за 
Петровић Добросав — за 
Плој др. Мирослав — за 
Поповић Дака — за 
Поповић Матија — за 
Поповић Милаи — за 
Равиихар др. Владимир — отсутаи 
Радрвановић Крста — отсутан 
Радулови!! Марко — за 

Рајар др. Јаико —■ за 
Рожић др. Вале!1ТИ11 — за 
Самуровић Јанко ■— за 
Симоновић Милан ■—■ отсутаи 
Смиљанић Крста — за 
Сочица Мујо — за 
Станковић Јован —• за 
СтанковиН др. Раденко — за 
Сулејмановић др. Џафер — за 
Теслић Петар — отсута« 
Тимотијевић Коста — за 
TOMUII Светозар —• за 
TpniiajcTnli др. Динко — за 
Убавић Павле —■ за 
Улмаиски др. Сава — за 
Франгеш др. Отон —■ отсутан 
Хаџи БошковиК Трајко — за 
Хаџи Ристи!) Спнра — за 
Хрибар Иван — отсутаЈг 
Цветковић Јордан — отсутаи 
ЦеровиК Гаврило — за 
Цаковић Милован — отсутан 
111верл>уга др. Станко — против 
Шиловић др. Лосип — за 
Шола Атанаснје — за 
Шупермна др. Бењамии — против 

После гласаља. 
Прстседиик др. Љубомир Томашић: Изволите, 

господо, чути резултат гласања. Гласало je свега 
69 г.г. ссматора, и од њих je 63 гласало „за", a 
6 „против". Према томе, објављујем да je предлог 
буџета државних расхода и прихода са предлогом 
Фивансијског закона за 1934/35 годину у иачелу 
прихваћеп. 

C Вашим пристанком, господо сенатори, ja 
бих закључио дабЈаикцу седницу, a следеКу зака- 
зао за сутра, у 9 часова пре подне, са дневним ре- 
дом: претрес у појединостима предлога буџета др- 
жавних расхода и прнхода са предлогом Финап- 
снјског закона за 1934/35 годину. 

Прима ли Сенат овај диевни ред? (Прима). 06- 
јављујем да je овај дневни ред примл>с1г. 

Данашњу седницу заклЈучујем, a идућу зака- 
зујем за сутра, у 9 часова пре подие. 

Седиица je закључша у 19 часова. 




